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l., Brief van het Bestuurscollege van 14 meí 1975 betreffende de beschik= baarstelling van aanvullend krediet ten behoeve van het nieuwe bebouw voor de Dienst Maatschappelijke Zorg en Arbeidszaken, 
( Agsno. 25113 bijlage 1975 no. 15 

2. Brief van het Bestuurscollege van 30 mei 1975 betreffende de voor bereiding en uitvoering van het project Verbetering Faecaliënafvoer' 2e tranche) 
( Ag.no. 64153 bijlage 1975 no.17 ) 

Je Brief van het Bestuurscollege van 11 juni 1975 betreffende de beschik- baarstelling van aanvullend krediet in verband met de bouw van het nieuw ziekenhuis. 
( Ag.no. 66443 bijlage 1975 no. 18 ) 

4. Brief van het Bestuurscollege van 19 juni 1975 betreffende de motie van 18 september 1974 inzake het halen van het oude stationsgebouw uit het estemmingsplan Luchthaven, 
( Ag. no. 41895 bijlage 1975 no. 21 ) 

5e Brief van het Bestuurscollege ded, 19 juni 1975 betreffende de beschik= baarstelling van aanvullend krediet ten behoeve van bewegwijzeringsbor- den. 
( Ageno. 18935 bijlage 1975 no.22 ) 

6, Brief van het Bestuurscollege van 23 juni 1975 betreffende de verho= 
ging van de kindertoelage van de werklieden en arbeiders ín eilans- 
dienst. 

_( Ageno. 77303 bijlage 1975 no. 23 ) 

Te Brief van het Bestuurscollege van 17 juli 1975 betreffende de bouw van een 8000 m3/dag multiflash verdampereenheid, 
(ageno. 81095 bijlage 1975 no. 25 ) 

8, Brief van het Bestuurscollege van 17 julì 1975 betreffende de ver- 
betering van de watervoorziening in het verzorgingsgebied Paradera 
en omgeving. 
( Ag.no. 81103 bijlage no. 26 ) 

Je Brief van het Bestuurscollege van 18 Juli betreffende de beschikbaar- 
stelling van kredieten ten behoeve van de Werkverschaffing, 
( Agno, 8941; bijlage 1975 no.27 ) 
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10. Brief van het Bestuurscollege van 4 augustus 1975 betreffende dë“reor- 

ganisatie van het bestuursapparaat. 

( Ageno. 85513 bijlage 1975 no.28 } 

ll. Brief van het Bestuurscollege van 4 augustus 1975 betreffende het ver= 

zoek van de Stichting "Het Wit-Gele Kruis Aruba! om subsidieverhoging. 

( Ag.no. 24223 bijlage 1975 no.29 } 

12. Brief van het Bestuurscollege van ê augustus 1975 betreffende telefoon- 

voorzieningen ten behoeve van de nieuwe vleugel van het Bestuurskantoor, 

( Ag.no. 81963 bijlage 1975 no. 32 ) 

13, Brief van het Bestuurscollege van 8 augustus 1975 betreffende de be= 

schikbaarstelling van aanvullend krediet voor bouwkundige voorzie 

ningen bij het Colegio Arubano, 

( Ag.no. 76253 bijlage 1975 no.33) 

14. Brief van het Bestuurscollege van 8 augustus 1975 betreffende de be- 

schikbaarstelling van aanvullend krediet voor het uitdiepen van tanki's 

en het verbeteren van dammen. 

( Ag. no. 100323 bijlage 1975 no.34 }) ë 

1) V&ér de vergadering had de beëdiging plaats van C.A, Odor, J, van der 
Linde en R. Henriquez als lid van de Raad, alsmede beëdiging van C.B, 

Boekhoudt als Gedeputeerde, 

is 

VOORZITTER: J. Tromp, Gezaghebber van het Eilandgebied Aruba, 

SEKRETARISS A.J. Booi, Sekretaris van het Eilangebied Aruba, 

Aanwezig zijn de leden: H., Angela, J. van der Linde, G,F, Croes, Mej. G, 

Barefio, C‚A. Odor, PF, Figaroa, P, Bislip, P, Kelly, R.V, Henriquez, D. 
Tromp, S. Spanner, G.P. Trinidad, R. Lacle, De Leo, C. Pieters, Re. Frank, 
J. Croes, Mej. FP, Frank, F.H. Croes, D. Gomez, alsmede Ged, C, Boekhoudt 

en N, Oduber, 

Afwezig was het lids M., Croes. 

gs ME DOON DOMAN ARA GRON ORR Nn Nn nend 

De vergadering wordt om 14,10 n.m. geopend door de Voorzitter, 

De Heer Voorzitters Mi ta habri e reunion publico di Eilandsraad di Aruba 

awe merdia 2'or y mi kier llama especialmente e miembronan cufa drenta 

awor oficialmente den e reunion di Eilandsraad aki un cordial bon biní y 

mi ta desea cu nan por duna nan mihor esfuerzo pa yuda nos den nos trabao 

pa hiba e isla aki mas padilanti, Y awor mesora mi ta pasa pa agenda punt 

No, 1, Brief van het Bestuurscollege van 14 mei 1975 betreffende de be 

schikbaarstelline van aanvullend krediet ten behoeve van het nieuwe ge= 

bouw voor de Dienst Maatscha Ì 
noel 
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Sprekerslijst ta habri y mi ta duna palabra na Sr. Trinidad. 

De heer G.P, Trinidad: Sefor Presidente, e prome punto di agenda ta trata meramente riba un proyecto di Bestuurscollege bíieu y casi por bisa no por otro, pasobra caranan ta cambia, pero gobernacion ta sigi y e Bestuurs- college cu a sinta akí ta hanje cu algun cosnan cu a ser entama door di e Bestuurscollege anterior. Esaki ta un di nan Befior Presidente, E faci- lidadnan cu tabata tin na e departamento di cuido social ta leu di loke ta deseable, ik od # Asina a bin resulta cu e Bestuurscollege e tempo ey a diecici di traha un edificio nobo, tabata tin plan prome cu esey pa basha esun actual abao y eonstrui na e mesun sitio un edificio nobo, pero despues a resultâ cu e edificio aki tin su balor historico y Bestuurscollege a prefera pa no basha e edificio aki abao, pero construi un departamento di cuido social completamente nobo na un otro sitio, locual awor aki ta e tereno patras di Centrale Dienst voor Mechanische Administratie, 
Nos tin sigur conociendo e proyecto nobo lo brinda mucho mas facilidad y eu lo e cuadra mucho mas cu loke nos ta exigi den nos sistema di bon cuido social. Nos tin sigur cu e edificio aki lo contribui na un mibor funcionamionto di e departamento, 
Manera ta custumber ultimo temponan e prijsnan ta subi barbaramente Y rapidamente di manera cu awor mester di mas placa pa por termina e edi= ficio aki, E carta cu nos ta trata awe tawata riba agenda di Eilandsraad caba un biaha y na e ocacion ey Sefior Betico Croes a propone pa pospone e tratamento di e carta aki. Tal bez awe den un otro calidad nos lo por tende di Sefor Betico Croes mas dettalladamente ta kiko tabata e motivonan eu e tempo ey ela pidi pa pospone tratamento di e carta aki y tambe nos lo kier a tende di Bestuurscollege nobo con nan ta pensa encuanto e proyec- to aki, ki plan tin cune, si tin cambio den dje, si of no. Te asina leu den prome ronde, 

De Heer Voorzitters Palabra ta na Sefior Betico Croes, mien VOTE 

De Heer G.F, Croes: Sofior Presidente, tratando e punto di agenda aki den pasado, berdaderamente di nos banda a worde sugeri pa laga e asunto aki keda pa Bestuurscollege nobo, pa motivo cu nos tabata haya cu e Bestuurs- college bieu tabata como si fucra nos por cualifike como demissionair y awor cu e Bestuurscollege nobo a sinta, nan a haci un investigacion, un estudio encuanto e asunto aki. Y Bestuurscollege a llega na e conclusion pa sugerì nos Eilandsraad pa por aproba e credito aki pa asina por llega na e construccion di un edificio nobo cu lo ta mas adecuado pa e Gobier- no su departamento di Cuido Social por opera. 
En bista di e politica nobo pa trata di hiba un politica agresivo, un po= litica unda cu e Maatschappelijkewerkers nan no ta keda sinta dentro di euartro muraya pa laga e hendenan den nesesidad bini serca nan, pero pa sali afor y bai bishita 9 pueblo pa asina por llega na experenciá e nece= sidadnan di nos pueblo, a un hecho cu nos pueblo di Aruba no ta un pueblo eu ta sali y ta bisa cu hi ta den necesidad, Nos pueblo ta carga un or= gullo cuné, unda aunke con den necesidad e ta e no kier expresa esey na tur personas y ta pesey nos a bini eu e cambio den e politica na unda nos lo kier pa e trahadornan, esta e sociale werkers, bai den e pueblo y nan busca informacion na unda cu e personanan ta biba, FT enbista di esey nos kier a aplazá e tratamento di e aprobacion di e credito aki, pero despues di un estudio a resultá ecu realizacion di e proyecto aki no ta enpugna cu e politica di ec Bestuurscollege nobo y ta pesey nos fraccion lo bai di acuerdo eu loke Bestuurscollege ta sugeri den e carta akie 
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De Heer Voorzitter: Palabra ta na Sefor Rudi Frank. 

De Heer J.R. Frank: Scfäor Presidente, enberdad e fecha di e carta aki ta 

papia pa su mes, B ta un carta fechá 14 di moi 1975. Mí ta corda cu prome 

biaha cu e stuk aki a bin pa worde trata den Eilandsraad, Bestuurscollege 

tabata cla pa duna tur clase di informacion, Hasta mi por bisa cu e con= 

struccionnan ya a cuminsa riba e edificio nobo aki caba y mi ta spera cu 

pronto e por bin cla, Y esaki ta un muestra di Bestuurscollege bieu, cu 

toch a haci hopi cos na bienestar general di e pueblo aki. Sinembargo 

mi kier a haci un pregunta, mi a tende Sefior Betico Croes,papia y mi ta 

kere como cu e ta adviseur dì Bestuurscollege mi ta kere cu na e momento 

aki tambe lo e ta e portavoz di Bestuurscollege tratando e caso akie 

Enberdad su idea di manda Maatschappelijke werkers den pueblo pa asina 

nan mes acerca e pueblo den nan necesidad lo ta un algo di elogia, pero 

toch lo mi kier a puntra si esaki ta praktisch mogelijk. Mi ta sopone cu 

un Maatschappelijk werker cu tin un oficina, caminda cierto personanan por 

bin cerca djele mi ta kere cu su produccion lo ta hopi mas halto cu un 

Maatschappelijke werker cu ta bai den su dienstauto of su mes auto bai den 

pueblo pa busca e hendenan, cu esaki a lo largo ta bira un ' bottle neck! 

y eu e noden dí e pueblo no ta haya c atencion cu e merccé pa parti di Go 

bierno. Of lo bai asina leu di contratá asina tanto Maatschappelijke wer= 

kers den e servicio di Gobierno pa haci esaki posibel. 

Graag mi kier a haya sa di Bestuurscollege ta con bo ta trata di logra 

esaki pa duna e pueblo e optima atencion cu e merecê, como cu den pasado 

mes tabata dificil pa haya porsonanan cualifica den trabao Maatschappelijk 

werk cu Gobierno por a funcioná debidamontoe, 

De Heer Voorzitter: Palabra ta na Sefor Frans Figaroa. 

De Heer F, Figaroa? Sefior Presidente, mi kier haci algun pregunta. 

Mi kier a sa ta cua ofieina di architecto a traha o plan aki? Má tabata 

kier a sa tambo cu don e suma di Fls. 60,000.-- pa honorario di architec= 

to ta inclui e gastonan di control y tiramento di bista riba co trabao. 

Mas aleu mi kier sabi na unda e lugar aki lo ser Lrahá y tambe sí nog 

por haya un bista di e diforonte companianan cu a inscribi pa e trabao 

akái? 

De Heer Voorzitter: Palabra ta na Bestuurscollege, Palabra ta na Deputa=- 

do Daniel Leo. 

De Heer D, Leo, Gedeputeerde: Sefor Presidente, nos prome orador di awe 

tardi, Sefior Trinidad, a bin padilantí cu esaki ta un proyecto di e Be= 

stuurscollege cu a caba di baha y cu Bestuurscollege nobo a bin haya e 

punto aki nan pa trata awe sin casi ningun dificultades, 

Sofior Presidente, mi tin di bies herdaderamente an ta door di nos fraccion 

e tempo ey el a worde pidi pa wantele te ora cu Bestuurscollege nobo sin= 

ta y awe nos ta asina leu cu nos ta traté6. Sefior rinidad ta haci e pregun= 

ta kiko Bestuurscollege ta pensa di e proyecto aki? 

Tur proyecto cu ta na interes di Aruba, cu ta na interes dâ e pueblo, ta 

haya aprobacion di e Bestuurscollege nobo aki, Nos no ta bai contra di 

ningun proyecto, ningun trabao cu lo ta na beneficio di e pueblo, 

Nos lo sigi ontamá tur locual lo ta probechoso pa © pueblo. 

Despues nos ta haya Sefior Betico Croos cu a trece padilanti cu den tur 

districto nos lo bai traha ariba e tereno social, Esaki ta berdad, nos tin 

pensá den tur districto pa hiba un control severo, esaki door di pone 

trahadornan social bishita schoolnan, weita kiko ta ce necesidad di mucha=- 

nan cu ta keda sin dá bai school, muchanan cu pee, no tin pafia, otro 
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recursonan cu nan por bishita school y pa weita kiko ta pasando na cas 
cu e muchanan aki, Tambe door di tuma contactos cu institucionnan den dis= 
trictonan cu tin nan pastoo of dominee, mi no kier menta ningun nomber 
di un religion, pero tur gruponan, sectornan religioso sa cua parti di 
nan hendenan ta esunnan cu ta den necesidad. Y eynan tambe nos tin di 
bati na porta pa nos haya informacionnan, pa nos por weita den ki direc= 
eion nos por yuda esunnan cu ta den mas necesidad, Esaki ta sin distincion 
di personas. Nos tin di weita > parti aki di e pueblo cu tambe mester haya 
su debido atencion y si ta pa falta di trabao of pa falta di algo otro, 
invalidez of algo otro cu ta pasa den famia, pero pa nos por weita pa nos 
yuda esunnan menos afortuná. 
Sefior Rudy Frank a haci e pregunta si locual Sefor Croes a trece padilan= 
ti lo ta practico? Manera mi a bisa caba, si nos tin di pone mas trahador 
social na trabao, nos tin di haciele. Nos tin di weita tambe pa nos man= 
da mas hobennan bai studia ariba tereno social pa asina cu nos no por ke= 
da cu e sistema di cierto momentos nos tin di manda busca for di Europa 
personanan pa bin yuda nos, pero den e regio cerca di nos aki nan, paisnan 
cerca di nos, nos tin academico cu nos por manda nos hobennan bai studia 
y asina bin cu e diploma pa traha aki na Aruba, Pesey den futuro lo nos 
tin basta hobenes cu lo bai studia riba tereno social pa cubríi locual cu 
wae nos no tini, Nos tin basta personas ayudando pero no ta suficiente pa 
loeual nos tin necesidad di djele. 
Sefor Frans Figaroa a puntra cual ta e oficina cu a traha c proyecto aki? 
Esoy ta architectenbureau di D.O./, y e control di trabao tambe ta worde 
haci pa e departamento li D.O.W, Y e elificio ta kela tras li toren Willem 
111. Tras li oficina di I.B.M,, us meimei di nan dos. 
Esaki mi ta kere tabata e preguntanan cu mi por a contesta,. 

Ds Heer Voorzitter: Palabra ta na Sefior Diputalo Boekhouilt. 

De Heer C, Boekhoult: Aereganlo ariba loke Sefior Diputado Leo a contesta 
mi kier a contesta tambe e pregunta cu Seïor Figaroa a haci categoricamen= 
te, cua ta e firmanan cu a inscribi? 
E firma nan ta Arconics, Bohama, Bouwmaatschappij, Seferino Benito Quandus 
di Virgo, Kessel Construction Company y Construction Equipment Company. 
Y Bohama ta e firma cu a haci e trabao, 

DE Heer Voorzitter: Nos ta bai pa segunla buelta,. Palabra ta pa Sefior 
Trinidad, 

De Heer G.P. Trinidad: Seöor Presidente, nos li nos parti ta contento 
cu e tardanza den tratamento li oe carta aki, no a resulta Aen un tardlanza 
den finalisacion di e proyecto, den finalisacion di e edificio, 
Nos ta contento di tende eu aunke tabata tin investigacionnan aparentemen= 
te tur cos tabata asina bon cu c proyecto por sigi su curso. 
Enbista di e politica nobo cu nos por scucha cu e Bestuurscollege aki 
modiante su advisor a primiti nos, lo mi kier sa si e personeel sbe- 
zetting cu e departamento tin actualmente ta cuadra y ta haci e politica 
nobo ey realisable, 
Mi kier sa tambe kiko mas fuera di e, no sinta na oficina pero sali y 
bai busca e personanan den necesidad, kiko mas fuera di esey e aanpak 
di e politica nobo ta encerá y fuera tambe loke ce Diputado concerní a 
contesta cu lo bíni school pa maatschappelijk werkers si tin mas plan- 
nan eu ta encera den e politica nobo aki, 
Tambe lo mi kier a sa cuanto Maatschappelijk werkers ta stuliando 
actualmente de extorior, mi kier a informá si e afa aki a ser otorgá 
beca pa Maatschappelijk werkers of werksters y cuanto, 
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Mi kier a informa cerca Bestuurscollege na unta aki den regio Bestuurscol= 

lege tin intencion di manda den futuro e cstudiantenan pa traha den e ra= 

mo di euido social baí studia,. 
Mi kier a informá si pa haci esey ta necesario pa cambia e Beurzenveror- 
dening y ki tempo nos por spera un cambio similar? 

De Heer Voorzitters Segunda buelta. scfior Betico Croes, 

De Heer G.F. Croes: Scúor Presidente, palabra di elogio ta bai pa nos 

Diputadonan cu a informe: Raad debidamente ariba e preguntanan cu a worde 

hací, 

Referiendo na loke nos por a tende dá lider di fraccion di P.P‚A, nan ta 

desea Ai sá kiko mas e politica nobo ta cncera. Y aki nos por a weita den 

pasalo un negligencía enorme ariba e tereno aki, awe nos por weita cu 

Bestuurscollege ta haciendo tur esfuerzo no solamente pa terminá, paso- 

bra trahando un edificio ainda bo no a haci nada riba tereno social, e 

politica social ta pa llega den comunicacion cu ec pucblo, llega na e 

sistema na unda bo por evalua e necesidades di e pueblo pa asina bini cu 

e provisionesnan nesesario pa alivia e necosidadnan, 

Y nos primordialmente nos no tabata interesa 1i traha un edificio nobo. 

Pasobra bo por traha un elificio nobo y e politica ta keda mescos, Ambte- 

naarnean por sinta den nan oficina y e mehorgcion ‘\i e politica social lo 

no worde entamá, Loke ta di suma importancia, manera e Diputado a trece 

ta eu un comunicacion intenso cu e pueblo mester existi, Pa llega na e 
comuniecacion aki nos mester conoce e mentalidad di nos pueblo y no tin 

un Bestuurscollege eu ta mas econeciente di e cultura y e edentidad di 

e mentalidad di nos pucblo. Y ta pesey ta di aplaudi cu e Bestuurscollege 

aki ta prefera un polítiea dinamica y agresivo den e sentido cu e tra- 

hadornan riba tereno social mester bai den e pueblo pa haya comunicacion 

no solamente eu e pueblo, pero tambe cu e otro organisacionnan cu ta 

opera riba e tereno aki, Pues mester tin un aanpas totaal na unda cu 

Bestuurscollege ta worde informá, parcialmente door di e pueblo, pero par- 

oialmonto tambo door dái tur e diferente organisacionnan. Door di esaki lo 
surgì kiko ta e provioionognan ou lo mostor bini y ora cu e ta worde 
puntra kiko mas e politica aki ta encera, pues adaptacion di tur e provi= 

sionesnan na e necesidad di e puchblo. 
Nos por a tende ariba e beursbeleid y nos por verwacht un cambio di e 
bourzenverordening, nos por a tende escy ta encuanto e edad, encuanto 

e suma ete, Ta nifieca un revision totaal di e beurzenverordening pa nos 

por manda hobennan bai studia pa asina nan por bin yuda nos pa llena e 

vacio cu ta existi, co scarsodad cu ta existi , riba e tereno aki. 
Ademas diputado Leo a treee padilanti cu no solamente na Hulanda e per= 

sonana aki mester baí studia, pero den nos propio region, pasobra ta bien 

conoeì eu den nos propio region nos hobennan por haya un opleiding mas 

adavta na nos situacion, unda cu nan por worde opgeleid den un sistema 

eu nan por llega na un mihor comunicacion cu c pucblo. Cuanto bez no a 

sosede eu e hendenan cu a studia na Europa ora nan bini back nan mester 

tabata tin un temporada largo pa adapta nan mes, pasobra e opleiding na 

Hulanda ta mas bien adapta na e mentalidad Europeco. 
‚sina ariba tereno social manera diputado Leco a trece padilanti, no 

solamente den e pueblo, pero cuminsa cu e hubentud, Weita riba e tereno 

educacional dosde kleuteronderwijs y kisas prome cu kleuteronderwijs 

eon nos por llega na regulacion na unda cu tur nos hobennan ta haya un 

educacion adecuado, Y ademas euanto di nan no ta den necesidad y ta pesey 

e provisionesnan social mester worde cambia y adapta, pa asina yuda 

tur esnan den necesidad, habri e posibilidades pa nan, pa nan por bai . 

school pee. pa asina nan no worde perhudica pa motivo di nan situacion 
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financiero, 

Sefior Presidante, no ta e momento pa nos bai den detalles tocanbe e po= 

litíca den su totalidad, pero esakinan en breve tabata un idea den ki rum= 
bo e Bestuurscollege akí ta caminando, 
Pues palabra.di elogio na nos Bestuurscollege, 

De Heer Voorzitter? Palabra ta na Sefor Rudi Frank. 

De Heer R‚ Frank: Sefor Presidente, mi kier a gradici e diputado pa su 
contestanan y tambe e elogio cu ela manda Bestuurscollege bieu y usando 

su mes palabranan ' loke ta bon pa pueblo nan a tumele", Pesoy mes awe 
Bestuurscollege aki den boz di Sefor Daniël Leo, cu ta encarga cu Maat=- 

schappelijk Werk a demonstra e bon trabao cu Bes tuurscolllege bieu a ha= 
Cie 

Sefior Presidente, mino kier a baí leu den detalles como cu mi a haci 
un pregunta den primera buelta di e Maatschappelijk werkersnsn ora 

nan bai pa acercá e pueblo lo ta poco compara ora cu e pueblo bini 

serca nan, toch mi kier a sa op den duur ta cuanto Maatschappelijke wer- 
kers den futuro Bestuurscollege lo bai contratá of trata di haya; pa 
asina cumpli cu e deseo dì e politica cu e gobierno aki kier eherce, 

De Heor Voorzitter: Palabra ta na Sefior Figaroa,. 

De Heer F, Figaroaë Sefor Presidente, mi a keda satisfecho cu e contes= 

tanan cu mi a haya di Bestuurscollege ariba mi preguntanan, Sinembargo 

mi ta pidi sí no ta mucho cu nos por haya por escrito un lista di e com=- 

_ panianan y e sumanan pa cual nan a inscribi. Mi tín mester di nan pa 

cierto necesidad, Masha danki. 

De Heor Voorzitter? Palabra ta na diputads Leo, 

De Heer D, Leo Gedeputeerde: Sefior Presidente, na promer lugar mi kier 
gradiei Sefor Betico Croes pa su palabranan di elogio pa Bestuurscollege. 
pa e contestanan cu nos a duna, y mi ta sigurá e Raad cu den futuro tur 

locual mi por contestá manera cu e contestanan lo mester bai den Raad y 
den pueblo lo mi haciele. 

SefarPresidente, Sefior Trinidad a puntra tocante e personeelsbezetting. 

Na e momentonan aki nos falta alrededor di diez trahador social pa 

nos por cubri cu e necesidad di e pueblo. Y esaki den un futuro cer= 

cano nos to haci tur sorto dí posibilidadas door di manda hobennan 
bai studia, lo bin cu plan, pasobra ta awor aki ta un luna cu nos ta 
sintá, nos no por haci tur sorto di trabao den un luna dî tempo, tuma 
mas cu esecy, y ta bin mas departamentos cu a bini acerca cu nos mester 
traha ariba tur, pero tur locual cu nos por haci tur cu nos por reali= 
sa den un futuro cercano, nos lo haciele basta cu e ta na beneficio di 
e pueblo, Pasobra e pueblo ta esun cu a pone nos, tur locual cu nos tin 
di haci pa traha pele pa mustra cu nos a bini pa demostra cu locual nos 
tabata papia den pasado nos lo kier haciele pa e pueblo tambe, 
Cuanto becados nos tin afo na e momentonan aki? Ami lo no por contesta 
directamente podicer mi compafiero diputado Sefior Gomez lo por duna 
contesta ariba esaki, pero esakinan ta preguntanan cu a llega akiden 

y nos tin un agendapunt aki cu nos a prepará riba djele y nos ta haya 

nos confrenta cu cierto preguntanan, pero semper baï lo tin otro diputa- 

dos cu tin su departamento cu por contesta cieato pregunta cu no ta cai 
bao dimi, 

Y Sefior Trinidad a puntra tambe cual pais nos tin pensá pa manda e 
hobennan bai studia? 
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Tur pais cu ta keda den e regio aki por ta Colombia, Venezuela, Peru of 

otro paisnan den Caribe cu tin Universidad ariba nivel halto, Pasobra ho=- 

pi bez nos tabata pensa aká banda of nan a doctriná nos aki banda cu ta 
un pais so nos por manda nos muchanan bai studia y si bo sali di ey studia, 
ta abo ta Dios den bo Patria, Pero nos ta kere cu den nos region , den Ca- 
ribe, y den paisnan latino tin Universidadnan cu a saca hombernan, damas= 

nan awe mundialmente conocí. 
Y mi ta kere cu si nos haya oportunidad pa manda nos hobennan bai studia 

na e Universidadnan aki, nos ta hacie cu gusto, pasobra ora nan bin back 

nan ta bai studia na un pais cu e mentalidad ta casi igual cu di nos. 

Pesey mì ta kere cu ora nos cuminsa manda nos hobennan bai studia;, lo ta 

den e paisnan cercano aki rond mes, 
Tocante Sefior Rudi Frank su pregunta, cuanto nos tiní y con nos lo busoa 

esakinan? n 
Esaki tambe mi ta kere locual ma contesta caba Sefior Trinidad, eu nos lo 
haci tur posibilidades pa manda muchanan bai studia y nos ta weita con nos 

por cubrí locual ta e necesidadnan cu nos tin awor aki, 

De Heer Voorzitter? Palabra ta na diputado Gomez. 

De Hoer D, Gomez, Gedeputeerde: Sefior Presidente, mi kier a ogntesta, 

algun pregunta cu e aprocieble miembro Trinidad a haci, Sefior ‘rinidad a 
puntra si acaso cu nos tin di bai manda muchanan bai studia afó6 si lo mes- 

ter cambia e Beurgsenverordening? 
Beurzenverordening ta un ley; un ley adaptá na situacion„actualmente, Un 

ley tey pa sirbi comunidad y no pa comunidad sirbi ley. ji cierto momento 

e Gobiornoaki ta di opinion cu nos mester cambia e Beurzênverordening ey, 
nos lo cambié., Mi no por contesta e pregunta si e ley mester worde cambia 
awor aki pa asina habri posibilidad pa muchanan bai studia afó den region. 
Pero manera mi a bisa sí mester cambié, nos ta cambié, pasobra politica 
nobo di e gobierno aki manera mi colega Daniel Leo a hisa awor ey, nos no 
kier manda nos muchanan bai studia na Hulanda, na Europaso, pero tambe den 

e region aki banda. 
Tocante e pregunta cuanto mucha tin awor aki ta studiando como sociale 
werkers of sociale werksters, esey mi no pgr contesta na e momento aki, 
pero gustosamente lo mi kier a laga Sefior “rinidad sa por escrito cuan= 

to tin studiando y cuanto ta termina pronto. 

Mi por bisa tambe cu e Bestuurscollege aki e afia aki caba tin pensa di 
manda seis mucha muher bai studia na Col®mbia pa Sociale Werksters. 
Recientemente hende por a lesa den corant cu nos tabata tin bishita aká 
nan di CENA, CENA ta un instituto di ensefansa na Colombia masha impor= 
tante y nos ta haya hopi cooperacion y hopi oferta pa manda nos muchanan 

bai studia eynan na prijsnan cu ta sali Gobierno economicamente mucho mas 
mihor cu pee, manda nan otro caminda. No pa e parti economico so, pero tam= 

be nos ta kere cu nos mester dirigi nos futuro ariba e paisnan di e region 

aki nan. Nos no mester sigi cu e pensamento, manera Sefior Leo a bisa awor 
ey cu ta Hulanda ta e unico pais caminda nos mester manda nos muchanan 

bai studia,. 
Mi ta kere esakinan ta e contestanan cu mi tabata tin pa Sefior trinidad, 

DE Heor Voorzitters - Asina nos a llega na e final di e segunda buelta 

aki y tambe na final di e deliberacionnan. 
Tin algun miembro cu kier Hoofdelijke stemming? 

B agendapunt aki ta aangenomen zonder Hoofdelijke stemming, 
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Nos ta pasa pa agenda punt 2, 
Brief van het Bestuurscollege van 30 mei 1975 betreffende de voorbe- 

Ì Ì Faecaliën-afvoer ' reiding en uitvoeri van het proyect ' Verbetering 

E sprekerslijst ta habri, ni ta habri e deliberacionnan y mi ta duna 
palabra na “efior Cuillermo Trinidad. 

De Heer G, Trinidad # Sefor Presidente, riba e punto di agenda aki, di 
nos por ta relativamente corto, Esaki tambe ta un proyecto di Bestuurs- 
college bieu y alavez continuacion di un proyecto similar cu a mira 
realizacion caba, Cu esey mi kier meen e 552 facilidadnan di toilet cu 
a ser crea anteriormente, _ 
Mi kier a informa kiko ta e pensamento di Bestuurscollege encuanto 
e proyecto anterior ey y si a base dí experencia tabata tin realisan= 
do e proyecto pasá, si Bestuurscollege ta visualiza cambio den e proyec= 
to cu ta andando actual, Tal boz experencia por a mustra cu por tin 
gehoracion of otro cambio, 
ambe mi kier a informa con Bestuurscollege actual ta interpreta e 

äsunto di spreiding den e penultimo alinea di e carta caminda ta ser bi= 
saë “Spreiding van betalingstermijnen op zodanige wijze geschieden 
dat ook kleine aannemers in de gelegenheud worden gesteld om in te schrij= 
ven terwijl een redelijke termijn van uitvoering wordt verkregen '' 
Lo mi kier a sa con e estuurscollege actual ta mira e caso aki. 
Si nan ta pensa di realisa den e mesun sistema? 

De Heer Voorzitter? Palabra ta na Sefor Betico Croes. 

De Heer G.F, CroessSefior Presidente, di nos banda nos por participá 
Bestuurscollege cu nos ta completamente di acuerdo pa vota of dune 
machtiging pa asina e proyecto aki worde prepara y ehecuta, 
Sinembargo nos por a tende lider di fraccion di P.P.A. ta bisa cu 
esaki tambe ta proyecto di P.P,A, proyecto di Bestuurscollege bieu, Pe- 
ro den e prome cantidad cu a worde eonstrui, nos no a tende di e Be- 
stuurscollege alla cu e proyecto aki tabata e proyecto di e Bestuurscol- 
lege bieu, esta di A,V.P.-U.N.A.-PeleAs-P.Ro0e Pero no ta importa cua 
Bestuurscollege a kntameer e proyecto aki, Hecho ta cu e necesidad ta 
existi den e pueblo y cu nos a haya Hulanda pa financiá e proyecto 
importante aki, Sinembargo nos por haci esfuerzo si nos por a worde 
encargá desde e principio di e preparacion pa weita ei no tabata 
posibel pa laga construi e edificionan aki pega cu e casnan exis- 
tente, “aturalmente e lo tin hopi incoverientes practico, pa motivo cu 
eada edifieio lo mester worde adapta na cada cas, awor aki ta un solo 
disefio ta worde traha y tur parti di Aruba hende por weita e edificionan 
aki, Mi no ta kere cu e te bevordelijk pa e bunita bista na Aruba; 
si nos weita Aruba llen di e edificionan trahá na un manera identico 
cu otro. Pero di otro banda nos ta comprende si, cu e lo tin bezwaren 
practico y cu e lo ta mucho mas facil y mas economico pa trahê na un so- 
lo manera, Lo mas importante ta, eu esnan cu no por tin e facilidad hi= 
gienico aki, awor por bai desponé di tal. Y semper bai cu Movimiento 
Electoral di Pueblo tabata operä den oposicion, ela duna su Plena 
coöperacion y te hasta duna e empuhe tras di Bestuurscollege bieu pa 
nan por a ehecuta e proyectonan aki na bienestar di e pueblo. 
Y awe eu nos ta den Gobierno cu satisfaccion nos por bisa cu e em= 
puhe aki lo worde continua pa asina nos por haya e satisfaccion 
den e pueblo cu nos tur ta desea, 
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Sefior Presidente, mi no ta bai ariba detalles di e prome proyecto, pero 

e Gobierno aki lo no bai eherce polotiea partidario den e asunto aki, 

E asunto aki ta pa e pueblo di Aruba en general y tur personas, tur e 

# panden ' nan na Aruba eu mester dì un provicion asina, lo mester bin 

den remarga irrespecto e color politico di tal dofonan di cas. Pesey, aun= 

ke den pasado hopi biaha politica partidario a worde hunga, nos sí por 

bisa cu satisfaeccion cu politica partidario lo worde exclui y politica 

general lo worde applica na beneficio general di e pueblo, 

De Heer Voorzitters Palabra ta na e diputado Roland Laclé, 

De Heer R‚ Laclé, gedeputeerde: Sefior Presidente, e remarcanan y e pre= 

guntanan di Sefior rinidad lo mi kier a bisa cu Bestuurscollege ta sigi 

haeí un estudio pa 'motivo cu te ainda no ta sigur cu ta unicamente 285 

toiletfaciliteiten mester worde construi, Tin varios instancin cu ainda 

ta haciendo investigacion, pero pa no tarda e proyecto aki nos a dicidi 

pa cuminsa eu e fneilidadnen segun e lista cu a worde traha, 

Pero tambe nos lo bin cu un sugerencia na e contratista pa no haci ma 

nera a sosode biaha pasá, eu ta construi toilet dilanti di e cas. Paso- 

bra tin algun di nan cu a worde construi asina, 

Awor e interpretacion dí e spreiding lo ta siguinte? bo ta haya contratis= 

tenan chikito cu no ta haya creditonan grandi na banco y pesey lo trece 

un spreiding den e pagamento, pa asina facilitá e contratistanan chikito 

tamb e pa bid den e proyecto akie 

Pero tambe nos lo haci un estudio kisas vor parti e proyecto den seccion 

pa asina duna mas oportunidad ainda na e contratistanan chikito., Esaki 

tabata contestanan ariba e preguntanane 

De Heer Voorzitter? Segunda buelta, Sefor Trinidad, 

De Heer QG. Trinidad: Seäor Presidente, mi ta satisfecho encuanto di e 
spreiding pa e contratistanan chikito por bin na remarke pa por reali 
sa e trabao aki, Üncuanto e remarke di Sefior Betico Croes pa cu e poli= 
tica partidario, mi ta spera cu esaki lo ta un punto cardinal, no solamen= 

te de e proyecto aki, pero den henter e maneho di Bestuurscollège nan lo 

goberna irrespecto color politíco di e pueblo, 

De Heer Voorzitters Palabra ta na Sefior Betico Croes, 

De Heor G.F, Croes: Seor Presidente, mi kier a gradici e diputado concer= 

ni pa su manera eloeuente y ' to the point ' cu ela contesta e miembronan 

di Raad y e apelncion cu Scûor ex-diputado Trinidad a haci na e Gobierno 

aki, nos por bisa cu e Gobierno aki su plataform ta general irrespecto 

color politico, Color politico partidario lo worde limitá, mas tanto cu 

ta posikel. Naturalmente mi no por bisa eliminá, Mi ta tuma pee, de per- 
. 

es ALs 
soneelsveteid cu al momento vin giervo Luncionariovnan vu te oxponente di 

e partido di opocicion y e funcionarionan aki a sabiendas cu voorbedach= 

te rade, nan ta trata di stroba shecucion di e beleid di e Bestuurscollege 

aki, anto ta deber di e Bestuurscollege y e pueblo ta spera di Bestuurs= 

college eu medidas lo worde tuma pa asina nos por haya e funcionarionan 

na e lugar cu sí ta garantisa e cambio de e politica, Pasobra e pueblo a 

vota ps un cambio y e cambio mester reflcha den e beleid, pasobra si pa 

motivo ecu e medidanan aki no worde tuma, anto e beleid bieu ta continua 

anto no tabata tin necesidad di votacion, di cambio den e gobernacion, 

Cambio den gobernacion ta cambio den constelacion di Hilandsraad, cambio 

den e beleid di Bestuurscollege y si tán un funccionario pee, cu ta per= 

hudica e ehecution di e beleid, anto medidas lo worde tuma, 
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Naturalmente e politica aki lo no bai asina leu cu pan lo worde kitá for boca di criatura di e funcionarionan, pero sí nos por hala nan for di e puesto di responsabilidad pa laga otro persona cu sí ta combanci di e politica aki pa nan sf ehecuta e politica, 
Pesey mi por duna e garantia, nos tur por duna e garantia, pasobra ta esey tabata den e programa di e Gobierno aki, cu politica partidario lo worde eliminá, pero si acaso cu e no por worde elimina completamante, elo worde limita mas tanto cu ta posibel y esaki ta carga un indole general; pues den tur tempo, 

De Heer Voorzitters Asina nos a llega na final di e tweede ronde y tambe final di e deliberacionnan. “in algun miembro ta desea Hoofdelijke stemming’ Ânto e punto number dos aki a keda aceptá zonder Hoofdelijke stemming. Awor nos ta bai over pa punto tres di agendas 
Je Brief van het Bestuurscollesze van 11 juni 1975 betreffende de beschike baarstelling van aanvullend krediet in verband met de bouw van het nieu- 
we ziekenhuis, 
(Ag. no. 66443 bijlage 1975 no, 18 ) 

De Heer G.F, Croes: Sofor Presidente, punto di orden, Sent OSS 

De Heer Voorzitters Si, Sefor Croes. ee LOPE 

De Heer G.F, Croes: Nos ta contento cu Bestuurscollege a pone ariba agen= da pasobra e asunto aki ta urgente, sinembargo den un estudio di nos par ti nos tin cierto preguntanan cu a surgi y nos ta dese pa denter di algun dia nos por trata e asunto aki den Huishoudelijke vergadering pa despues den curso di otro siman nos por bolbe back pa tratê den openbaar. 
. . kel . . ond rx De Heer Voorzitters Kiko bo propogicion ta Sefior Croes? id VVCT B 

De Heer G, F, Croes: Pa mande Huishoudelijke vergadering. Slet LOES 

De Heer Voorzitter: Juist, Bo proposiecion ta worde ondersteund? Tin un proposicion di Sefor Betico Croes cu ta worde sostené door dá henter e fraccion di L.E.P, ‘pa manda e punto number tres aki huishoudelijke vergadering. 

De Heer G.P, Trinidad: Sefior Presidente, conociondo e proyecto aki nos di nos parti ta ecombonei di e urgencia di e caso. Esaki ta un proyevto hopi grandis hopi bieu, talvez e proyecto aká tambe a origina tempo dá Bestuurs college di U.N,A. =P. IA. -P.RoOe, mi no sa sigur, pero sí mi sa cu e Bestuurs college anterior tabata tin hopi di haber cuney nos lo por bai di acuerdo cu e proposicion pa e bai huishoudelijke vergadering pero estrictamente manera Sefior Croes … propone cu otro siman mes, dentro di muy corto, e ta bin den Openbaar atrobe, pasobra nos ta di opinion cu cualkier tardanza den e caso aki ta trece hopi mas gasto di loke tin caba, 

De Heer Voorzitters Palabra ta na Bestuurscollege, Na diputado Casper Boek= houdt, 

De Heer C, Boekhoudt, Gedeputeerde: Sefior Presidente, pa banda di Bestuurs- college tambe lo mí no tin nada contra pa sigi e peticion di e miembrosnan di Eilansraad y manda e punto aki pa huishoudelijke vergadering. Pero sí mi kier bisa mesora cu esaki ta un idea di e Bestuurscollege akinan, pa no sosede manera den pasado eu stukken ta worde manda huishoudelijke ver= gadering pa mata tempo. Nos ta manda esaki huishoudelijke vergadering y nos lo trece masha pronto. Cu rapidez nos ta trece den huishoudelijke 
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vergadering pa dentro di un par di siman nos por bolbe,_trece e asunto aki 
de penbare vergadering pa nos por traté debidamente, “in varios punta di 
e stukken akinan cu ta birando mas y mas urgencia dia pa dia, Cu esey mi 
kier bolbe bisa cu nos ta mande huishoudelijke vergadering pa duna cierto 
miembronan cu a drenta nobo de e Raad aki oportunidad ps bai over di e 
stuk debidamente, pa nan por haci nan preguntanan manera nan ta deseá den 

huishoudelijke vergadering, unda cu debidamente nan por haya e contestanan 
por escrito, manera ta nan deseo, Masha danki. 

De Heer Voorzitters ta kere scores aki tin un consensus pa via cue 

fraccionnan no tin ningun bezwaar pa manda e carta aki di Bestuurscollege 

pa huishoudelijke vergadering, asina ta cu e carta aki ta bau pa huishou= 
dekijke vergadering, 

N os ta pasa mesora anto pa agenda punt no. 4 

B rief van het Bestuurscollege van 19 juni 1975 betreffende de motie van 

Sprekerslijst ta , Ìi ta habrá tambe e deliberacionnan y mi ta pasa 
palabra pa Sefior rinidad, 

De Heer G.P, Trinidad? Sefior Presidente, e carta aki ta relaciona cu un 

mocion cu a worde acepta den tratamento di begroting pa duna un destinacion 

na e edificio bieu di aeropuerto, Hos a ripara cu di parti di e sindicato- 

nan probablemente pa motivo cu nan tabata sperando aprobaecion di nan pro= 
yecto na Hulanda, nan no a haci uso di e oportunidad, ademas a bin sali 
afor cu e destinacion cu e edificio tin awor aki ta cuadra masha bon y cu 

futuro e por bira algo similar na loke nos tin na waf, un vrije zone, 

Mi kier a informa si e Bestuurscollege actual ta carga e mesun punto di 
bista,. 

De Heer Voorzitter? Palabra te na Seüor Betioo Crocg, 

De Heer G.F, Croes? Sefior Presidente, gustosamente nos fraccion lo bai 
di acuerdo cu e peticion di Bestuurscollege, Berdad ta cu den pasado barios 
vez a worde primiti pa parti di Bestuurscollege bieu un Master-plan pa e@ 

Aeropuerto aki y nos a busca tur parti pa por a haya un Master-plan, pero 
planes a worde haya pero " Master '" si no a worde encontra, Pesey, di nos 
banda, nos ta haya berdad, si nos weita e destinacion of e indole di Ae- 

ropuerto, e destinacion di e terenonan rond di dje, cu e peticion aki ta 
completamente hustificá, 
Ademas mi kier un sugerencia na e Bestuurscollege aki pa pensa ariba 
Masterplan pa e Aeropuerto den cual ta encera e reestructuracion di e 
luchthaven aki den unpbedrijf;, pero tambe e destinacion di e terenonan 
rend-dieJugeralki —a-nes-ne- haya nes-den-probtemr-ore cu mos mester mis 
ra nos plan cuminsa funciona pa motivonan di desiciones casucl e por ver- 
store un planmachtige desarollo di e aeropuerto plus e tereno cu ta 
rond di dje, 

De Heer Voorzitter: Palabra ta na Bestuurscollege y mi ta duna palabra 
n a diputado di Luchthaven, Sefior Daniel heo. 

De Heer D, Leo, Gedeputeerde: Sofior Presidente, Sefor Trinidad a remarca 
tocante destinacion di e edificio bieu. Di banda di Bestuurscollege nos 
por bisa cu nos tinele awor aki tratando pa llege na un solucion cu e lo 

worde usa como un sorto di deposito, pero no solamente pa un grupo; pero 
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mas cu un grupo tin e oportunidad di haya chance di use como deposito. 
Y awor cu dentro di muy poco nos tabai habri mercadonan cu paisnan la- 
tino, hopi carga aero lo bini, cargamento luchtvracht, y door di esey mi 
ta kere cu e edificio aki lo tin su bon uso, 
Tambe ultimo dianan of e ultimo luna cu nos ta sinta, ya mi tabata tin 
reunion cu e departamento di aeropuerto y nos ta trahando ariba un plan 
pe. nos weita nos por bin cune denter di muy poco pa e destinacion di e 
edificio y tambe terenonan eu ta keda rond di c edificio aki. Esaki lo 
ta den un periode corto nos lo bin na Raad cu esaki. 

De Heer Voorzitters Segunda buelta, Sefor Trinidad, 

De Heer G,P, Trinidad? Geen behoefte Sofior Presidente. 

De Heer Voorzitters Asina nos a llega na e final di e deliberacionnan 
riba e punto aki, Tin di e miembronan presente cu ta desea Hoofdelijke 
stemming? 
E agendapunt aki tambe a keda acepta sin Hoofdelijke stemming. 
Nos ta pasa pa agendapunt 58 
Brief van het Bestuurscolleee d.d, 19 juni 1975 betreffende de beschik= 
baarstelling van aanvullend krediet ten behoeve van bewegwijzeringsbor= 
den, 

e_no. 18933 bijlame 1975 no.22 
Mi kier hala atencion di e miembronan cu e carta cu a bin pa nan ta poni " bewegwijzigingsborden e mester ta naturalmente manera mi a lesês 
" bewegwijzeringsborden ' 
Mi ta habri e deliberacionnan y palabra ta pa e raadslid Faustina Frank, Esey ta trece ekibocacion, mi ta kere pa otro biaha mi kier pidi e 
miembra pa e scirbi su nomber Full pami, pasobra mi ta bruha entre e Y 
otro Frank cu ta sinta aki den tambe, 

Mej. F,H. Frank: Sefior Presidente, lo mi scirbi voortaan cu blokletters, Tocante e punto di agenda number 5 aki mi no tin asina tanto di puntra, 
pasobra lesando e carta mi tin di comprende cu mi por ta full di acuer= do cu un proyecto asina, Sinembargo lo mi tin un pregunta especialmente 
pa facilita e miembronan nobo de Eilandsraad Yy e pregunta ta esaki 
Si e proyecto tocante di e borchinan aki cu llema bewegwijzeringsborden 
y proyecto di e overzichtskaarten si ya nan ta cla caba, y si berdad nan 
ta ela si ta posibel eu e miembronan nobo especial por haya inzage di e 
proyectonan aki? 

De Heer Voorzitter: Palabra ta awor na Sefior Betèco Croes, OEZ LCS 

De Heer G.F. Croes? Sefor Presidente, di nos parti nos ta aplaudi e 
petiecion aki pa motivo cu ta tur afa casi nos tabata ripiti de begro= 
tingsbehandeling pa por llega na e borchinan pa indica direeviones 
aki na Aruba. 
Nos a trece csaki pa e punto di bista turistica, ya cu nos turismo ta 
floreciendo, Dia pa dia mucho mas turista #5 bishita Aruba y ora nan 
llega na cualkier cruzada nan no sa unda nan bai. Cuanto biaha nos 
ta weita un turista pará cu su V=-wagen, auto di huur, na banda di ca= 
minda ta puntra hende ta ki direeeion nan mester bai, Y cu esaki mi kier 
a sugeri Bestuurscollege no solamente pa bini cu e borchinan pa indica 
direccion, pero pa indica tambe e cantidad di kilometer cu falta manera 
cu ta sosede den exterior. P.E, banda di Hotel Victoria, na e cruzada di 
Warenhuis van der Ree, ora cu e borchinan aki worde coloca pa pone e di 
reccion pa San Nicolas poneatras tambe cu ainda falta ban bisa 9 pa 10 
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kilometros of mas y asina tambo pa Noord, Santa Cruz etc, 

Sefior Presidente cu esaki mi kier a duna Sefior Presidente y Bestuurscol- 
lege di parti di e fraceion di Movimiento Electoral di Pueblo, pues e ma 
yoria den Eilandsraad e ap obacion pa dentro di poco, mas pronto cu ta po= 
sibel, llega na instalá verkeerslichten tambe na Aruba, Aruba cu su tra= 
fico creciendo, su intensidad óí trafico ta birando dia pa dia mas halto 
cierto momentonan, cierto oranan di dia e ta converti su mes den un situa- 
eion caotico, Di antemano nos por duna Sefior Prosidente e garantia di nos 
banda nos lo aproba un proposicioen pa llega na introduscion di verkeers= 
lichten aki na na Aruba, 

De Heer Voorzitter? Awor palabra ta na Sefior Rudi Frank, 

De Heop J.F, Framk: Mi no tin tanto cos di remarcá Sefior Presidente, so- 
lamente mi ta contento tambe cu alafin esaki ta bin na vigor cu nos por 
haya nos borchinen indica na e camindanan mas mihor, esaki por ta un fa- 

eilidad mas mihor pa turista y tambe pa e pueblo cu no conoce Aruba mane= 
ra debe ser, 

De Heer Voorzitter? Palabra ta na diputado Roland Laclê. 

De Heer R‚ Laclc, DBedeputeerde? lä tambe ta contento cu porfin e proyec= 
toaki ta worde trata den e reunion aki di Eilandsraad. BE ta un negesidad 
cu ta worde sinti dia pa dia mas tanto envista di e crecemento di nos tu= | 
rismoe 
Nos tin e proyecto ter inzage p2 e miembronan di Eilandsraad na Secreta- 
rie, kier meen e miembronan cu kier mira na unda e borchinan ta bin, nan 
por mira esey libeamente na Secretarie, 
E asunto di verkeerslichten ta den estudio na polis y un di e dianan aki, 
masha pronto, nos lo acerca Eilandsruad pa eredito pa pone prome luz di 
trafico aki na Aruba, Te asina leu, 

De Heer Voorzitters MH kier agrega na loke diputado Laclé a trece padi- 
lantí toeante di eo verkeerslichten eu Sefior Betico Croos tambe a mencio= 

na, ta asina cu berdad ta cu Bestuurscollege tin awor aki un proyecto den 
estudo pa pone verkeerslichten na diferente punta den Oranjestad, Pero 
in tho mean time nos a haya sabi cu tin awor riba mercado loke nan ta 
llama mobile verkeerslichten, cual no solamente lo duna Aruba e agilidad 
pa bo por usa e verkeerslichten mas intensivo y na e puntonan cu ta nece- 
sario, pasobra si e plan manera cu e tabata ta pa solamente pa pone den 
Nassaustraat y algun otro calla, pero eu e studio nobo cu nos ta hacien= 
do awor aki nan ta pa bini na Aruba cu loke nan ta llama Mobile Verkeers=- 
lichten, Kier meen cu e luznan di trafico aki por usanan tur caminda. 
Kier meen cu pa solamente e callanan solamente cu ta mas frecuenta, cu 
ta mas druk peseynan so tin verkeerslichten, pero podicer tambe cu e luz- 
nan aki nan ta mobiel, nan por worde usa tambe pa school, por worde usa 

otro ocestonesvaminde be por dirigi trafieo na ur mamerd mes ette 
cientee Y mi ta garantiza e Raad aki cu muy pronto lo bin un proposicion 
concreto di Bestuurscollege pa terce e verkeerslichten aki cu tambe lo 
alivia polis masha hopi mes, pasobra bo no tin nodi di tin tanto polis 

pa dirigi trafico, Esakinan ta den estudio y muy pronto lo bin un propo= 
sicion concreto pa Raad pa vota credito pa nos cumpra e mobile verkeers- 
lichten aki. 

Mì ta pasa over awor pa Sefiorita Frank de segunda buelta, 

zn 
dk 

Mej, FP, Franks Sefior Pfesiaente mi ta sigur cu lo ta un bom idea atrobe 

pa e miembronan nobo di Eilansraad y especialmente pasobra nos lo mester 
vota pa un credito pa esey, culo ta bon pa nos haya toch inzage un rato 
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exactamente, parobra semper lo ta mihor pa bo sa pakiko bo a vota, 
E asunto aki di Mobiele Verkeerslichten mi ta haya mas practico y mas 
economico pasobra Aruba berdad conoce solamente dos o tres biaha pa dia 
na cierto puntonan unda trafico ta acumula y mi tambe ta voorstander pa 
esey. Pero lo mi kier pidi Sefor Presúdente un viaha mas pa mira e pro- 
yecto debidamente, Masha danki. 

De Heer Voorzitter: Mi kier pasa palabra pa Sefior Betico Croes. 

De Heer G.F, Croes? Sefior Presidente, lo mi ta corto, mi ta aplau- 
di e hecho cu ya caba un estudio ta worde haci y cu mi intencion ta pa 
bin cu Mobiele Verkeerslichten, No ta portami cu e ta bira Mobiel of no; 
loke nos ta deseÁta pa weita cu e prome verkeerslichten aki lo mester 
worde introduci mas pronto cu ta posibel, pasobra mi no sa cu por tin 
mas personas cu a haya nan den e situacion, pero ta un horror ora cu un 
persona ta bini den e direccion di ELMAR pa playa, e ta para banda di 
Shell Station, e mester keda spera casi un cuarto di ora largo prome cu 
e por haya un paso, 

Pesey Sefor Presidente, mi ta kere cu enbez di bíní eu voorganeswegen 
den e cayanan den bebouwde kom, nos mester bini cu e verkeerslichten un= 
da tur hende ta haya e oportunidad igual pa por haya voorrang. 

De Heer RR, Frank: Sefior Presidente mí tambe ta admiti e sistema di un 
mobiele lichtverkkersinstallatie pa asina facilita nos trafico na Aruba, 
Mi no a haya inzage precies unda e ta pone e mobiele apparatennan;, pero 

toch mi kier a sugeri pa bahando di Fergusonstraat y cruzando Vondellaan 

camin da tin cierto momento cambio, aki parce e luggr a bira sumamente 
dificil, peligroso, como cu no tin ningun aparato ta avisa bo cu bo ta 
llegando un voorrangsweg solamente un driehoek ariba e caminda. Esaki 
ta hopi peligroso, como den pasado e tabata un voorrangsweg di e otro 
banda, Masha danki, 

De Heer Voorzitters Mi ta schors e reunion un rato, pasobra mi ta comple= 
tamente di acuerdo cu Seflorita Frank cu naturalmente ta hopi dificil, co= 
mo e y mas miembro nobo cu a drenta den Raad, nan no a mira e stukkennan 
aki, dus nos tin nan aki presente y mi no tin bezwaar pa schors e reunion 
un rato pa tur hende mira ta kiko e cosnan aki ta contení,. 

De vergadering wordt geschorst, 

De geschorste vergadering wordt hervat. 

De Heer Voorzitters HE deliberacionnan ta worde sera. Tin hends ta de= 
sea Hoofdelijke stemming? 
E agendapunt ta worde aceptá sin Hoofdelijke stemming. 
Agenda punt 68 Brief van het Bestuurscollege van 23 juni LT betref fen= 

de de verhoging van de kindertoelaga van de werklieden en arbeiders in 

Bilandsdienst, 

{ Ag, no. 1130: noe 77303 bijlage 1975 no.23 
Mi ta habri e algemene beschouwingnan y mi ta duna palabra na Sefior 
Trinidad, 

De Heer G,P, Trinidad: Sefior Presidente, e carta aki ta trata di un suma 
cu Raad mester a aprobá, un asunto di principio, un asunto di suma impor= 
tanciae 
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Den contactonan amplio cu Bestuurscollege anterior tabata tin sindicato= 
nan, nas a nota e seseo fervoroso y nos por bisa un deseo hustificá pa 
e empleadonan den servicio di Gobierno por haya kindertoelage igual cu 
e ambtenaren tin, Pasobra no ta cos di awendia, mi por corda asina leu 
ecu mi memoria ta hibando mi un miembro di Raad bieu Sefior Wijkie Maduro antes ya a trece e cos aki dilanti diferente biaha den Raad, cu ta husti- fica pa duna kindertoelage a base igual. Pasobra jioe di un obrero no ta menos, no ta costa menos, no ta rekeri menos gasto cu un jioe di un amb tanaar, Nos a laga haci un estudio di e caso aki cual manera mi ta bisa Bestuurscollege e tempo ey a considera un caso hustifica y nos a ripara 
cu pa e afia aki pa deskitá e descrepancia cu ta existi ta costa un Suma, 
di 223 mil florin, 
Mi no por pensa otro cu den e tempo dificil aki, cu costo di bida halto 
eu sentimento social mester prevelace y mi ta spera cu Eilandsraad lo por 
apoya e carta aki pa duna Bestuurscollege machtiging pa realísa locual 
segun nos sentimento ta un cos cu hopi día caba mester a ser realisa, es-— 
ta un kindertoelage pa arbeiders riba e mesun base cu pa ambtenaar. 

De Heer Voorzitter: Palabra ta pa Sefior Rudi Frank. 

De Heer R‚ Frank: Sefior Presidente, pa mi ta un satisfaccion grandi pa 
mira cu awe nos ta trata un desicion bieu, di e Bestuurscollege bieu, to- 
cante kindertoelage pa arbeiders. 
Ta berdad cu den nos punto di bista y mi ta kere cue resto di Eilandsraad 
ta di acuerdo cumi, no por tin diferencia entre un jui di obrero y un jioe di un ambtenaar. Mi ta corda cu pa mi ta un satisfaccion grandi cu como 
ex-diputado di Personeelszaken tur e reunionnan cu nos tabata tin cu e 
sindicatonan masha militante, GABA, kende semper a salí na vanguardia di 
su miembronan, pa asina llega na un manera pa cumpli cu e deseo di GABA 
y tambe cumpli cu e deseo politica social di nos partido, Esaki no ta na- 
da mas cu husto, Un obrero su jioe ta costa mes hopi eu un jioe di un amb 
tenaar. Y e gueldo cu nos tin di vota pe awe tardi, mas o menos 200 y pi- 
co mil florin pa haci esaki un posibilidas, ta masha poco si nos tira bis- 
ta riba otro placanan ou tin biaha nos ta vota pele den Raad aki. 
Sefior Presidente, ademas lo mi kier a agrega cu mas oro oposiecion lo bi- 
ni ecu un moeion caminda nos ta trata pa duna tur hende, den servicio di 
Gobierno, e maximo bedrag pa kindertoelaga pasobra mi ta kere un lagere 
ambtenaar of un arbeider den categoria lo no por tin menos gasto cu un 
ambtenaar den posicion halto, Den segunda buelta, mas laat, lo nos elabo- 
ra riba e punto aki. 

De Heer Voorzitter? Palabra ta na Scfior Betico Croes. 

De Heer G.F, Croes: Sefior Presidente, pa parti di nos fraccion gustosa=- 
mente nos lo bai dj acuerdo cu e proposicion aki pa socialiseer e kinder= 
toelaza tambe, Pa motiwvo, manera om a worde hies oaba, ora un embtenzer 
tin gastonan pa su jioenan, esaki no por ta mas cu di un obrerc. Y pesey 
considerando e costo nan di bida cu ta sumentan® drastiecamente, nos di 
nos parti kier weita un husticia den esaki y pa iguala, trekke recht e 
kindertoelage di arbeiders na e mesun nivel cu esun di ambtenaren. Sion=- 
embargo mi kier a sefiala sí, porta cu mì ta eronico, e hecho cu segun mi 
un obrero aver ta hayando un Kindertoelage sin cu e ta mar na e cantidad 
di jioenan. Na nifica e Kindertoelage di arbeiders ta pa ongeacht het aan= 
tal kinderen. Awor ekí si e worde gelijk getrokken e lo worde adapta di 
acuerdo cu ambtenaarnan y esey ta na un maximum di tres Jioe, 
E por tin cemo consecuencia cu un obrero tin 6 Jioe y en bez di e bai pa- 
dilanti e ta bai patras di acuerdo cu e regeling aki. Mi kier a sugeri 
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Bestuurscollege pa nos $tggna e asunto aki pa haci un estudio di e aspecto 
aki, por lo pronto nos lo bai dí acuerdo cu e proposicion na Eilandsraad 

pa asina esnan cu ya caba ta hayando un aumento mas halto pa nan no worde 
perhudica, Masha danki, 

DE VOORZITTERs Palabra ta na Sr, Frank Croes, 

DE HEER F,H, CROES: Sefior Presidente, nos di nos banda naturalmente mester 
elogia cu e Bestuurscollege anterior toch a tuma e paso pa por kita e dis= 
erepancia entre Kindertoelage ortoga na ambtenaren y Kindertoelage duna na 
obreronan, 

Pero sf mi mester rectifica Sr, Betico Croes caminda cu e ta bisa cue Kinder= 
toelage ta mara pa un maximum di tres jioe cual no ta berdad, como cu den 
P.Be 1968177 ta ponf suma fiho te cu 10 jioe y ademas e ta keda sigi subi pa 
cada jioe adicional eu dos porciento y meis 

Tambe mi mester bisa cu no abstante e sistema cu nos kier bai trece awor pa 
e obreronan siguramente lo ta hustifica, ainda en general mi no ta di 
acuerdo cunele eomo cu den e mesun P,Becu mi ta menetoná, tin cierto discrem 
pancia entre grandi y chikito, como cu e ta basÁ ariba poroentahe di e salario 
di e ambtenaar, Y a consecuencia di esey manera cu e ehempel mes ta ponf 

aki den, bo ta haya cu un ambtenaar ganarìdo Fls, 6,300,== ta haya un Kinder= 
toelage di Fls, 37; pa luna, mientras cu un ambtenaar cu su salario ta mas 
halto por haya pa un jioe tambe Flse 55,==e Y mi no ta kere cu ta hustificá 
ni social, cu un ambtenaar chikito mester haya menos kindertoelage, pasobra 
nos no por razoné na ningun manera cu un jioe di un ambtenaar chikito ta 
menos costoso of e prome necesidadnan pa mantenecion di e jioe ta menos costos 
eu di e ambtenaarnan grandie 
Pa tal motibo mí kier a biní ecu un mocion caminda nos por purba rectificá 
tur e asunto aki di kindertoeläge, di compensacion pa jioe, pa obrero na 
prome instancia, pero tambe despues pa ambtenaren, Si Sefior Presidente ta - 
permiti®? 

„DE VOORZITTER: No, esey ta keda te pa final. 

DE HEER FH, CROESs Dankie 

DE VOORZITTER: Mi ta duna palabra awor na Sr, Kelly. 

DE HEER P,P, KELLY: Sefior Presidente, ya cu e kindertoelage di e obreronan ta 
worde relatá na e afa logicamente cu e bezoldiging, mientras cu e ambtenaarnan 
conoce bezoldiging pa casá y soltero y e oberon no conové esey 7 tambe- 
enbista di e aspecto social, lota bon pa Bestuurrsoitege :tudia e caso ey 
tambe, Y aki. den nan nos ta duna e suma cuâl e ia. bai sosta en total, pero 
le ta bon pa sa, cuanto mucha ta encerá den e suma aki. 
Esey ta tur, 

DB POSPLLELERs Palabra ta na STe Pieterse. 

Di FEEN C4 PIGTERSs Sefior Presidente, mi por nota cu henter e Raad ta di 
acusrie De nos LO por trece e aumento aki pa e jioenan di obtero, pero mi 
por nota Sambe ou di, un manera of otro ainda.e no ta na satisfaccion di nos 
Raad, Pa mi Sefior Presidente, mi mester bisa cu tin un alinea den e carta 
cu ta bisa: "momenteel bedraagt de kindertoelage van een ambtenaar met een 
bezoldiging van Fls, 6,300 per jaar," Ey caba bo ta nota cu nos ta trata na: 
limita e obreronan su kindertoelage, na e ambtenaren cu solamente ta gana 
Fls, 6, 300,=m 
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Ya ey caba mi ta kere cu mester tin un cos-cu nos ta haciendo fout ora cu 
nos ta tratba na trece y trekke recht e kindertoelage aki pa ambtenaren y 
tambe pa obreroe 

Manera a worde bisa den e Raad aki eu e jioenan di un obrero of di un 
ambtenaar no ta haci diferencia, pues ta pesey mi ta kere anto cu nos no 
mester a papia di e ambtenaar cu tin e sueldo di Fls, 6,300,=- pasobra 
ta te ey nos kier trece anto e kindertoelage tambe di e obreronane 
Aki mi ta haya falta di e comisionnan cu nos tabata tin intencion di forma 
den Raad cu por a studia e asuntonan aki mucho mas prof undoe 

Mi ta kere cu en berdad lo tabata consehabel pa nos mira kiko nos por haci 
pa perfecciona e kindertoelage actualmente, pero cu nos no mester lagele 
na esey pero trata na bini na un sistema mucho mas practico caminda cu e 
kindertoelage enberdad tin e mesun entrada pa tur ambtenaar y pa tur 
obreroe Mas ainda mi ta kere cu si no ta llega e momento eu nos mester 
trata na incorpora e kindertoelage aki den salario di e hendenan, 
Mi no kier bise cu esey mester ta e asunto actual, pero mi ta kere si cu 
mester llega un momento cu gradualmente e kindertoelage aki por worde 
incorpora den nan salario, No kubida cu ta llega un momento cu cierto edad 
tambe ta buta e hendenan aki perde e kindertoelage, dus esey tambe nos 
mester tuma na cuenta, Y ta pesey mi ta kere cu manera nos a combersa un 
biaha caba den huishoudelijke vergadering pa forma commissie for di Raad 
pa varios di e asuntonan aki, mi ta kere masha firme den e clase di 
comisionnan ey pa por studia, hunto cu Bestuurscollege, of apart dá 
Bestuurscollege, y entregá e rapportnan aki na Raad pa mira si nos no por 
trece e mihor mehoranza den e asuntonan aki, 

DE VOORZITTER: Palabra ta na diputado Gomez, 

DE HEER D, GOMEZ, GEDEPUTEERDE: Sefior Presidente, e motivo cu nos a bin 
cu e proposieion aki den Eilandsraad na prome lugar no ta ningun momento 
pasobra nos ta di acuerdo eune na punto di bista sociale 
Awor ey mi a tende Sr, Frank y tambe Sr, Crocs a anuncia cu nan lo bay 
bin eu un moeion, Tin hopi cognan cu nan a bisa cu nan a trece padilanti 
eu mi ta di acuerdo cu nan, Mi no ta weita mes pakiko mester haci diferencia 

entre un obrero y un ambtenaar, Pamí nos tur ta trahadornan nos ta di 
Gobierno y eigenlijk personaJmente mi ta haya cu mester tin un ley cu ta 
träta tur ambtenaar y obrero iguale 
Mi no sabi kiko e contenido di e moeion ta cu a worde anunciá, pero sf 
mi ta kere cu nos lo mester bai haci un estudio profundo, pasobra no ta 
riba e punto aki so tin hopi diferencia, pero tin hopi otro asuntonan 
cu tin diferencia entre ambtenaar y obrerog Pesey mí ta kere, mi no sí ta 
over di kiko e moeionnan lo ta, pero nos ta bay haci un estudio grandi 

ariba henter e werklieden Iandsverordening y tambe e ambtenarenreglement, 
pa weita si ta posibel realisabel pa bin cu un reglamento pa ambtenaren 
y trahadornane 

mn TTA mere rme, Edenrdeenrdeveven , _ worden Sarir Sabe nr . F.D. 
U. VOIE LL Lo Lv UL BUBUIMC WUGL UH U LI Og Ld ddie 
Etten et ® 

DE HEER G,P, TRINIDAD: Sefior Presidente, mi ta aplaudi e facilidad ou 
cual tur esnan cu a hiba palabra a expresá cu nan ta carga e boluntad 

pa sin mas of menos deskita un pida inhusticia social, 
Manera mí a bisa den prome ronde no ta cos di awendia, ta cos di hopá 
tempo caba, nos tur sf cu ta existi e diferencia y ora nos bai un poco 
mas diep den e asunto, nos ta riparf cu ta un diferencia grandi cu ta 
pone nos sintí cu ta inhusticia ta worde cometf contra di esnan cu pa 

nan jioenan ta haya un pago asina pocoe 
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Naturalmente awor nos tacambiando y mi no ta kere cu lo tin ningun dificultad 
pa acepta e proposicion cu ta encera den e carta aki, mirando con tur 

miembro di Raad ta papia tocante di dje, nos por bisa pa e obreronan esaki 
nos ta consideré pan den cas. 

Pero naturalmente una bez eu bo ta trece cambio, bo ta mira cu ora bo trece 
cambio cu buena intencion ta crece of ta nace otro discrepancianane 
Mi ta kere cu e mocion cu Sr, Frank Croes a anuncia lo trata pa kita tambe 
e discrepancianan nobo cu ta crece ora nos acepté e carta aki, Mi ta sali 
for di e punto di bista pues Sefior Presidente cu e carta aki en todo caso 
lo keda aceptá y mi ta kere ora diputado Sr, Gomez bisa lo mester haci un 
estudio, e estudio ey ta encera e otro cosnan cu por resultá of otro 
discfepancianan grandi of chikito cu ta existi, pero en todo caso esaki lo 
keda eliminá, Y nos ta spera cu Raad lo kier bai un tiki mas leu ainda pa 
elemina tur discrepancia cu ta bin ora cu nos ta acepta esaki tambe, eseynan 
nos lo tende aki un rato ora e mocion worde presentde 

DE VOORZITFER:s Palabra ta na Sr, Rudi Frank, 

DE HEER R, FRANK: Sefior Presidente, mi kier a haci un coreecion ariba locual 
Sr, Betico Croes, adviseur di Bestuurscollege, a haci awor ey dunando asina 
un informacion cu tabata ínoorectoe Y como cu Sr, Croes ta un adviseur 
di Bestuurscollege si no tabata kizas pa e coreccion cu Sr, Delwyn Gomez 
no a trata di haci, awe kizas Bestuurscollege por tabata mal informa door 
di su adviseur general, 
Enberdad antes tabata ta cu un ambtenaar tabata haya te tres jioe kindertoe= 
lage, pero desde e nieuwe bezoldigingsregeling 68 esaki a worde cambiá, y e 
ta iliminÁ y solamente, laga mi bisa, ta e suma cu ta worde duná ta mengua 
den grandesa, pero no kier meen cu ta haya solamente kindertoelage pa un 
eierto cantidad di hende, : 
Mi no ta kere cu esaki por trece ningun diserepancia of kisas algo cu no 
ta na bienestar di e posiecion di e obrero. 
Tambe Sr, Ciro Pieters a mustra riba e hecho cu e kindertoelage di un 
obrero ta worde mara na e sueldo di un ambtenaar, esunnan mas halto, pero 
esaki golamente un ijkpunt ta worde tumd, Tin obrero tambe cu ta gana mas 
eu e posieion euun ambtenaar den e rang mas abao cu tini y mi ta kere pa 
nan tambe ora cu e discrepancia aki worde kita cu esaki lo ta na favor di 
e obreroe. 

Sf. Delwyn Gomez den su contesta a bisa cu lo ta aconsehabel, e no a tende 
mes ta kíko e mocion aki ‘ta contene, pero por haci un estudio di e werke 
liedenverordening. 

Sefior Presidente, nos tur sa cu e momento cu Bestuurscollege bieuw a tuma e 
desiecion pa kita e descrepancia den otorgamento di kindertoelage entre obrero 
y ambtenaar, ya na Corsow nan a bisa caba cu na Corsow sf e lo no worde hací 
pasobra e posicion financiero di Corsow no ta permiti esaki. 

Awor si nos cambia e werkliedenverordening, nos tur sabi cu e werklieden= 
verordening ta algo cu ta worde regla door di Staten, ta dificil pa trece 

cambio na favòr di ambtenaar y di obrero aki na Aruba, Pesey nos ta sefiala 
solamente un discrepancia grandi, Esaki ta worde poni den mocion, caminda 
no ta e posicion di e ambtenaar mester ta central, pero e posicion di e mucha 

kende mester alimento, mester haya tur e facilidadnan cu tur otro mucha ta 
haya, Ta pesey mi ta sugeri di awor caba pa e partido di Gobierno bai oro 
pa aproba e mocion aki caminda tur hende den futuro lo haya e mesun pago na 

kindertoelage pa asina kita e diferencia grandi cu ta existiendo den e 
momento aki, Masha danki, 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sre Betico Croese 
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DE HEER G.F, CROES: Sefior Presidente, prome cu mi participa lo mi ta desea 

di sa si Sr, Rudi Frank ta pertenece actualmente na e fraccion di PPA, 

Pa motibo cu e persona aki ta asina bon na altura di e mocion presentá pa 

P.P‚A, como probablemente e por a brota for di su inspiracion, pero como 

cu su Êfraccion ta hopi limita, ela dicidi pa laga P,P‚A, bin cunee 

Di otro banda Sefior Presidente,see 

DE HEER R, FRANK: Persoonlijk feit Sefior Presidente, 

DE VOORZITTER: Kiko e persoonlijk feit ta, Sr, Frank? 

DE HEER R, FRANK: Mi nomber ta worde nombrá di ta pertenece na e fraccion 
di P.P‚Â, Sefior Presidente, Mi kier a bisa cu mi ta pertenecé na e 

fraccion di A‚VePe, aunke cu e ta limita na e momento aki y den tur pais 
Seïor Presidente mi no a caba aindaseese 

DE VOORZITTER: Esey ta cla Sr, Frank, ta un persoonlijk feit, Bo a caba di 

bisa awor aki cu bo no ta pertenece, mi ta kere CUeesse 

DE HEER R. FRANK: Mi kier bisa algo mas, Sefior Presidente, den pasado tambe 

hopi Fraccion den Staten ta llega di färma mocionnaneeee 

DE VOORZITTER: Sre Frank awor aki esaki no ta un persoonlijk feit, Bo a 

caba di clarifica bo persoonlijk feit ora mi a bisa, Bo a sigi papia toche 

Persoonlijk feit ta ora cu un cos ta afectabo directamente, Bo a corigiele 

pero awor aki loke bo ke ta sigi bai, y sigi tira un speech, dat is geen 

persoonlijk feite 

DE HEER R, FRANK: Mí no ta di acuerdo cu loke Bo ta bisa, 

‚DE VOORZITTER: Wel, bo tabata tin derecho di a corigié, Si ela bisa esey 

bo tin derec 0, e ora ey bo tabata tin un persoonlijk feit, Bo a corigiele, 

eynan bo a caba, & bedoeling dí un persoonlijk feit no ta pa bo bai tene 

un discurso, Esey ta tur, sigi STe CLOCHe 

DE HEER GeF', CROESs Sefior Presidente, si acaso mi por a desekilibrá e 

miembro Frank, mi ta pidi mi disculpa, pero mi intencion tabata bone 

Sefior Presidente, e berdad ta ora cu mia dirigi mi discurso den prome 
oeasion mi tabata bao di un impresion eroneoe Mi a consulta cu e consehero= 

nan di nos fraceion ademas tras di mega y tendiendo nos diputadonan nos 

a llega na e conclusion cu en berdad no ta asina cu e Kindertoelage pa 

ambtenaarnen ta limité solamente pa tres jioe, pero sf despues di tres jioe 
tin un slide den e scale, e ta bai back proporcionalmente, Y e pregunta 
tabata ta pee, un obrero al momento cu diez jioe den e regeling bieu y un 
obrero cu diez jioe den e regeling nobo si acaso cu lo keda existi un 

' 
GLHCHGDARG AE. 

melee, Ale Eel an No ta ut tatencton di-hays ee centesteeten-megore, pere-mi-proposteien 

tabata pa Bestuurscollege por haci uminvestigacion pa asina weita cu esey 

ta existie 

Encuanto un posi: le anuneio dí un moeion, mi no kier bisa di antemano cu 

nos lo por ta contra, nos ta desea di haci un estudio di djee Di otro 

banda ela surgi for di seno di partido cu tabata tin binti afia pa regla 

e asunto y awor derepente cu nan ta den oposicion nan ta bin cu tal propo= 

sicion, Esey no ta kita cu e proposicion ey por ta bon, pero mester haci e 

remarca aserca sf cu tur e tempo nan a laga dí trece e proposicion aki y 

ehecuté y awor cu nan ta den oposicion nan a bin cuné, Nos ta completamente 

di acuerdo cu loke diputado Gomez a trece padilantie 

Kd 
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Pakiko un distincion mester worde haci entre ebrero y ambtenaar? Tur ta 
overheidswerknemers, tur ta trahadornan di Gobierno, Si acaso nos kier crea 
un comunidad unda no tin diseriminacion, unda no tin diferencia di clase, 
anto Gobierno mester cuminda bini cu e ehemplo y haci estudio pa elemina 
e discrepanciá entre arberiders y ambtenaarnan, Y ta pesey e mocion di e 
fraccion di P,P,A, ora cu e worde presenta, lo worde evalua den tal "scope" 
manera Sre diputado Gomez a trece padilanti, 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Frank Croese 

DE HEER F,H, CROES: Sefior Presidente, mi a tende di otro banda di mesa 
caminda ecorrectamente a ser bisa cu enberdad no tin gehuwdenbezoldiging 
of salario, sueldo casa of un diferencia den sueldo pa obreroe 
Pero. Sefor Presidente, mi ta kere, como cu e no ta e punto al momento, 
pero si esaki ser trata despues sigur sigur nos ta full di acuerdo pa 
kita e discrepancia aki tambe, 

Tocante locual a ser treei padilanti caminda cu den pasado nada no a ser 
hacf pa esaki ser cambiá, un banda por ta berdad, pero esey no ta kita afor 
cu e partido, e gobernacion anterior, a percurá pa toch a bini algoe 

Y nos awor aki cu nos ta experencif cunele cu tin un cierto discrepancia 
ta nos deber pa rectifiké, Y pa tal motibo ta strafiami mirando cue partido 
actual den Gobierno Insular cu a primint{í asina tanto cambio envez di por 
a cambia y rectifica csaki a trecé manera cu e Bestuurscollege anterior 
corectamente a purba pa kita e discrepancia entre e obrero y e ambtenaar, 
pero sf no a kita e discrepancia entre e personanan, e empleadonan mihé 
paga y esunnan menos mihé pagf, Y pa tal motibo Sefior Presidente mi kier 
a trece e mocion pa. ilanti, 

‚DE VOORZITTER: Sr, Frank Croes bo por treee e mocion padilanti ora cu e 
vuelta aki cabae 

Paläbra ta na Sre Kellye 

DE HEER P, KELLY: Sefior Presidente, mi ta bai di acuerdo cu e contesta di 
Sre diputado Delwyn Gomez contal cu Bestuurscollege studia e asunto y mas 
pronto trece su proposicion den Raade 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr. Ciro Pieters, 

DE HEER C, PIBTERS: Sefior Presidente, mi ta masha contento cu e contesta di 
e diputado concernf ora cu el a scucha e oradornan den © prome buelta y a 
bini categoricamente cu su punto dilanti cue ta kere cu e cambionan necesario 
aki mester worde trecf manera cu e Raad aki a cuminsa ta deliberf encuanto 
di dje, 

Mas ainda pami tabata un satisfaccion pasobra mi a trece padilanti cu aki 
nan ta tuma solamente e uitgangspunt di 6,300 florin di e ambtenaar compará 

cu e arbeider, E diputado ta mustra cu e ta kere cu un estudio profundo 
mester worde haci di esaki pa asina ey no tin diferencia at all, A base di 
esey mi ta kere cu nos ta di acuerdo cu su punto di bista, Nos ta spera cu 
pronto lo por bini un cambio, nos ta spera cu e moeion por ta na satisfaccion 
di Raad, nos ta spera cu e moeion por ta un tiki mas avansa cu e punto di 
agenda aki, pero toch lo ta kon pa nos recomenda e Diputado pa haci un estudio 
di e asunto aki y no lubida nunca cu den huishoudelijke vergadering nos a 
pensa y nos a laga nos memorianan bai over pa forma comisionnan pa studia 
ecierto materianan asina aki y no solamente esaki pero otronan tambe, 
Mi ta kere cu esey ta di importanciae 

DE VOORZITTERs Palabra ta na diputado Gomeze 
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DE HEER De GOMEZ, GEDEPUTEERDE: Sefor Presidente, cu hopi ateneion mi a 

scucha patabra di Sr, Frank Croes cu e gobierno aki a anunceia hopi programa= 

nan y ta strafie ta combini cu te awor akì nos no a presenta nada, Podiser 

Sre Frank Croes‘no sa, su memorie a falla, ta apenas un luna cu Bestuurs= 
college aki tin sinta, Mi ta kere ta casi imposibel pa verwacht di cualkier 

gobierno pa den un luna bin cu tur e cambionan cu ela propagendae 

Pero mi kier a sigurá Sr, Frank Croes sf cu tempo lo mustra looual e 
partido aki a propagandá, cu elo worde reälisa den corto tienpoe 
Locual eu mi a bisa awor ey di e estudio eu nos lo bai laga haci, ta un 

estudio cu lo bai tuma hopi tempo, pero nos ta cuminsa cune muy prontoe 

No ta manera den pasado cu Bestuurscollege bieu hopi biaha ora cu nos bini 

cu proyeëtonan sano y bon, ta bisa cu si nan ta bai studia riba dje y 

despues hopi biaha nos mester manda carta of llama Eilandsraad pa puntra 

con a para cu e asunto ey, pasobra nada no a worde haci, Pesey mí kier 

garantisa Sr, Croes cu nos lo traha ariba dje, Y mi ta anticipá y mi ta 

bisa cu e Bestuurscollege aki tin un Gobierno cu ta traha segun programa 

y cu nos lo bin cu cambionan integrale, Ora cu nos bisa cu nos ta bay bin 

eu proyecto ariba tereno di ambtenaarnan y werklieden, ta pasobra nos ta 

coge completamente integral, no un pida aki awe y un pida aki mayane 

Masha danki, 

DE VOORZITTER: Awor mí kier duna Sr, Rudi Frank oportunidad pa e diene 

in su voorstel eu ela anunciae 

No, St, Rudi Frank ta esun cu a anuncia cue tin un voorstel, un mocione 

DE HEER R‚ FRANK: Sefior Presidente, Bo ta ekiboca, pasobra Bo a caba di 

bisa awor ey cu Bo ta duna Sr, Frank Croes e oportunidad pa e entrega e 

moeion despues cu di dos vuelta: pasa, Awor bo ta bisa ta amie 

DE VOORZITTER: No, pasobra abo, St, Rudí Frank, a amunciá cu e tin un 

moeione 

Anto mi kier a duna palabra na Sr, Frank Croes, pasobra abo tabata esun 

di prome cu a anuneia eu Bo tin un moeion, ta pesey mi a duna Bo e palabras 

Sr. Frank Croes abo tin e oportunidad pa entrega bo mocione 

DE HEER F.He CROES: Si, Sefior Presidente, ta permitimi mi kier a lesé na 

papiamento: “Parlamento Insular di Aruba oonhuntamente den reunion di 

agosto 11, 1975 considerando cu oficialnan di Gobierno ta hayando compensa= 

eion pa jioe a base di porcentahe den cual a ser fiha un minimo y un 

maximo di e compensaciìon aki segun cantidad di jioe, 

Cu otro empleadonan den servicio di Gobierno, no: siendo oficial di 

Gobierno of considerd como tal, te cu awe ta oobrando un suma fiho pa cada 

jioe basd ariba 5 florin pa siman, Cu e compensaeion ultimo mencioná aki ta 

un discrepancia grandi, no contra e empleadonan aki, pero mas bien contra 

nan jioenan, Cu e sistema actual di otorga compensacion pa jioe na of iciale 

nan di Gobierno tambe ta encera un desecriminacion contta e jJioenan di 

oficialnan di Gobierno chikito, Cu den caso di otorgacion di compensacion 

pa jioe, ta e mesun jioenan mester keda central y no posieion di nan 

mayor, Cu hamas por ser deducí ni sikiera tin cu pensa na razona cu gastom 

nan den prome necesidades den manteneion di jioe ta mas costoso pa empleado= 

nan di oficialnan di Gobiermo den mihor posicion, cu pa esnan den categoria 

di salario y sucldo mas abao, Lesando e decreto di Gobierno Central y 

Antiyas Neerlandes fechf december 12, 1968 pa cambia entre otro reglamento 

di compensacion pa jioe y oficialnan di Gobierno na Antiyas ancra den P,Be 

1968 no, 177, Opinando cu no mester sigi cu un sistema cu a demostzra y 

experienoia pa cune‚ di no ta cuadra mas den e sistema social y democratico 

cu nos mester trata na alcansa pa nos pucblo, Ta dicidf: 

+ 
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le Na fiha e compensacion pa jioe pa personanan den servicio di Gobierno 
Insular di Aruba riba e maximo pa cantidad di jioe anera den e deereto 
di Gobierno Central di Antiyas Neerlandes fechí december 12, 168, P,Be 
1968 no. 177e 

2e Stipulá e desicion aki pa drenta na vigor pa empleadonan di Gobierno 
Insular no siendo oficial di Gobierno cu forza rcetroactivo te eu l di 
januari 1975, ‚ i 

Je Ordená of suplica nos Cuerpo Ehecutivo pa encamina e pasonan necesario 
y rekeri pa por logra e locual stipulé den artioulo 1 y 2, tambe pa 
ofieialnan den servicio di Gobierno Insuler di Aruba, Pasa pa orden di 
diae 

DE VOORZITLERs Sr, Frank Croes mi a duna Bo e oportunidad pa bo lesa bo 
moeion na papiamento, pero segun nos Reglement van Orde esaki mester tabata 
na Hulandes, Awor mi no sa si e otro miembronan lo tin algun bezwaar, 
anto mi ta pidi Sr, Frank Croes alsnog pa e pone na Hulandes y entregé. 

DE HEER GeFe CRONSe Sefior Presidente, di nos parti mi no tin ningun bezwaar 
como ou nos a bin cue proposicion den huishoudelijke vergadering enbista 
di e eambio total di Reglement van Orde pa por pone tambe na papiamento, di 
nos parti pues nos no tin ningun bezwaar, 
Un proposioion di orden cu nos tin awor Sefior Presidente ta si por a schors 
e reunion cu nos por a studie, 

DE VOORZITTER: Sf, pero prome mi kier a puntra Sr, Frank Croes si su mocion 
ta worde sostene, Ela worde sostené door di Rudi Frank y door di Guillermo 
Trinidad, Anto awor mi ta schors e reunion, 

=mmn Na de schorsing === 

DE VOORZITTERs HE reunion suspendf ta worde continua, Mi ta pone na orde e 
moeion cu a: worde entregf door di Sr, Frank Crocs y sistené pa Sr, Guillermo 
Trinidad y Sr, Rudi Frank, 
E sprekerslijst ta habr{, 

DE HEER G.F, CRONSs Voorstel van orde Scfor Presidente, Despues di por a 
tira un bista superficialmente ariba e mocion aki, nos a llega na e conclu= 
sion eu e asunto aki tin hopi aspeeto den cuel e ta toca rechtstoestand, 
eual. rechtstoestand di ambtenaren te awe ta worde geregeld door di Tand, e 
tin aspeetonan financieroe Ademas en bista di loke a worde expresa pa 
Bestuurscollege ta cu henter ce materia lo worde estudia, esta di arbeiders y 
ambtenaren pa 1lega na un regeling integral y pesey nos ta deseá di por 
haei un estudio mas profundo y ta sugerf pa manda e moeion aki huishoudelijke 
vergadering, 

DE VOORZITTER: Bo voorstel ta worde gostené? 
Mi kier pone aan de orde e voorstel van orde di ST, Betico Croes, pa manda 
e mooion cu a worde entregd door di Sr. Frank Croos y sostené pa Sr. 
Guillermo Trinidad y Rudi Frank, pa mandele pa huishoudelijke vergadering. 

DE HEER F,He CROESs Scfior Presidente, oposicion naturalmente no tin nada 
contra pa e bai huishoudelijke vergadering, pero sf lo nos desea cu lo e ser 
trata lo mas pronto posibel mescos eu a ser bisa awor ey cu si ta posibel 
un huishoudelijke vergadering lo ser llama den curso di e siman aki of otro 
Siman pa e ser trata como cu nos ta haya cu esaki ta di suma importancia 
pa kita e diseriminaecion y diserepancia existente, 
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Pa tal motibo nos no tin nada contra pa e bai huishoudelijke vergadering 
contal cu den corto tempo e ser treci back den openbare vergadering.pa 
ser tratae i 

DE HEER G,F, CROES: Seïor Presidente, esey sf nos no por príminti den e 
sentido cu e asunto aki lo mester worde trata si ta posibel den prokimo 
huishoudelijke vergadering, Pa motibo cu nos a bisa ecu nos ta bai evalua 
tur e rechtspositie di un ambtenaar, weita eu nos por llega na un uniforme 
regeling pa overheidswerknemers y esaki lo ta un parti chikito cu lo worde 
hinka den henter e paket y lo e mester spera te ora eu nos ta cla cue plan 
integrale, 

DE HEER F‚H, CROESs Sefior Presidente, manera mi a bisa awor ey nos no tin 

nada contra pa e ser trata den huishoudelijke vergadering, pero sf ta crea 

e temor, manera cu Sre Croes a expresé su mes cuenta di e profundo estudio 

etoe ou opaki lo para bira ou mogter dura afiag promo ou oe obreronan aki Bor 
hustifiecd, Pa tal motibo lo mí kier sigi stress cu den corto tempo lo e ser 
treci den openbare vergadering atrobe pa ser trata aki den nene 

DE HEER G.F, CROESs Sefior Presidente, Sre Frank Croes ta bao di e comprende= 
mento eroneo, E agendapunt di awe ta worde trata y nos lo bai di acuerdo cu 
loke ta proponi cu ta mehora e situacion pa e arbeiders, ta solamente 
e otro aspecto aki lo nos manda huishoudelijke vergadering pa e por worde 
studia prof undamente, 

DE VOORZITTERs Mi ta completamente di acueirdo cu Sr, Croes, Mi ta kere cu 

aki tin un consensus den Raad comokiera manera Sr, Betico Croes a trece 

padilanti e mocion aki tin hopi aspesto cunele mi ta kere y mi ta contento 
tambe y ta aconschable pa e asunto aki worde trata debidamente den un 
huishoudelijke vergadering. 
Asina ta cu e moeion ta worde manda pa huishoudelijke vergadering y nos a 
llega asina na final di e algemene beschouwingen riba e punto di agenda 
mes, cual ta: Brief van het Bestuurscollege betreffende de verhoging van 
de kindetrtoelage van de: werklieden en arbeiders in eilandsdienste | 

Pin algun miembro ta deseÂ hoofdelijke stemming ribe, e punto aki? 
Anto e punto aki a keda acepta sin hoofdelijke stemming, 

DE HEER J.R, FRANK: Sefior Presidente, no ta custumber ora un moeion worde 
entregd door di tres personas y tur tres ta hanje un chanse pa hiba palabrae 

DE VOORZITTER: Sí, pero e mocion no a worde trata, niet in behandeling 
genomene E moecion a worde verwezen naar huishoudelijke vergadering, Si e 

mocion a worde tuma in behandeling anto e ora Sr, Frank lo tabata tin 

completanente razons 

DE HEER J.R, FRANK: Kier neen cu den futuro cu cada moeion Bo entrega por 
wordo-zondor moor vorwvozen naer huiehoudel ijke vereaderine BDD TN RT FOREE—HORHOR- HOL FOLIE ALARA ROUAe LL HE VFORSILORIHE-BIR GHD 

delibera den djes 

DE VOORZITTER: No, aki nan mi a puntra tur e miembronan y mi a trecé 
padilanti, Tur tabata tin e chance pa lanta para y trcce nan punto di 
bista padilanti, Solamente Sr, Frank Croes a tuma palabra, Ora cu mia 

constata cu tabata tin un consenso akinan pa manda e cos aki pa huishou 
delijke vergadering, ningun miembro a reacciona asina e cos a keda verwezen 
na huishoudelijke vergadering. 
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DE HEER J.R. FRANK: Poco strafio pero alfin, 

DE VOORZITTER: E no ta nada strafio, kizas en lo futuro Sr, Frank lo mester 
bula lanta un tíkí mas rabidoe 

DE HEER J‚Re FRANK: Automaticamente cu nos firma e moeion, anto Seüor 
Presidente ta puntra wel: ken kier hiba palabra, manera ta e custumbere 

DE VOORZITTERs Sf, pero como den e easo akinan manera mi a splika e mocion 
no a bin aan de orde, pasobra prome cu mi a pone e mocion aan de orde a 
biní un voorstel van orde pa manda e mocion akinan pa huishoudelijke 
vergaderinge 
Awor nos=ta bai over pa punto L agendas Brief van het Bestuurscollege 

Ì betreffende de bouw van een 8000 m5/dag multiflash vorm 

DE HEER GePe TRINIDADs Sefior Presidente, esaki tambe ta un carta riba cual 
nos por ser cortoe Nos lo kier un informacion sf di Bestuurscollege, 
Nos sa con e asunto aki a principia, con ela anda y nos por conclui cu 
Hulanda no ta hiba di gusto pa financié e di dos unit eu nos mester, nan a 
financiá solamente uno, Nos ta convencf cu Aruba mester di e segundo unit 
y cu e mester worde traha, 
Locual. nos ker a puntra Bestuurscollege taz con Bestuurscollege ta pensa 
na financia e di dos unit aki? Cual ta c pasonan cu a worde tumÁ pa llega 
na e financiamento y den ki fase dí dégarollo e asunto aki ta? 
Asina leu encuanto e carta mes, 
Tratando e unit aki cu lo aumenta produccion di awa, lo mi kier a informa 
algo encuanto prijs di awa, pasobra si mi memoria no ta falla mi hopi biaha 
den Raad aki nos a tende di parti di e partido cu ta den gobernacion awor 
eu nan a abogá hopi pa un rebaho di prijs di awa pa pueblo. Si mi no ta 
ekiboca hasta a ser priminti eu asina cue partido aki. llega na mando nen 
lo reälisa un zrebaho di prijs di awa. 
Mi a tende awow ey Sefior Presidente, con un diputado a trece padilânti cu 
apenas nan tin un luna den gobernmacion, pero mi sa tambe hopi biaha mi a 
tende den e Raad aki hopi tempo prome cu eleccion y despues di eleccion cu 
e partido ta preparando caba pa tuma Gobiermo over di manera cu nos por 
conelui eu ta mucho mas eu un luna e trabao ey a tuma lugar, pasobra e 
partido aki tabata preparando hopi tempo prome cu dia prome di juli pa tuma 
e Gobierno overe 
Lo mi kier ga si nan ta asina leu caba cu e preparacion cu nan a hiba Yy cu 
nan s& mas o menos ki posibilidad tin pa baha e prijs di awa. 
Awor cu MEP ta den Gobierno y nan por mira e medalla di otro banda, ki 
prospecto nan por brinda na pueblo encuanto di un posibel rebaha di prijs 
di awa y e pregunta aki hacf en bista di e hecho cu pronto lo mester cuminsa 
negociacionnan cu lago encuanto e prijs di stookolie, Nos tin entendi cu 
tin posibilidad eu esaki hasta por trece un aumento den Prijs di awae 
Nos kier a sa con Bestuurscollege ta mira e caso aki pa na prome lugra rebaha 
e prijs di awa y na di dos lugar negocia di tal manera cu esaki lo no werk 
door riba e prijs di awa ou tin stipulá awor akie, 

DE HEER GeF, CROES3 Sefior Presidente, nos di nos banda gustosamente lo duna 
aprobacion pa IÌlega na e multiflash verdampereenhcid pa reemplasa e sub= 
merged units cu ya caba nan tin mas cu 15 afia bicu, 
Sefior Presidente, sinembargo nos ta desea dí sa si acaso cu e multiflash 
verdampereenheid aki worde construi pa reemplaza e submerged units kiko 
ta worde haef cu tal? 
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Manera nos tin emtendíi den pasado e planta bieu nan akí a worde calcula cu 
nan lo biba technicamente 20 afia, segun e technische levensduur, Pero tempo 
a progresf y e economische levensduur a resulta di ta mucho mas cortoe 
Pesey Sefior Presidente naturalmente nos lo aproba un eenheid nobo, un unit 
nobo, ta worde trahá, pero nos ta desea di sa tambe kiko ta worde haef cu e 
einco units bicu? 
Y nos ta spera cu nos lo no haya contestacion cu ce lo worde gedump, 
pasobra en bista di planes pa agricultura pees nos lo degeca di haci e 

estudio cu kizas e unitnan bieu aki lo no por worde usde 

Sefior Presidente, den pasado nos a bini eu eifras den cuâl nos a determina 
eu tin eierto fabricanan aki na Aruba cu ta haya prijs di awa bao di koste 
prijs mientras cu e pueblo di Aruba ta pagando un prijs cu ta riba e koste 
prijse Pues cu den eierto sentido Gobierno ta perde ariba cierto fabricanan 
y Gobierno ta gana for di e pueblo, E tempo ey nos a haya e contesta masha 
strafio di e Bestuurscollege bieu, cue fabricanan por hayé mas barata 
pasobra e awa ta bini for di units nobo y e pueblo mester paga mas pasobra 
e pueblo ta cumpra e awa cu ta worde producf door di e units bieu, esunnan 

eu ta worde recmplaza awe, Nos a haya e contestaeion ey strafio, pasobra nos 
no por bai hustifica pa e pueblo cu boso ta haya awa di units bieuw y ta 

pesey boso mester paga mas, mientras e fabricanan ta haya for di e vnits 
nobo y ta pesey nan tin di paga menos. 
E tempo ey nos a pidíi Bestuurscollege pa haci un estudio, ce Bestuurscollege 
den cual Sr, Guillermo Trinidad a participá, esaki ta un cuestion di mas cu 

dos afia pasa, pa bini cu un prijs integral, pasobra ta un awa ta sali for 
di e plantanan, WEB ta produef un clase di awa, 
E no ta produci dos diferente clase di awa, Y te awe, dos ata despues, 
Bestuurscollege bieu no por a presentá ningun estudioe 
Di nos parti nos ta apreeiá e cambio di mentalidad y actitut di e persona 
eu a caba di lansa e idea pa haci tal estudio, Pasobra e tempo eu e tabata 
den posieion pa haci algo e noa haci, y awe eu e ta den oposicion e ta 
acepta cu e Bestuurscollege aki lo ta mucho mas diligente y kigas mucho mas 
capaz pa por presenta un alternativo y ta pesey dá nog banda nos lo duna e 
Bestuurscollege aki tur cooperacion pa haci un estudio pa nos por 1lega na 
un re=evaluacion di e prijsnan, Nos no kier bisa cu esey ta encera cu nos lo 
baí baha prijs di awa automaticanente, pasobra tur hende sa eu prijs di 
energia, e costonan concerniente energia, a subi tremendanmente den e ultimo 
afia, afia y nei, Si ta dos afie pasa nos por a dieidf pa reduci e prijs di 
awa, nos lo a hacié instantaneamente, Pero awe, dos afia despues, considoran= 
do e aumentonan di ecosto en general pesey nos no por bisa ecu automaticamente 

nos lo a bay over na reduci e prijs, sino nos kier haci un estudio awor aki 

pa llega na un rem=evaluacion, llega na un prijs di awa y esey posiblemente 

por encera un reducecion di e prijs di awa pa nos pueblo, Si tin un espacio 
eon chikito eu e por ta pa nos por reduci e prijs di awa pa nos pueblo, 
gustosamente nos lo duna e cooperacion pa haciée 

Masha danki, 

L VUKLLELEKS raiäbta Le Hu ple VACLELSe 

DE HEER C, PIETERS: Sefior Presidente, manera nos por nota for di e carta aki 
e ta informa nos cu ta dos di e unidadnan di 8000 m5 nos lo tin mester pa por 
reemplasa esunnan di 5 bez 2000, 
Mi ta lamenta masha cu awe nos mester cumpra solamente un di e unidadnan aki 

y eu den e carta aki ta worde informa na nos cu Hulanda no ta mira e 
necesidadnan pa financië’ dos, pa motibo di a halsa e belasting riba e compa= 

nia petroleronan Hulanda ta kere cu nos mester cumpra un unidade 
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Mi mester bisa cu mi ta lamenta e hecho ey di Hulanda, pasobra tabata nan 
mes a sifia nos y bisa nos cu nos mester sa moda di por trata na aumenta nos aumentonan, sin den e caso aki nan ta duna nos e oportunidad di haya e 
aanlooptijd pa asina ey nos lo por bini na ewimpra en lo futuro nos mes 
materialnan cu nos lo tin mester. 
Manpra nos por nota un di e unidadnan aki ta costa 10 miyon florin y aki 
den Bestuurscollege ta bisa nos cu nan ta tuzando caba e pasonan necesario 
pa por financia e di dos, Nos fraccion lo duna Bestuurscollege tur e apoyo necesario pa nan lo por financia e di dos, especialmente pa e romarke di Hulanda caminda e ta bisa nos cu nos ta cobrando e companianan petrolero asina tanto cen di belasting eu nos mes lo por financiá nos asuntonan, 
Nos lo desca pa por llega e dia cu nos no tin nodi di scucha e clase di 
observacionnan aki mas dí ningun hende, 
Gustosamente nos tambe lo kier sa kiko lo ta destinacion di e cinco unidade nan despues eu e dosnan aki worde tumá den servicio pa reemplaza e cineonan ey? 
Tambe nos lo kier sa cu si door di di utiliza un di e unidadnan aki di 8000 si aïhda nos por mantene riba e cinco unidadnan aki di dos mil te ora 
cu Bestuurscollege bini cla cu financiamento di e otro unidad di 8000, 
Masha dank, 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr. Kelly, 

DE HEER P, KELLYs Sefior Presidente, mi kier a haci e pregunta eneuanto 
e palabra cu ta poni aki dens "'roeds lang voor vervanging in aanmerking", 
Desde cua afia mester a worde reemplaza e unitnan aki? Y te ki afia afschrijving a tuma lugar den e begrotingnan di WEB? Y si technicamente nan mester worde reemplaza, mi ta kere cu ta nifica cu nan no por worde usa mas pa ningun sorto di produceion, vasobra si nan ta technieamente afgeschreven mi ta 
kere eu nan no tin produceion mas, pasobra eecononicamente tambe segun nan 
ta pone aki nan ta afgeschreven, 
Y euanto caloulacion di e gastonan ta pa ton di e planta nobo? 
Dus euanto e kostprijs lo ta pa ton cu c planta nobo? Dankíi, 

DE VOORZITTERs Palabra ta na Bestuurscollege y ni ta duna palabra na 
diputado Roland Iaclé, 

DE HEER Re, LACIE, GEDEPUTEERDE: Scfior Presidente, awe nos ta tratando e 
Financiamento di un unit di 8000 m3 pa dia na e planta di awa na Balashi, 
E ta bai riba e unit cu lo bai reemplaza esunnan eu a worde construi na afa 
1958, esta planta 1 te 5, 
Nan. capacidad eu nan a worde designa tabata 2000 ton of mj pa dia, 
Technicamente e plantanan aki a bai atras cu actualmente nan ta produciendo alrededor di 1200 m3 pa dias Kier meen nos ta haya nan tur cinco hunto ta 
produei alrededor di 6000, E momento a llega eu nos tin cu bai reemplazanan pa motibonan economico, nan ta produciendo menos awa y fuera di esey e 
manteneecion di e plantanan aki a bira mucho mas caroe Na principio cue 
planta nan aki tabata produci e kostprijs di awa tabata alrededor di 90 
cen, Pero actualmente ela surpasa un florin cu diez cen, Pero tambe pa 
parti technioo a 1llega e momento eu mester bai haci cambionan grandi, 
Mi kier duna un ehempel: cada unit ta consisti di 36 bundel cada bundel 
tin 600 tubo di kopernikel, Na total ta 21.600 tubo Lo mester worde 
Foemplazá. Esaki lo bíira casi, ban bisa cumpra un di e plantanan e tipo aki 
noboe Ta mas facil pa busca un sistena cu su produccion ta mas ef iciente, 
loke ta e multiflash, 
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Bestuurscollege a aserca Hulanda pa dos unit di 8000 M5 pa dia, Un unit pa 

reemplaza e bieunan y uno lo sirbi como expansion di e planta, Manera nos 
tur sa e crisis mundial a trece tambe eu e companianan petrolero a 
eumingsa reduci nan gastonan, Nos no sa unda nos ta bai para cu e negocia= 
mentonan principalmente cu Lagoe 

Cual lo ta e prijs di e stookolie cu ta worde bendi, cual lo ta e cantidad 
di awa cu Lago lo bai tuma, cuanto lo ta e cantidad di eleotricidad, 
Nos ta den un incertidumbre den e momentonan aki pa bisa si ta necesario 
pa expandé, sf of no, Cual lo ta e prijs cu nos lo mester bai bende awa 

y electricidad? Pa contesta e preguntanan cu Sr, Trinidad a haci cu e ta 

convenci cu mester un segundo unit, mi ta bisa, ban warda poco mira bon 
e negoshamentonan lo bai cu lago y e otro companianan cu ta tuma e electrie 

ecidad y ava, 
E pregunta cu Movimiento Electoral di Pueblo a primintí pa baha prijs di awa, 
Esaki tabata hacf enbista cu tabata tin companianan particular cu tabata 
tin un ganashi grandií tabata haya prijs di awa y electricidad bao di e 
kostprijs, Na affa 1972, mi ta coxrda tempo di tratamento di presupuesto 
Movimiento Electoral di Pueblo, a bin eu un moeion pa haci un estudioe 
Nuevamente na afia 1975 tambe Movimiento Blectoral di Pueblo a bin cu un 

moeion, pero te awe ningun sorto di estudio a worde haci si por baha e 

prijs di awa pa e puebloe 
En bista di e acontecimientonan cu tin, e incertidumbre cu tin nos ta 
prefera di wanta cu e punto aki te ora tanto e prijs di stookoláe e tarifam 
nan cu nos lo por bende awa y eleetticidad, te ora esey worde completa. 
Pero un garantia sf mi por duma di antemano na nomber di Bestuurscollege 

eu nos lo haci tur esfuerzo pa limita cualkier aumento di prijs di awa 
y electricidad pa e pueblo, Esey ta e garantia cu.nos ta duna Eilandsraad 
tambe, 
Cu esaki nan mi ta kere mi a contesta e preguntanan ariba e prospectonan 
pa brinda e prijs di awa mas barata na pueblo y tambe e negoshamento cu Lagos 

Sr, Betioco Croes a trece padilanti si e unitnan cu lo worde reemplaza kiko 
lo bai haci cu nan? Si lo bai dumpnan of si lo usa nan pa agricultura? 
E kostprijs pa produei un tonelada di awa pa e unit nan aki ta mucho mag 
cara cu e sistema noboe Si nos bai produci awa pa agricultura anto mi ta 
kere mihor nos usa e nobonan y no e sistema bieue 

Tambe Sr, Betico Croes a puntra ariba e economische en technische levens 
duure 

Mi a splica caba e diferencia di prijs tempo e planta tabata nobo y actual= 
mente y ariba e technische levensduur mi a splica tambe cu un parti grandi 
di e planta mester worde renobo y e ta exigi inversionnan grandi cu lo no 

ta necesario, Ta preferible pa bin eu un planta noboe 
Sre Pieters a remarca cu Hulanda lo no kier a financia e segundo planta pa 
motibo cu lo por haci di e aumento di belasting ariba e companianan 
petrolero, 
E parti aki mi kier a mustré con algun luna pasa un diputado di e Gobierno 
Insular anterior cu gran fanfare akiden a bisa eu nos no tin mester mas 
di Hulanda, awe nos ta core bisa cu si nos mester e di dos unite. 
Pero nos no a sinta keto na e momento cu Hulanda a bisa cu nan no ta financiá 
e segundo planta, Nos a busca cierto contactonan, Nos tin cierto institu= 
eionnan financiero, nos tin contacto cu nan, pero na e momento aki mehor 
no disvulga nada con leu ta para of kiko a worde hacie Solamente tabata tin 

conbergacionnan primaria pa haya un idea kiko ta posibel riba mercado 
financiero, Tambe a worde remarca si e planta nobo bin pa mantene e planta 
l te 5 den servicio, Si ta necesario, esey lo sosode, pasobra tempo di 
expansion cu unit number 8 tambe a pensa cu lo por stop algun di e planta= 
nan bieu, pero a bin resulta cu mester a tene nan den servicioe 



8 = 29 

Pero esaki ta den ultimo momento cu ta mira cu ta necesario pa garantisa e 
produceion di awa nos lo por tene nan den servieio, Pero no ta asina cu 
lo tene nan, pa tene nan den servicio, 
Sr, Kelly ta puntra cu den carta ta ponis ''reeds lang" of ta basta tempo 
caba ou e placa aki lo mester a worde reemplaza, Manera mi a splica awor 
ey caba contestando Sr, Pieters cu tabata e intencion pa reempla: anan na 
afia !72, pero esaki no tabata posibel en bista cu e contracto'nobo cu Lago 
a sera e tempo ey pa tume, mas awa, e causa cu mester a tene nan den servicio 
toch, Y cu nan no ta sirbi pa produccion, mi ta kere den e relato cu mi a 
duna riba e plantanan aki lo por destila e asunto aki. 
Mi ta kere cu te aki lo tabata mi contestanan den primera bueltae 

DE VOORZITTER: Sre Trinidad, 

„De: HEER Geb, TRINIDAD: Segun mi Sefior Presidente, mi no a haya contesta 
ariba e pregunta con Bestuurscollege ta pensa na financid e unit y con 
leu ta eu e desarollo den e caso aki, 

DE HEER Ree LACIE, GEDEPUTEERDE? Sefior Presidente, mi a bisa cu na e momento 
aki mihor no divulga nada ainda, pero tene e cos aki te den otro ocasion cu 
nos lo ta mas leu, cu nos lo tin un mihor bista, cu por duna Raad mas 
informacion, 

DE VOORZITTERg Den segunda buelta, Ste Trinidad. 

DE HEER GeP, TRINIDAD: Sefior Presidente, mi kier gradici e diputado pa su 
contestanan, esoe si mi no ta ekiboca ela bisa ban warda negociacion cu 
lago y e otro companianane 
Nos tin cu comprende anto cu no ta sigur cu ta bini e unit, sf of no? 
Nos tin un carta aki cu ta pidi aprobacion pa e unit ye diputado ta bisa 
ban warda pa mira si ta necesario, kier meen e no ta completamente sigur 
ainda cu e unit ta bini, sf of noe 
Sefor Presidente, mi por a scucha Sr, Betico Croes bisa cu tempo cu mi 
tabata den Bestuurscollege nos no a haci nada pa baha prijs di awa. 
Mi a referi cu MEP a priminti masha positivo, no solamente cu nan ta di 
acuerdo pa baha prijs di awa, pero ora nan drenta den Gobierno nan lo 
realisa esey, Awor Movimiento Eleectoral di Pueblo ta den Gobierno e melodia 
a cambia, Awor Sr, Betico Croes ta bisa cu nan lo haci un estudio pa mira 
sí ta posibel pa baha e prijs di awae Di e promesa firme y positivo cu e 
prijs di awa lo baha, awor ta bai haci un estudio pa mira si ta posibel pa 
baha e prijs di awa, 

Kier meen cu ningun siguranza nos por haya cu prijs di awa lo baha, 
Mas aleu ainda e diputado concerní ta bisa ecu nan lo haci tur mn esfuerzo 
pa prijs di awa no subi, Enbez di baha nos ta mira cu tin posibilidad di 
subi y nan lo haci awor enbez di esfuerzo pa bahe, esfuerzo pa e no subie 
Mi kier trece solamente padilanti eu no ta pasobra nos ta den oposicion 
nos no ta pidìi pa baha prijs di awa, pero nos kier remarca si cu pàsicion 
gubernamental ta otro cu den oposieion, Ora bo ta den oposicion bo por 
haci promesa cu bo ta di acuerdo cue prijs mester baha, pero awor aki nos 
ta mira cu ta estudio ta worde haci y esfuerzo lo ser haci pa e prijs no 

subie 

Nos ta spera sinembargo cu e negociasionnan di cual nos sa cu lo bai ser 

dificil lo resulta enberdad cu prijs di awa y prijs di corriente no bira 
un peso mas grandi pa e pueblo cu ta sufriendo awor aki di tanto gastonan 
halto caba, Nos ta spera cu e schrikbeeld ey lo por ser kita, cu nos 

Bestuurscollege mi ta desea nan tur clase di exito den e negociacionnan pa 
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percurá pa e prijs di awa no subi y si ta posibel despues di e estudio cu 
nos por llega hasta na reduceion di prijs di awa, 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Betico Croese 

DE HEER G.F, CROESs Sefior Presidente, mi kier participÁ na Bestuurscollege 
cu nos ta duna e machtiging pa por sigi traha den e direceion manera nan a 

principiae Mi pregunta cu sí nos por usa e units bieu e sistema submerged 

eu nos ta considera egey como algo adicional, Naturalmente economicamente 

ta micho mas barata pa produci awa cu e plantanan nobo, e units nobo, pero 
segun mi tin entendi loke a worde aproba aki door di Hulanda ta suficiente 

pa cubri e necesidadnan actual, Pa nos por bai over na produei mucho mas 
awa, nos lo tin mester di mas units y esey ta rekeri kapitaalsinvesteringnan 
di un magnitud hopi grandi, pa cual nos ta bringando pa haya e financiamentoe 
Loke mí pregunta tabata ta cu awor caba ecu nos ta haya uno, financiamento 
di uno ta afgerond, si nos laga e cinco bieunan sigi funciona pa nos por 
haya un cantidad di awa adicional, Naturalmente e gastonan den onderhoud 
ta mas halto compara cu e nobonan, pero pa nos baí produci mas awa toch e 
merece la pena pa bai evalua e inversion den un planta nobo of di laga e 
einoo bieunan tambe adieionalmente sigi funcionae 

Sefior Presidente, manera mi a bisa den pasado no ta pasobra nos tabata 
den oposieion nos por a papia di verlaging di prijs di awa y awor nos ta 

den Gobierno nos ta papia otroe 

No, den oposicion nos a asumi nos responsabilidad y nos a trece na cla 

a base di calculos y comparacion con cierto fabricanan ta haya e prijs mas 

barata cu e pueblo, Awor e Bestuurscollege aki, pa motivo cu e Bestuurse 

college bieu no a laga ningun estudio cla, lo bai haci un estudio pa 

llega na un re=evaluacion di e prijsnan y ohalà cu despues di e estudio 

aki nos por participa na e pueblo di Aruba cu a pesar di e aumentonan di 

energia den e ultimo afia, cu toch nos lo por bai over na reduecion di prijs 

di awa, Pues di nos parti Bestuurscollege tin e plena cooperacion di c 

fraccion di MEP pa asina haci tal estudio y si ta posibel haci un esfuerzo 
pa nos por llega na un reduccion di prijs di awa basta ou e ta un estudio 

__y basta cu Bestuurscollege por hustifica csaki na Eilandsraad, 
Mi kier a participa como cu mi ta weita den e aanbiedingsbrief aki unda 

eu Hulanda a aproba solamente un verdampereenheid y como argument nan ta 

bisa cu Aruba mes lo por financia e otro pa motibo di e verhoogde 

belastingopbrengste 
Mí no ta comprende con Bestuurscollege bieu por a guli tal pildora, 

pasobra esaki ta inmenging den interne aangelegenheden di Aruba, 

Si acaso nos a haya un verhoogde opbrengst di belasting di Iago, Aruba 

tin mucho otro prioridades tambe y Aruba kier crea fondo pa por financianane 

Mi ta meneciona pece ce Golfcourse proyect, Hulanda ta haye mucho luhoso, 

Hulanda no kier financie, 

E jachthaven, Hulanda no kier financiee Di unda e placa ey sali anto? 
en akeed: et eN Ed 

sestuursoottege tov mester ttege na crea-fondo-pe-finenete-ted-preyeetenans 

Y loke ta di suma importancia y un neeesidad pa nos pueblo, Hulanda ta 

nengé bao di argumentacion cu Aruba mes lo por financié, 

Sefior Presidente, nos ta desea di expresa awe tardi nos disgusto, nos 
desaprobacion pa cu e desicion tuma door di Hulanda, Pasobra manera nos 
a bisa caba mescos cu ariba tereno estatal Hulanda ta purba legge op su 

wil aki ariba e asuntonan financeiero di suma importancia pa desarolla 

economico di nos pueblo, ata Hulanda ta pone su mes den un posicion colonial 

y ta pesey Sefior Presidente, mi kier a anunciá cu nos lo bini eu un moeion 

den cual nos ta expresa tal disgusto y desaprobacion pa cu e houding di 

Hulanda, 
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DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr. Pieters, 

Di HEER GC, PIDDERS: Seïor Presidente, mi ta kere cu ora cu mi a bini cue 
asunto cu Hulanda ta financia solamente un eenheid, mientras cu Hulanda sa 
debidamente cu ta dos eenheid nos mester, cu e lider di fraccion di MEP 
a comprendemi mucho mas mihor cu e diputado. 
Ora mi bisa asina mi kier bisa cu no obstante mi ta di acuerdo cu e contestam 
nan cu mi a haya for di e diputado, pero mi ta kere si cue lider di 
fraceion di MEP a comprende mi argumentacion den cual direccion mi tabata 
bai, a lo mehor kiko tabata pensamento di nos fraccion, 
Ta asina berdad Sefor Presidente, cu nos no por entrega Bo un proyeetdosier 
caminda nos mester di dos eenheden di 8000, mientras cu bo ta aproba uno y 
laga nos keda kokochá riba un pia, Esey ta exactamente loke Hulanda ta 
haciendo cu nos actualmente, 
No ta prome biaha tampoeo eu nos ta permiti e asuntonan aki tuma lugar cu 
nos pa cu finaneiamento di Hulanda, no obstante cu mayoria parti di e 
financieringnan aki ta placa cu e pueblo mester paga Hulanda back, 
Hopi biaha aki den ta worde papia cu Hulanda ta financia Aruba cu cierto 
proyectonan, pero ta masha poco biaha nos ta tuma e interes na splica c 
pueblo eu e placa cu Hulanda ta financia nos cunc pa ehecuta cierto proyecto, 
ou e pueblo aki ta pagando e back, 
Awe nos sa di por a cobra e compania petrolero ariba Aruba mas tanto belasting 
mas tanto presupuesto pa asina ey nos lo por topa nos demandanan pa cu e 
pueblo, ya caba hopi leu for di nos isla ta reina e envidia nienttasscu e 
obligacion ta di nan, Mescos cu Hulanda kier impone ariba nos, nos independen= 
ela aetualmente asina ey: tanbe nan mes a interega den e islanan aki ora nos 
antepasadonan tabata biba ariba dje, Ma awor cu nos por sinta na mesa cu nan 
y delibera a base di inteligencia nan ta usa politica penoso eu nos tambe 
sa manera di lesa tussen de lijn. 
Mi ta spera eu nos lo por sa eon pa nos bini na e otro verdampingseenheid y 
mi ta spera cu lo ta un sorpresa pa Hulanda. 
Mi ta lamenta cu e diputado concernf no por drenta den detalle actualmente 
pa informa nos con leu e pasonan tumá pa e financiamento aki ta, pero mí 
tin comprension cu e lo pore Mi ta spera si cu e Bestuurscollege aki lo lograe 
Y mi ta kere cu nos tambe por bisa cu pa parti di nos fraccion nos lo ZOLE 
pa esaki por lograz esaki ta un asunto cu te eoneermi e comunidad den su 
totalidad, 
Nos no sa ainda kiko e mocion ta contene, pero mi ta kere cu for di nos 
oombersacionnan, for dá nosdeliberacionnan a sali e moeione Pues mi no ta 
kere cu e moeion ey lo no ta cuadra cu e deseo di e Raad aki den su totalidad, 
Masha danki, 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Kellye 

DE HEER DP, KELLYsMi ta di acuerdo cu e oontestanan di Sr, Iacle, pero mi ta 
haya sí algo strafia ya cu e plantanan a worde completamente afgeschreven 
tanto economicamente como technicamente den afia 1972 y den begroting di '75 
ainda ta aparece un boekwaarde cual ta worde afgeschreven den 1975, 
Tal bez nan lo por a weita e asuntonan y haci coreccionnan necesarioe 

DE VOOLZITTER:s Palabra ta na diputado Laclee 

DE HEER ReHe LACIE, GEDEPUTEERDE Scfior Presidente, ta depende di e negociam 
eïonnan cu lo bai tin cu e companianan si ta necesario pa un expansion. 
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Kier meen prome unit ta pa reemplaza e bieunan, pasobra economicamente y 
technicamente nos no tin, Na prome lugar e ta mas cata, pero na segundo 
lugar e garantia di produceion cu un momento pa otro bo ta haya fallonan 
teohnico cu ta stroba produccion normal. 
Un estudio ta worde haci si ta posibel pa baha prijs di awa, pa motibo cu 
e estudio aki nunca a worde haci te al momento, aunke cu tabata tin dos 
moeion di Eilandsraad, 
Pa mi contesta Sre Betico Croes cu e unitnan bieu aki nan ta produci awa 
mas caro cu e nobo, Kier meen si bo ta bai use pa agricultura e prijs di 
e productonan lo ta mas caro tambee 
Na segundo lugar ki garantia bo tin ariba e produceion? Pasobra csey tambe 
ta un factor impar tante den e caso aki, 
E estudio pa e expansion a cuminsa na afa 1973 tempo cu no tabata tin e 
problema mundial di petrolco, Ta pesey a prepara un proyecto pa dos 
wnidades, pero enbista di loke ta pasando actualmente, mundialmente, nos 
ta kere cu nos lo sigi combersa ariba e posibilidad di finaneiamento 
di e segundo unidad, pero e desiecion si e ta necesario, sf of no, lo depen= 
de di e negoeiacionnan eu e companianan estableci aki na Aruba cu lo bai 
haci uso di awa y electricidad, Cu esaki mi ta kere ou mi a duna un expli= 
cacion basta claro riha ec materia aki, 

DE VOORZITTERsAsina nos a llega na e final di e segunda buelta aki, 
Awor lo mi kier duna Sr, Betico Croes e oportunidad pa e entrega su moecion, 

DE HEER GeF, CROESs Moties De Eilandsraad van Aruba in openbare vergadering 
bijeen op heden 11 augustus 1975, Gelezens 

=De brief van het Bestuurscollege dd, 7 juli 1975 waarin de Raad medegen 
deeld word dat Nederland de financiering van slechts één verdampereenheid 
van 8000 m3/dag heeft gefinancieerd met als argument dat moet worden aan= 
genomen, dat Aruba zulks alsdan uit eigen begroting door de verhoogde 
belastingopbrengsten van de olieraffinaderij. 

EO 
= dat voor de verdere economische ontwikkeling van Aruba de aanpassing van 

het Water= en Friergiebedrijf aan de verhoogde eisen van onze tijd een 
dringende noodzaak ise 

= dat de financieel econonische toestand van ons eiland niet dus danig is 
dat wij in de toekomst kapitaalsinvesteringen van dergelijke omvang 
kunnen blijven doen, 

= dat de eilandsbegroting 1975 een tekort vertoont van ongeveer plus minus 
dertien miljoen antilliaanse guldens. 

= dat het Bestuurscollege Nederland niet om een schenking maar om een lening 
heeft benaderde 

= dat de houding van Nederland in deze als inneming in onze aangelegenheden 
moet worden zekwelifieeerd. 

Besluits 
ae Dat door Nederland: ingenomen standpunt in deze af te keuren. 
be De Antilliaanse en de Nederlandse Regering van ons misnoegen op de hoogte 

te stellen, 

Het Bestuurscollege te machtigen de Nederlandse Regering wederon te 
benaderen met het dringend verzoek de financiering van de tweede verdamper= 
eenheid in de vorm van een lening op lange termijn alsnog goed te keurene 

DE VOORZITTER: Wordt Uw motie ondersteund, Mijnheer Croes? 
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DE HEER C, PIETERS: Como cu tabata nos inteneion tambe pa a formula un mocion 
encuanto di e actitud aki, pero como cu politica ta asina avansa mi ta kere 
eu lo ta prudente pa schors e vergadering un rato y pa asina ey nos por 

compara notas y nos lo por bini kisas cu e moeion a base di deseo di e Raad 
den su totalidad, : 

DE HEER VOORZITTER: Mi ta schors e reunion pa algun momentoe 

== Na de schorsing == 

DE VOORZITTER; E reunion suspendí ta worde continua, Mi ta duna palabra na 
Sr, Betico Croese 

DE HEER G.F, CROES: Sefor Presidente, despues di deliberacion cu Bestuurs= 
college y cue diferente fraccionnan, nos a llega na e conclusion cu e 

asunto aki te awor aki a worde tratá ariba ambtelijk niveaus 
Ariba beleidsniveau e no a worde trata ainda y ta pesey nos tur conhunta= 
mente ta di opinion pa duna Bestuurscollege e machtiging pa reentama e 
asunto aki ariba beleidsniveau pa por combence Hulanda cu e standpunt 
ingenomen door di su ambtenaarnan no ta cuadra cu e deseonan y e necesidadnan 

di Aruba, 
Pesey nos a pone den e besluit solamentes "Het Bestuurscollege te machtigen 
de Nederlandse Regering wederom te benaderen met het dringende verzoek de 

financiering van de tweede verdampereenheid alsnog goed te keuren, '' 

DE VOORZITTER: Mi ta kere ta bon, Ste Betico Croes, pa mi lesa e mocion den 
su forma manera e ta awor aki, ya tur hende ta na haltura, 
EB moeion cual ta firmá door di Sr, Betico Croes, Sr, Guillermo Trinidad, 
Sr, Rudy Frank y Sre Ciro Pieters ta lega lo siguientes "De Eilandsraad van 

Aruba in openbare vergadering bijeen op heden 1l augustus 1975, Gelezen, 

de aanbiedingsbrief van het Bestuurscollege de dato 17 juli 1975 waarin de 

Raad medegedeeld werd dat Nederland de financiering van slechts één verdampere 
eenheid van 8,000 m$ per dag heeft gefinancieerd met als argument dat moet 

worden aangenomen dat Aruba zulks uit eigen middelen kan, verkregen uit de 
verhoogde belastingopbrengsten van de olieraffinaderije 

Overwegende: 
„dat voor de verdere economische ontwikkeling van Aruba de aanpassing van 

het Water= en Energiebedrijf van de groeiende behoefte en de verhoogde 

eisen destijds een dringende noodzaak is, 
„dat de finaneieel economische toestand van Aruba niet dusdanig is dat nu, 
of in de toekomst, kapitaalsinvesteringen van een dergelijke omvang kan 
worden gedaane 

„dat de eilandsbegroting voor het dienstjaar 1975 een groot tekort vertoond 
zowel op de gewone als de kapitaaldienst, 

Besluit: 
Het Bestuurscollege te machtigen de Nederlandse Regering wederom te benaderen 
met het dringende verzoek de leeg van de tweede verdamperseenheid 
alsnog goed te keuren, 

En gaat over tot de orde van de dag, 
Mi ta kere akinan Sres, nos tin un concensoe Nos por bisa dus cu nos no tin 
nodi di dedica mas palabra na-e mocion aki, e moeion aki a keda Senebie 

Y mi ta sigi awor pa e punto di Aeon mes: 
e« Brief van het Bestuurscolle 
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E deliberacionnan ta sera, Tin hende ta pidi Hoofdelijke stemming? 
No? E punto ci agenda aki a keda aceptá sin Hoofdelijke stenming. 
Nos ta pasa awor mesora pa agendapunt nos 8, 
Brief van hiet Bestuurscollege van 17 juli 1975 betreffende de verbetering 
van de watervoorzion in het verzouwingsgebied Paradera en omgeving. 

E sprekerslijst ta habri, Mi ta habri tambe e deliberacionnan y mi ta duna 
palabra na Sr, Betico Croes, prome orador,. 

DE HEER G.F, CROES: Sofior Presidente, gustosamente mi kier a bisa un corto 
palabra en coneceion eu petieion di Bestuurscollege aki como cu ya ta basta 
tempo hendenan eu ta biba den districto di Paradera ta keha cu e druk di 
awa te hopi abao ey y cu te hasta tin biaha awa no ta corre for di kramchi, 
Y varios biaha ela worde trecf tambe den Eilandsraad y di parti di nos, nos 
por bisa on nos ta apleudi e peticion aki y nos lo duna nos plena coopcram= 
eion pa aproba e creditoe 

DE VOORZITTER: Palabra awor ta na Sr. Guillermo Trinidad, 

DE HEER G,P, TRINIDADs Sefior Presidente, di nos parti tambe nos ta sumamente 
contento cu e problema cu hopi tempo pasa caba a surti di e falta di presion 
eu tin riba e awa manera den ce carta present na Raad ta bisa, cu un gran 
parti den centro di Aruba tabata sufri bao di dje, no solamente Paradera, 
pero henter e vecindario ey banda cierto momento tabata haya awa ecu masha 
poco presion y pa medio di e proyecto aki di e Bestuurscollege alla, nos 
a logra haya e aprobacion di Hulanda, pa e proyecto aki cu Fuera di ta trece 
alivio pa e hendenan cu ta usa e awa, posiblemente lo bai crea pa varios 
hende tambe trabaoe Nos ta sumamente contento cu awe nos por aproba e 
carta aki di manera cu pronto e trabao por cuminsa y lo no dura mucho 
eu e presion di e awa den e bario ey ta na su nivel manera ta, descable, 

DE VOORZITTER: Palabra ta na diputado Laalé, 

D BER RH LACTF eior dente, ta cu gran satisfaccion 
mi a entrega e proyecto aki na Eilandsraad, Ta asina cu e problema aki, for 
di e tempo cu mi tabata ambtenaar na WEB, mi tabata sa di dje y ta mi idea 
pa bini cu e tanki na Yaburibari y awe ta ami ta esun cu ta presenté na 
Raad, Mi ta spera di haya e confianza completo di Eilandsraad pa alivia e 
situacion cu ta reina den e veeindario akie 

DE VOORZIDIER: Sr, Betico Croes bo ta desee di hiba palabra den segunda, 
buelta? Sr, Guillermo Trinidad bo ta desea di hiba palabra den segunda 
buel ta? 

DE HEER G.F, TRINIDAD: Sefior Presidente, mi kier felicita Sr, Laclé cu como 
ambtenaar a lanza un idea yv Bestuurscollege a, entame © vaen ali y haya 
aprobacion pe y cu awe como diputado e por ehecuta e proyecto aki, 

ÂZe noe 89413 bijlage 1975 no, 27) 
Sprekerslijst ta habri, e prome orador ta Sr, Rudi Franke, 
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DE HEER J,Re FRANK: Sefior Presidente, mi no tin hopi cos pa agrega aki nane 

Solamente mi kier a hací un pregunta si Bestuurscollege a tene cuenta cu 

empleadonan di Werkverschaffing tin derecho ariba dos backpay como cu nan 
indexering tambe tabata cada tres luna, Pesey mi kier.a sa si den e suma 

aki cu a worde pedi, a worde inclui e pago, e backpay, pago retroactivo 
eu e obreronan tin derecho riha djele cumingando di januari 75 te awor akie 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Betico Croese 

DE HEER G.F, CROESs Sefior Presidente, en breve ni kier a participa cu di 
nos parti nos ta di acuerdo cu e proposicion di Bestuurscollege, 
Y manera menoiona, esaki ta un tijdelijke oplossing, pasobra Bestuurscollege 
kier llega na un reorganisacion di Werkverschaffing y nos lo baí di acuerdo 
pues y aproba e credito aki cu ya caba a worde surpasa pa asina por 
gaxrantise, esnan cu ta traha den Werkverschaffing nan entrada semenalmente 
y en espera di e reorganisacion total di dicho departamentoe 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Guillermo Trinidad, 

DE HEER GP. TRINIDAD: Sefor Presidente, di parti di nos fraccion tambe nos 
kier coopera cue eredito cu ta worde pedi pa sigura cu lo no biní staganacion 

den pago na e empleadonan cu ta trafa na Werkverschaff inge 

Sinembargo nos lo kier a haci algun pregunta na Bestuurscollege encuanto 
di e carta aki, Nos ta lesa cu Bestuurscollege tin intencion di bai reorganisa 
e departamento.di Werkverschaffing y nos por ripara cu Bestuurscollege ta 
prininti cu den termino di 13 siman, dos mas o menos ora nos llega na fin 
di e aa aki, nos lo por haya un plan concretoe 
Nos kier a informa si e trabao aki di reorganisacion a cuminsa caba, si awor 
aki caba Bestuurscollege por divulga detallese 
No riba e plan mes, pero riba direccion den cual Bestuurscollege kier hiba 
e reorganisacion, Nos a tende rumores cu tin planes cu e departamento aki 
lo bira un departamento ariba su mes y lo bini un splitsing entre Werke 
verschaffing y Arbeidszaken, Nos lo ke sa si Bestuurscollege tin pensamento 

den e direccion eye Di nos parti nos tin sigur cu tin caminda cu Werke 
verschaffing lo vor funciona mas eficiente y ora Bestuurscollege bisa nos 
ecu nan lo bai traha pa haci Werkverschaffing mas doel gericht, nos lo ke 
sa ta cua ta e doelstelling, cual ta e meta cu Bestuurscollege den su 
planificagion ta mira pa Werkverschaffing den futuroe 
Atrobe Sefior Presidente, mi kier ripiti cu nos no ta pidi uitgewerkte 
plannen, nos no ta pidi resultado di un estudio profundo, pero sf lo nos 
kier sa sì Bestuurscollege sa caba den ki direccion nan kier hiba e asunto 
akie 

DE VOORZITTER: Palabra ta na STe Frank Croese 

DE HEER FH, CROES: Sefior Presidente, encuanto di e topico aki di Werke 
verschaffing lo mi kier a haci un dos pregunta na Bestuurscollegee 

Entre otro mi kier ser informa, si ta posibel pa Raad ser informa, cuanto 
ermpleadonan al momento e cantidad ta, si ainda e ta 295 manera stipula 

den e carta, como eu no a ser menciona cuanto truck, transportmiddelen 
en vervoer tin awor aki, gustosamente lo mi kier sa cuanto tin awor den 
servicio y con nan ta ser paga pa dia y si despues di 2 di juli cu nan a 

anuncia e personeelsplan si e hendenan a ser tuma na trabao of vervoer= 

middelen, cuanto? Y tambe si tin personanan cu a ser kita for di trabao 
y pa ki motibo y si e personanan aki ta caí bao di ontslagwet, sf of no? 
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DE VOORZITTER: Palabra ta na Bestuurscollege, Mi ta duna palabra na c 
diputado di Werkverschaffing, Sre Nel Odubere 

DE HEER N, ODUBER, GEDEPUTEERDE: Sefior Presidente, ariba e pregunta di 
Sr. Frank mi kier contesta cu den e suma cu tin pa 15 siman no tin inclui 
e placa di indexering, E motibo ta pasobra cu Werkverschaffing ta bai 
reorganisa y cu den e tres siman a. lo e keda den run, pa motibo cu e 
hendenan no lo baí cas, Tocante e indexering ta na financien, nan ta tra= 
hando ariba djee 

Scfior Presidente, ariba e pregunta di Sr, Trinidad tocante e reorganisacion 
caminda e ta bisa cue no kier informacion en detalles, y e ta punta den 
eual. direccion nos kier hiba e departamento di Werkverschaffing? 
Mi kier cuminsa bisa cu Werkverschaffing lo bai bira un dienst ariba su 
mes unda cu e nomber lo worde cambia, E motibo pa cambia e nomber ta cu 

Werkverschaffing ta un nomber poco am=social y ta un poco denigrerend pa 
eierto personas ora cu bo puntra nan unda nan ta traha y nan ta bisa nan ta 
traha na Werkvershaffing, Mi por contesta e pregunta cu sf Werkversheaff ing 
lo baä worde separá for di Arbeidszaken y e ta bai bira un dienst ariba su 
mes cu un otro nomber, E nonber ainda mi no tincle pero lo e bai haya un 
otro nomber, 
Ariba e pregunta sí lo e bai funciona mas eficiente den futuro, mi kier 
a contest cu sf den e direccion ey nos kier hiba Werkverschaffing. 
Awor aki Werkverschaffing ta worde usa pa schoonmaakacties, pero mi ta 
kere cu Werkverschaffing por worde usa pa hopi mas otro trabaonan utile. 
Pee, ai ta pensa ora eu gobierno tin kapitaalswerken cu door eu si nos 
bai aanbesteding, anto e suma lo ta mas halto, anto e ora Werkverschaffing 
lo por presta ce dienst ey y e toezicht lo keda na e dienst, anto e dienst 
ey lo paga Werkverschaffing, Otro trabaonan cu Werkverschaffing por haci 
ta tambe, pees awor aki e cooperacion cu Werkverschafing a duna na Little 
Leaguv, Actualnente Werkverschaffing ta dunando hopi cooperacion pece 
na schoolnan tambe, gebouwnan eu normalmente un aannemer mester a haci, 
Werkverschaffing ta haci nan, Mi no kier bai mas den detalles, pero den 

Dn ka ’ 

meen no schoonmaakactie como e meta mayor, pero mas den otro trabaonan unda 
eu nan ta traha mas productivoe 
Ariba e pregunta di Sr, Frank Croes ni kier conteste cu den ce carta ta 
scirbi cu tin 295 empleado, aun tín 293 emmpleadoe 

Y euanto truck tin? 29 truck tin den servicios 

Cuanto e suma ta pa dia, mi kier oontesta eu tin di nan cu no tin un prijs 
vast pa dia, den e sentido cu tur ta a mescose Tin ta gana pesce Flse6,17 
pa ora, tin ta gana 5,86, manera mi ta weita aki esey nan ta e prijs, 
cu cada truck ta gana pa dia, Ariba e pregunta di Sr, Frank Croes si despues 
di 2 di juli a worde tuma personanan den dienst? Sf a worde tuma personanan 
den dienst, pero no a aumenta e cantidad, pero esey ta door cu tin cierto 
persona a baí traha otro caminda a worde af=gevloecid. 

Sefior Presidente, riba su pregunta cu hende a worde kitá? Mi tin cu contesta 
eu ningun hende a worde kita for di Werkverschaffing door di Bestuurs= 
college, SÍ tabata tin caso cu hendenan door di dronkenschap a worde 
gewaarschuwd masha hopi biaha cu a worde kitde 
Pero pa nos bisa en massal, of hende cu a worde kita, mi por contesté 
eu ningun hende a worde kit£ den e sentido ey, 
Mi ta kore Scfior Presidente, osaki tabata ture 

DE VOORZITTER: Den segunda buelta ni ‘ta duna palabra na Sr, Rudi Frank, 
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DE HEER J.R, FRANK: Sefior Presidente, ta duel ni di tende cu Bestuurscollege 
no a tené cuenta cu e indexering, e backpay cu e trahadornan di Werke 
verschaffing tin derecho ariba dje desde januari '74, Na e momento aki no ta 
eonoeï cuanto tabata e subimento di costo di bida den e ultimo lunanan aki, 
ta algo cu den pasado e proposicion a caï cu e obreronan di Werkverschaffing 

tin e megsun derecho cu e otro obreronan dá gobierno caminda pa nan tambe e 
sueldonan lo worde aumentá cada tres luna ora cu costo di bida subi, 
E grupo aki ta un grupo cu ta gana menos eu e obreronan den e otro bedrijfs 
nan y graag lo mi kier a haya pa mas pronto posibel nan tambe haya e pago 
eu nan merece, riba cual nan tin derecho, 
Scfior Presidente, mi a tende di e diputado cu Werkverschaffing den futuro 
lo bira un dienst riba su mese Kier meen cu tur trahadornan di Werkver= 
schaffing, si mi no ta ekibocá, lo haya e mesun rechtspositie cu e otro 
obreronan di e bedrijf nan di Gobierno, 
Graag lo nú kier a haya sÁ Sefior Presidente, sí ya a tene cuenta ta kiko 
lo ta e financiele consecuentie di e paso akie 

Masha danki,e 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Betico Croes, 

DE HEER Gel', CROES: Sefior Presidente, dí nos parti nos ta completamente 
di aeuerdo cu un trahador sea ou na Werkverschaffing ta traha of na otro 
lugar mester dispone di suficiente entrada pa e por mantene su famia y 
jioenan debidamente, Y Bestuurscollege ta haciendo un estudio awor aki 
pa llega na un reorgandsacion di dicho departamento y kisas pa kita e mal 
gabor di e departamento aki den pasado, nos, e fraccion di MEP den Eilands= 
raad ta duna completanente su aprobaecion pa no solamente e reorganisacion, 

pero dune tambe un otro nombere 
Tocante e posieion di e trahadornan di Werkverschaffing nos tur ta di opinion 
eu e dienst aki, manera honorario Sr, Frank a bisa den varios ocasion, ta di 
fase transitorio te ora cu nan por haya un eoloeaeion vast den cualkier 
otro departamento of den e gector particular, Y e Índole ey lo ser manteni 
aunke cu e caracter di e trabaonan Lo worde cambias 
Ciezrto momento hopi hende cu ta traha na Werkverschaffing lo por worde 
overgeheven pa e proyecto di agricultura of por worde envolvi den otro 

trabaonan den cual nan ta mas utile 
Sefior Presidente, nos ta di opinion cu Werkverschaffing aunke e tin e 
caracter di ta un ternporada transitorio pa un persona pa e pòr haya un mihor 
colocacion e mester ta mas doelgericht, E Werkverschaffing aki lo mester 

Eraha cu cierto proyectonan pa e hendenan eu ta traha tambe tin mas satis= 
faceion di e trabao cu nan ta haci, Y di nos banda Bestuurscollege por haya 
completamnete e autorisacion pa paga e hendenan aki adecuadamente pa e 
trabao presta pa asina nan por mantene nan famias 

„DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Guillermo Trinidad, 

DE HEER G,P, TRINIDAD: Sefor Presidente, ni ta gradici e diputado pa su 
contestanan y nos ta spera cu na debido tempo lo nos ricibi di Bestuurse 
college un planificacion en extenso di e sistema cu Werkverschaffing ta bai 

funeiona den futuroe 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Frank Croese 
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DE HEER F‚H, CROES: Sefíior Presidente, mi ta gradieido na tende en detalles 
loeual diputado Oduber a trece padilanti, pero sf mi tin cu remarca algo 
como cu manera ta seirbi den e carta Bestuurscollege mes ta bisa cu no por 
ser perdi for di bista e caracter soeial di e institucion aki. 
Y toch si nos ta bon inforna contra tur otica social tabata tin persona 
eu tabata ganando nan pan pa nan y nan femia eu nan truck y a ser kitá 
y ponf otro hende cu tres truck enbez di uno. 

Y tambe lo mi kier a puntra si e cantidad di trrucknan cu tiní ta ref lehá 
tambe e evantidad di donjonan di truck, Y si den e reorganisacion cu 
Bestuurscollege tin planca si en futuro lo ser mira pa mas tanto posibel 
un persona no tin mas truck, pero pa socialmente hiba mas tanto hende 
posibel cu lo tin mas donjo cu truck enplea y no mas truck eu donjo empleas 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Bestuurscollege y palebra ta na diputado 
Oduber. 

DE HEER N, ODUBER, GEDEPUTEERDE: Sefüor Presidente, ariba e pregunta di Sre 
Frank pakiko nos no a tene cuenta cu e backpay, e ta bisa cu ta algo cu echt 
nos mester a tene cuenta cune,‚ mi kier a contesté cu si e Bestuurscollege 
pasá a duna Raad e begroting prome, cu e begroting por a worde aproba ya 
awor aki, nos no tin e problema eye 
Mi a bin haya ‘ni cu e problema cu e placa di Werkverschaffing a caba, 
anto pesey mi a pidi aanvullend erediet pa 13 siman den e carta di TCOLga= 
nisatie; pero e baokpay nan ta hayé, Financiën ta trahando aribe dje. 
Mi ta comprende cu Sr, Frank ta bisa cue kier pa mas pronto posibel nan 
hayé, mi ta spera cu mas pronto posibel lo nan por haye tambee 
Ariba e pregunta di Sr, Frank Croes cu por tín persona cu mas cu un truck 
ta trahando y cu den e carta ta pará cu nos lo tene na bista e caracter 
goeial, mi tin cu bisele cu mi persona no a emplea ningun hende cu truck 
ainda na Werkverschaffing, Kier meen esunman cu ta trahando, si por tin un 
cu tres truck, Bestuurscollege pasé por a tuné. 
Masha danki, 

DL VOORZITTER: Sr, Rudi Frank tin un vraagpunt? 

DE HEER J.R, FRANKe Mi a menciona awor ey eu e diputado a meneiond cu 
Werkverschaffing lo bira un dienst y mi a puntrele tambe si e rechtspositie 
di e trahador di Werkverschaffing lo ta e nesun cu den e bedrijfnan di 
Gobierno y kíko lo ta e financiele consecuentiese. 

DE HEER F‚H, CROESs Sefor Presidente, tambe mi a haci un pregunta cu kisas 
pa e manera cu ni a formulé no a ser contesta, pero sf lo mi deseca di sa 
si e reorganisacion di e departamento aki ta encera, locual mi a bisa na 
ultimo cue ta bai pa mes tanto dofio, mes tanto truck, sf of. no? 

DE VOORZITTER: E dos vraagpuntnen cy ta pa diputado Oduber, 

DE HEER Ne ODUBER, GEDEPUIBERDE: Sefior Presidente, ariba e pregunta di 
ST, Frank tocante e rechtspositie di e trahadorman di e dienst nobo cu lo 
worde crea, ni kier a conteste eu egey lo bin den e plan den kader di e 
reorganisatie y mí no kier bai en detalles tocante kiko lo ta nan rechtse 
positie awor aki pero ora mi bin cu e reorganisatieplan e ora lo mi wak 
kiko ta nan rechtspositie. 
Sefior Presidente, riba e pregunta di Sr, Frank Croes tocante mes tanto 
doo, mes tanto truck, mi kier a conteste cu ami tambe tin e aspecto social 
na pecho y lo mi no bai emplea un persona cu tin tres truck. 
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Mi ta kere si bo ta tin e aspecto social na pecho, bo ta mira cada dofio cu 
un truck y no cada dofio eu dos of tres truck, 

DE VOORZITTER: Asina nos a llega na final di e tweede ronde y tambe na 

final di e deliberacionnan ariba e punto akie 
Tin algun mienbro ta desef Hoofdelijke stemming? 
E agendapunt aki tambe a keda aprobá sin Hoofdelijke sterminge 
Y nos ta pasa awor pa agendapunt noe 10e 

Brief van het Bestuurscollege van 4. augustus 1975 betreffende de reorgae 

nisatie van het bestuursa (Agsnoe 85513 bijlage 19/5 noe 28) 
E sprekerslijst ta habrig mi ta habri tambe e deliberacionnan y mi ta duna 
palabzra na STe Rudiesee 

DE HEER G,P, TRINIDADs Voorstel van orde, Sefior Presidente, 

DE VOORZITTER: Sf, Ste Trinidad, 

DE HEER GePe TRINIDADs Na nomber di nos fraccion Sefior Presidente, mi kier 
a stel voor pa verwijs e carta aki pa huishoudelijke vergadering, como cu: 
nos ta hayé un carta hopi sumier, hopi vaag y hos tin hopi pregunta pa haci 
ariba djee 

DE HEER G.F, CROESs Sefior Presidente, nos ta dispuesto pa coopera cu tur 

proposieionnan eonstruetivo di parti di oposieion, pero den e caso aki ta un 
algemene machtiging cu ta acopla na e programa di e Bestuurscollege nobo. 
Nos tin tur purí pa nos por llega na crea e Departamento di Wetgeving en 
oonstitutionele Zaken, Landbouw, Veeteelt en Visserij, Sport, cultuur jeugd 
en recreatie, Voorlichtingsdienst, Planbureau y uitstel di nos banda no por 
worde acepta al momento, pero sf nos ta dispuesto, dí nos banda, pa duha 
informaociones adieional na loke Bestuurscollege ya caba tin y durante e 
ereaecion di e departanentonan aki nos ta dispuesto pa bin Eilandsraad tambe 
pa papia ariba dje, Pero no pa manda e asunto aki huishoudelijke vergadering 
loke por nifica un stagnacion den e uitvoering di un beleid noboe 

DE HEER Geb, TRINIDADs Sofior Presidente, mi ta mantené e proposicion, pasobra 
den nos punto di bista e hecho eu den un solo tiro cinco departamento ta 
worde crea, por ta berdad cu esaki ta un resultado dí e beleid cu e partido 
den Gobierno kier hiba, pero nos dí nos banda ta miré un caso asina grandi 

y nos lo ke tin hopi mas informacion prome cu nos tuma responsabilidad pa 
bai di acuerdo cu loke den e carta aki ta worde pidf. 
Mi kier kita tur impresion cu e por ta un maniobra pa stagna e asunto aki, 
ademas diputado Boekhoudt a bisa cu facilmente por trata e cosnan aki masha 
rapido, den otro siman nes, Nos a bai di acuerdo caba cu un agendapunt cu a 
bai huishoudelijk pa worde trata op zeer kort termijn y nos lo desed di por 
onderzoek e asunto aki den huishoudelijke vergaderfnge 

DE VOORZITTERs Prome cu mi duna palabra na Bestuurscollege, Sr, Trinidad bo 
proposicion ta worde sostene? Door di Sr, Rudi Frank, Sr, Domi Tromp, Ste 
Frank Croese ' 

Mi kier duna palabra na Bestuurscollege pa nan tambe duna nan opinion riba ce 
punto aki y mi ta pasa palabra pa diputado Gomez, 

DE HEER D, GOMEZ, GEDEPUTEERDE: Durante e prome reunion caba di e Eilandsraad 
nobo aki Bestuurscollege cu a sinta a duna algun informacion tooante su plan= 
nan cu tin pa cu e programa di Gobierno pa c cuatro afa cu ta binie 
Nos a anuncia e tempo ey caba cu nos lo crea algun departamento nobo cu nos 
ta haya sumamente necesario pa e buena marcha dí e gobermacion di Aruba, 
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Casi tur e departanentonan aki eu nos ta bai institui, eu aprobacion di 
Eilandsraad, ta di e importante cy pa nos trabao cu nos no por warda 

ningun dia mas, Mi por garantisa Sr, Tfinidad eu tur e departamentonan cu 
nos ta baí institui por bira departamentonan responsabel, e opzet y e 
inrichting di e departamentonan ey lo ta den un forma completamente ros= 

ponsabel, pues ní ta kere Sr, Trinidad lo no mester tin ningun temor cu c 
departamentonan aki nan sistema di bai funeiona lo no ta bone 
Dus di parti di Bestuurscollege ni ta bisa eu nos no por bai di aeuerdo 
eu e proposicion di Sr, Trinidad pa verwijs e pa huishoudelijke vergadering. 
Nog desco ta pa e worde trata awe mes y va Eilandsraad duna nos ec aprobacion 
pa nos por sigi trahas 

DE HEER GeP, TRINIDADe Sefior Presidente, e proposicion pa mandé huishoude= 
lijke vergadering ta prineramente pasobra den e carta mes Bestuurscollege 
di antemano ta bisa ou cierto informacionnan eu nos lo kier sa nan no por 
duna na e momento akie Nos kier a trate den huishoudelijke vergadering pa 

nos haci e preguntanan cu nos tin pa Bestuurscollege por formula e contesta= 
nan y haei investigacion di kiko ta necegario prome cu nos por vota ariba 
e asunto aki, E reunion di awe ta bai hopi coreeto, hopi flexible, tabata 
tin cooperacion di ambos banda, pero si e carta aki worde trata y c 
machtiging amplio eu ta worde pidi, mientras Bestuurscollege ta bisa di 
antemano eu eierto informacionnan eu lo nos ta desea nan no por duna, 
ni ta nira di awor caba eu lo ta hopi dificil mas bien imposibel pa nos 

duna cooperacion na e voorstel aki, 

DE VOORZITTER: Sr, Betico Croese Tweede ronde. 

DE HEER G.F. CROESs Sefior Presidente, di nos banda nog kier duna tur 
cooperacion pa c flexibilidad keda existi y e bon ambiente cu a reina den 
e reunione 

Di otro banda nos ta desea di duna un algemene machtiging pa e departanento= 
nan worde funda, pa motibo eu si nos bai den un huishoudelijke vergadering 
preguntas lo worde haci, kiko lo ta e personcelsbezetting, kiko lo ta e 
tarea etc, mientras cu ta den e praktische uitvoering lo bai worde deter= 
mind e personcelsbezetting etce 
Pues Scfior Presidente, nos kier bai di acuerdo pa duna e algemene machtiging, 
pero nos no kier degkita of exelui e posibilidad pa durante e fundacion di e 
departazentonan aki bini den huishoudelijke vergadering y laga preguntas 
worde hacie 

DE VOORZITTER: Diputado Gomez, bo ta desca di hiba palabra den e ronde aki? 

DE HEER D, GOMEZ, GEDEPUIEERDE: Mi ta haya masha prematura di Sr, Trinidad 
cue ta bisa cu nos no por duna informaeionnan, Mi ta kere cu lo tin hopi 
preguntanan cu a worde lansa pee, ariba mi departamento y riba e otro 
departementonen oute worde instibut- ou nos To por cortestés 

DE VOORZITTER: Mi ta kere e punto aki a keda bastante ilustra y nos a 
discuti bastante ilustra y nos a discutí bastante ariba djele, Mi kier 

trece padilanti e propasicion di Sr, Guillermo Trinidad den votacions 

Tin hende ta pidí hoofdelijke sterming? Sr, Betico Croes ta pidi hoofdelijke 
stemming, Nos ta bai vota awor riba e proposicion di Sr, Guillermo 
Trinidad, manera sostené, pa manda e carta di Bestuurscollege di 4 di 
augustus 1975 tocante reorganisasion di e bestuursapparaat pa huishoudelijke 

vergaderinge 

Esun cu vota pro ta vota pÁ e proposicion di Sr, Guillermo Trinidad y esun 
ou vota contra naturalmente ta contra e proposicion akie 
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vóór stermen de Ledens C, Pieters, Moje Fe Prank, GePe Trinidad, De Tromp, 
Se Spanner, Relle Frank, FeHe Croese 

Tegen stemmen de Leden: He Angela, De Gomez, Fe Figaroae Meje Ge Barcfioy 
Re Laclé, Gele Croes, Pe Bislip, Re Henriquez, De Leo, Ce Odor, Je Vede 
Linde, Pe Kelly, Je CWese 

DE VOORZITTER: Resultado di e votacion ta 7 pro y 13 oe, asina cue - 
Pproposicion a keda rechazde 
Y awor mi ta habri e deliberacionnan riba e punto di agenda aki y ni ta 
duna palabra na Sre Rudi Frank como prone oradore 

DE HEER R, FRANKs Sefior Presidente, ta duel mi eu Raad no a bai di acuerdo 
pa manda e stuk aki huishoudelijke vergadering como eu den e desicion aki 

ta envolví millbnes cu Eilandgebied Aruba di un of otro manera mester saca 
den futuro pa paga e funeionamento di e einco departamentonan aki. 
Indudablenente cada departamento lo costa centenares y centenares di florin 
pa afia si nos oonta tur e cinco departamentonan aki e lo pasa algun millones 
pa afia eontando den sociale lasten, pensioen ete, ete, eu Gobierno tin cu 
paga pa empleadonane 

Naturalmente nos no tin nada contra pa bin ou eierto departamento, pero na 
un manera nas eficas, na un manera lagani bisa eu nos por bezuinig den nos 
plannan pa reorganisa e bestuursapparaat, Nos ta bai tuma na prone instancia 
ehermplo na Corsowr caminda door di un politica hopi malo durante hopi afia 
nos por a ripara cue isla aki ta den un financiele debacle cu pa nan ta 
dificil pa por saca placa y paga nan deberesnan, Pesey mi a sostene e voorstel 
di Sr, Guillermo Trinidad pa manda e stuk aki huishoudelijke vergadering 
caminda cierto proguntanah por worde haci pa asina wak ta kiko lo ta e 
opzet mas economico pa Aruba, 

Sefior Presidente, e cinco departamentonan aki, mi no ta bisa cu nan no ta 
necesario pa un bon funeionamento di nos Gobierno, pero toch door di trata 
e asurto aki awe tardi sin nos a haya cierto informacionnan nos ta duna e 
Bestuurscollege un camrte blanche eu despues Raad no por bin back mas riba 
djele econo cu ya e desieion a worde tuna. 

Tin eierto preguntanan cu ni kier a haci, mi ta spera ou lo mi haya contesta 
awe tardi pa satisfacenie Peee e creacion di Afdeling Wetgeving en Constitu= 
tionele Zakon, Mi ta supone manera e diputado a bisa awor ey e bemanning 
di e departamento aki mester ta cierto personanan cualifioa cu cierto 
papelnan cu por haci un bon job, Mi pregunta ta, unda nos ta bai saca cierto 
ambtenaren na e momento aki, 
Nos tin na Antiyas un Rechtshoge=school cu a cuminsa produci cierto arubianos 
den e asuntonan di Ley, pero te awor aki tin masha poco Arubiano o sea nan ta 

studiando afo na e momento aki eu ta difieil pa dispone di cierto gekwalifie= 
ceerde krachten, Tambe pee, nos tin e departamento di Staatkundig Structuur 
Eilanden, caminda cierto jobnan, trabaonan por worde haci pa Gobierno 

Insular di Aruba tumando na bista cu ta e mesun partido cu ta den Gobierno 
Central di Aruba, ta e mesun partido ta goberna e isla aki na e momento aki. 
sefior Presidente, pa e motibo aki mi ta kere cu si nos "loop te hard van 
stappel® nos por pega un barco di cual nos no por gali mas of kisas e por 
ta un decision tumí cu lo por costa placa sin cu e resultado di e trabaonan, 
Graag lo mi kier a haya sa unda nos ta haya e gekwalificeerde krachten pa e 
afdeling Wetgeving en Constitutionele Zaken. 

E departamento di Dienst Landbouw, Veeteelt en Visserij ta e mesun problema 
ta surgi ora nos waak ta kendenan ta e personanan cu lo por duna Bestuurs= 
college conseho.ariba e asuntonan di agricultura, horticultura y pesca, 
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Nos tin den servicio di Gobierno solamente un persona na e momento aki kende 
a caba e Tropische landbouwschool na Hulanda y eu por ta adeeuado pa duna 
eierto informacion of bon informacion di e dienst aki, Pero peee mi no ta 
kere cu e persona aki su so por haci e job dificil cual Bestuurscollege ta 
exigi di dje na e momento aki. 
Graag mi kier a haya sa na unda Bestuurscollege lo trata di hayä cierto 
personanan cu ta cualifica den e ramo di agricultura, horticultura, pesca 
etce 
Voorlichtingsdienst pee, nos sa cu den pasado Bestuurscollege bieu a eliminf 
e dienst aki pa motivo di bezuiniging, Awor aki nos ta ripará eu Gobierno 
a bolbe bini cu e mesun plan pa bolbe institui Voorlichtingsdienst pa 
manera nan ta bisa pa duna mas informacion na e pueblo, Na e momento aki mi 
ta kere cu pueblo ya ta hayando bastante informacion via Television, via 
R.V.D., via programanan di Bestuurscollege y tambe via cierto programanan di 
partidonan politico, 
E dienst aki indudablemente lo bai costa hopi placa, tumando na bista cu 
cierto personanan ta worde poni na trabao pa asina haci un jobe Y a lo 
largo mi ta kere cu pa pueblo mes lo no ta aconsehabel pa nan haya een= 
zijdige informaties caminda oposicion no ta haya su chance pa tambe duna 
su punto di bista como cu e tempo ta masha limité na television pa bo 
trece algo padilantís 
Sefior Presidente tocante e Planbureau mi ta ripara cu akinan nos ta 
bayendo den direeeion di crea un Planbureau pa asina e mogelijkheid worde 
geschapen pa haci cierto planning werkzaamheden ten behoeve van hot 
Eilandgebied, Nos tin un dienst na e momento aki cu durante su afanan a haci 
un trabao magnifico riba planning, tambe riba cierto proycetonan na benef ie 
eio di nos isla, E persona cu na e momento aki ta encabesa e dienst aki a 
demostra su capacidad caba y loke Aruba a haya den e ultimo afanan aki 
di Hulanda, ta parti di su gran trabao, Sefor Presidente, graag lo mi kier 
a haya sé un taak omschrijving di e Planbureau aki y tambe kiko lo ta e - 
gastonan total di tur e dienstnan hunto y cual lo ta e instantienan, 
manera ta para den e carta aki, ou lo bini pa duna Bestuurscollege e 
rammingnan cu Raad mester sa na e momento aki prone cu decision, 
Ta para aki den nans "Overlegging van genoemde ramingen zijn wij in 
staat zodra de besprekingen met de betrokken instanties zijn geopend", 
Graag lo mi kier a haya sa ta cual ta e betrokken instantienan, 
Sefior Presidente, tambe mi kier a haya sa ta unda Aruba lo saca e dekkingse 
middelen pa haci posibel e einco departamentonan akie 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Betico Croes. 

DE HEER G.F, CROES: Sefior Presidente, awc nos a trata puntonan di suma 
importancia y sin kita cualkier parti di importaneia di e otro puntonan, mi 
kier a expresd, den nomber di nos fraccion, nos satisfaccion tratando e 
punto di agenda aki, nos ta considera pa cu e cara nobo, e politica nobo 
di Bestuurscollege aki di tal importancia, 
Seiiur Pres-tente cada puebio ia haya e gobrerno cu e merece y nos pueblo 
a pone e sobierno aki y awor nos mester bai trata di responde na e deseonan 
di nos puchio, 
No ta algo desconoeï cu den e bandera di e partido aki, e fraccion di e 
Movimiento Electvral di Pueblo y e gobierno actual, nos a hiba e lucha di 
nos pueblo llama ec Status Aparte, Y den Gobierno Centrùl caba a worde 
entamá ciertos pasonan pa nos por llega na realisacion di e deseo di nos 
pueblo aki y awor pa enfatisa e tucha di nos pueblo nos a bini cu e proposie= 
eion pa crea e departamento aki den Gobierno Insular di Aruba, 
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Pasobra berdad ta cu nos haya e cooperacion den Gobierno Central pa llega na 
formulacion di un programa cu ta encera e Status Aparte, Pero berdad ta 
tambe cu hopi partido di otro isla ta weita e lucha di nos pueblo aki cu 
sentimentonan mixtoe Y ta pesey no pa Aruba spera solamente ariba Gobierno 
Central, pero for di abao aki for di nos isla, aunke cu den graduacion 
nos kier consideré for di ariba y nos kier bai duna tur enfasis pa for di 
nos posieion realisa e Status Aparte aki, 

Y ta pesey nos ta sumamente eontento y satisfecho cu Bestuurscollege a bin cu 
e proposieion pa crea e Afdeling Wetgeving en Constitutionele Zaken den cual 

ta paras "Tevens zal deze afdeling tot taak krijgen ons College op staatse 
rechtelijk en constitutionele gebied van advies te dienene"' 
Mi ta lamenta, aunke cu e no ta un reproche na adres di nos Bestuurscollege, 
cu no ta para cu tantas palabras cu e departamento aki lo worde encarga cu 
e concipiëring, trahamento di un concept di e constitucion dí Aruba, 
Pasobra no ta cuestion cu e departamento aki solamente lo bai adviseer, pero 
e ta worde encarga tambe-pa traha un constitucion pa Aruba, pa e Aruba 
soberano manera nos ta desee, Y esaki no ta un reproche naturalmente, pasobra 
si bo ke bisa cu e ta duna conscho ariba constitutioneel gebied, esey no ta 
exclui e trahamento di e constitucion, pero simplemente nos ta expresa un 
deseo cu nos kier e mas concreto pa evita tur mal comprendementoe 

Y nos por a scucha awor ey na unda nos ta bai haya e juristnan, ta awor 
Rechtshoge=school ta funcionando, Pero mi ta kere cu nos lo mester ta 
masha naîf di kere cu al momento eu un persona sali for di Rechtshoge=school 
pa e ta un experto caba ariba e tereno aki, No ta cuestion cu nos kier bai 
erea e departamento akí unda exclusivamente, sin weita e experiencia y e 
deskundigheid nos mester pone jioe di tera, Primordial ta cu e beleid ta 
worde ehecutá y si nos no tin jioe di tera disponibel nos lo busca hendenan 
di afo, expertonan di experiencia pa yuda nos pa asina nos realisa e deseo 
di e pueblo di Aruba riba tereno constitucional, 
Otro departamento cu ya caba nos por a weita cu B stuurscollege ta moviendo 
ariba dje, ta e dienst Landbouw, Veeteelt en Visserij, Mi ta kere cu ya 
caba a worde papiá hopi ariba dje, Den e tempo aki no solamente e enfasis 
ariba tal tereno ta crea mas empleo, pero e ta yuda nos ta. be pa provei 

den nos propio necesidades sin cu nos lo mester keda dependiente di e otro 
paisnane 

Ariba e tereno di Deporte, Cultura Hubentud y Recreacione Con un pueblo 
por ta busca su libertad, su soberania, si e no ta purba mantene y desarolla 
su propio cultura? Con un pueblo por ta busca su libertad sin cu e ta pone 

enfasis ariba e cuido y e begeleiding di nos hubentud, e futuro di mafian, 
Mi no ta kere cu por tin un persona aki den cu por ta duda di e seriedad, 
di e importancia di tal departamento, Ta pesey mira caba con activo e 
Bestuurscollege aki ta riba tereno di agricultura, ariba tereno di Deporte, 
Hubentud y Recreacione Mi ta duna un simple ehemplo den districtonan y den 
eentro di e capital di Aruba no tin parkenan pa nos por haci nos ambiente 
mas bunita y provei nos pueblo den mas recreacion, 

Y pesey ora mi tabata peee na Colombia, mirando un parke tan grandá cu 
sigur sigur lo e ta di un inportancia grandi pa Aruba, vooral ariba e tereno 
social cu Hulanda ta dispuesto pa financië proyectonan, ta un cos cu nos 
mester haci lo mas pronto cu ta posibel y llega na un parke di recreacion 
grandi pa Aruba y si acaso eu Hulanda no finaneciá esaki sigur nos lo por 
haya otro paisnan pa yuda nos den tal parkes y no kisas te hasta a base di 
A fond perdu nos por llega na finaneiá cierto proyectonan, Pero proyectonan 
di tal magnitud ta deseable pero p >: cuminga for di propio medios cu 
proyeetonan di recreacion di un memaitud zas ehikátoe 
E comuniecacion entre nos gobierno ; e pueblo ta di. suma importancia y ta 
pesey nos ta weita cu Bestuurscoliege a propone den e carta akí pa 1lega 
na tal ereacione 
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Pasobra un gobernacion cu ta traha segun su consenshi linpi, no mester tin 

nada di seconde y e mester tin su departamentonan pa cormunica eu e pueblo, 
Ariba e Planbureau y en bista di e desarollo unda cu awor pee, ta bini e 
verordening cu ta trata e Ruintelijke ordening, Considerando e planifica= 
eion eeonomico y teniendo na cuenta e aspeeto di Urbanicacion ta bira 

tempo pa nos pone expertonan cu ta tene cuenta y cu ta yuda conscha Bestuurs 
college pa un desarollo planifica pa mafian nos no haya nos dilanti di e 

hecho cu berdad Aruba a progresa, pero ecologicanente of sí nos weita e 
sistema ambiental, ela distrui e armonia den nos comuhidade 
Ta, pesey nos ta completamente di acuerdo y cas nos por bisa cu esaki ta e 
proner proposicion pa nos por cuminsa traha, pero sigur sigur Raad lo 
aproba tambe den futuro proposicionnan den e ramo di un Banco di Desarollo 
pa comenta kleine industrieën, Pa nos bai traha ariba explotacion y explora= 
eion di nos petroleo dentro di e 5 mijlzone, Pues esaki ta e prome pasonan 
y nos ta spera cu pronto Bestuurscollege lo aserca nos Raad cu mas proposi= 
eiones pa asina nos ehecuta loke a worde primintie 
Masha danki, 

DE VOORZITTERs Palabra ta na Sr, Trinidad, 

DE HEER G.P, TRINIDAD: Sefior Presidente, manera, mi a bisa awor ey ora cu 
mi a bini cu un voorstel van orde pa manda e carta aki pa huishoudelijke 
vergadering, e carta aki pa nos ta sumamente vago y hopi superficiale, 
E ta hacié dificil pa nos pa nos bai di acuerdo eune, pasobra nos no tin 

un bista riba e consecuencianan cu e carta aki ta bai tin of cu e aproba= 
eion eu nos tin cu dunas 

STe Betico Croes ta bisa cu Raad mester duna Bestuurscollege machtiging. 
Loke Bestuurscollege ta pidí aki no ta machtiginge Bestuurscollege ta pidi 
nos un carte balnche y como representante responsabel di pueblo nos no por 
duna Bestuurscollege carte blânche, Nos lo ke tin mas informacion pa nos 
sá exactamente kiko nos ta vota pee 

Si mi cwrinsa cu e prineipio di e carta caminda Bestuurscollege ta bisag 
"feneinde' bepaalde doelstellingen ín ons beleid te kunnen verwezelijken 
is het noodzakelijk enkele onderdelen van ons otoe ctoelie Nos lo ke sf 

exactamente kiko ta e "bepaalde doelstellingennan'' ey, Nos no ta na altura 
di esey, Nos ta comprende sf cu Bestuurscollege lo tin su propio beleid, 

maske cu nan kier llamé beleid nobo, nieuwe aanpak, dinamieo, pero nos como 
miembronan di Raad, cu ta craga responsabilidad nos lo ke sa exactamente 
kiko e doelstellingennan ta di e beleid eye 
Si nos mira e prome di e einco departamentonan, un antagonísmoe 
Awendia den Gobierno Central caminda e partido aki tambe ta representa, 

Movimiento Eleetoxal di Pueblo, cu ta pidi pueblo pa faha barica pasobra 
tempo ta malo, nos ta mira cu tin biaha ta bini cinco departamento cu 
nos tin sigur cu lo costa placa y nos no sa ecuanto placa e ta baí costa. 

Sf nos por duna machtiging anto despues nog lo haya y pueblo lo haya e 
rekening presentáe 
Seior Droeidente ee Afdoline Wotmcerinn on Conatidutioneole Zaken, zee Ie 
kier a sa ta pakiko mester bini un departamento completamente aparte 

Nos tin un Afdeling Algemene en Juridische Zaken, si ta necesario cu c 
trabao ta bai bira hopi, nos lo ke sa sí e departamento aki no por ser 

ampliae Si no por pone algun di e expertonan traha na e departamento eye 

Nos no ta mira ainda e necesidad pakiko e mester bira un departamento 
completamente nobo, Kiko ta e tarea especiico di e departamento aki y 
kiko ta pone cu e trabao no por resulta boo di Algemene en Juridische 
Zaken? 
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Nos ta mira tambe cu e carta aki ta bisa nos cu Bestuurscollege lo pone e 
Afdeling aki y e afdeling aki si mi por cita ta bisas “Dit bureau zal worden 
belast met opstelling en voorbereiding voor de uitvoering van een legislatief 
programma waarmee op planmachtige wijze de overdracht aan het Eilandgebied 
van de zogenaamde landsaangelegenheden kan worden verwerkt en waarmee op 
sistematischo.wijze de arubaanse wetgeving up=tomdate kan worden gebracht, '! 
E arubaanse wetgeving por worde up=to=date gebracht cu afdeling Algemene en 
Juridische Zaken, aunke talbez lo mester pone un par di hende acerca, 
E overdracht di e landsaangelegenheden nos lo ke sa, ta cua ta e landsaange 
legenheden nan ey, Pasobra ta aangelegenheden lo mester worde overgedragen 
di Land pa Eilandeebied, Nos lo ke ser informa ta cual nan ta precies y eon leu nan ta preparé, si nan ta den preparacion? Nos lo ke sa, mirando 
e situacion actaul, si ta posibel pa pasa e aangelegenhedennan ey y cual 
di e aangelegenheden nan ey ta rekeri un dos tercera parti di Staten pa 
por draag nan over? Nos tin duda, pasobra algun tempo pas tabata tin hopi babel, tabata tin hopi scizbimento den corant di hendenan cu ta representa 
partidonan den Gobierno encuanto di e tweedemderde meerderheid necesario pa 
por haci eierto overdrachtnan, Y despues nos ta ripara un Statenlid, colega 
di e Statenleden cu nos tin di e partido Movimionto Blectoral di Pueblo, ta 
scirbi den courant, mientras un parti ta bisa no ta necesario pa tin twee derde meerderheid, otro parti ta bisa sf ta necesario, pasobra nos mester 
por pasa e cosnan ey y e Statenlid aki a scirbi den un carta grandi cu no ta neoesario awor aki si no tin tweederde meerderheid mes, nos por ban 
cuminsa prepará e cosnan cu mester worde overgedragen, anto na debido tempo 
via un tweemdorde meerderheid cu lo cai for di cielo e ora ey nos lo pasa 
nane Eynan ela divulga cu ni preparacion no tin riba e asumtonan aki ainda, 
ta awor ta baj ecuminsa prepara, Nos lo ke sa eon leu, cual Iandsaangelegen= 
heden lo bini eu e departamento aki lo tin tanto trabao pa prepara pa 
Aruba por tuma nan over, 
Departanento di Landbouw, Veeteelt en Visserij nos ta oompletanente di 
acuerdo cu e pronme alinea cu ta bisa cu Bestuurscollege tin intencion di 
bai hiba un beleid cu ta pone pa nos mes Por percura mas tanto cu ta posibel pa nos prome necesidadnan di bida, Pero nos lo ke ga cua ta e planificaeion 
cu ta existi pa nos por llega asina leu? Si Bestuurscollege tin plannan pa 
percura aki na Aruba mes pa medio di eria, pesca y agricultura nos por llega 
asina leu pa cubri sikiera un parti di nos necesidadnan, nos lo ke sa ta 
kiko ta e planificacion, Pasobra ariba c tereno aki hasta cu un bon planif ica 
eion henter e asunto por fracasa pa motibo di eireunstaencianan inprevistoe 
Hasta ora bo ta bon prepard pa bo pak aan Landbouw, Veeteelt en Visserij, 
Anto si no tin planificacion of si tin un planificaeion eu no por ser 
divulga na e momento aki, nos no tin confianza cu henter e programa aki lo 
resulta exitoso, Nos ta apoya cu ta bai ser paga mas atencion, pasobra mi ta mira si mester bin un departamento special pa esey ta e Sport, Cultuur en 
Recreatie, En concecion cu esey lo mi kier a informa si Bestuurscollege 
enberdad tin inteneion dí lanta un Sportbureau, caminda Bestuurscollege ta 
bisa cu e actividadnan di e departamento aki 1o ta pa stimula y coordina e 
asuntonan aki, nos lo ke sa den ki forma e stirmulacion ey lo bai tuma lugar, 
Y tambe nos lo kier sa ta kiko ta e cosnan cu c departamento aki lo bai 
coordina, En welacion cu esaki tambe lo nos kier puntra si esaki lo bixra 
un extra last ariba begroting of si e subsidie di ABU tambe lo bai resortá 
bao di e departamento aki y si e ta bai tin e tarca pa repartiee 
Voorlichti ngsdienst nos ta di acuerdo cu mester bin un Voorlichtingsdienst, pero nos lo ke sa con e ta bai funeiona, nos lo ke sa euanto hende ta bai 
traha ey nan y nos lo ke sa ta ken wa o instancieran eu lo bai haci uso di e Voorlichtingsdienst ati, Bestuurseoliege ta bien eu e lo bai ser un 
comunicacion via Prensa cu Pueblo, Kes lo ke tin mas detalles encuanto di 
esakie 
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Nos tin nos duda si nos mira cu Bestuurscollege tin intencion di translada 
un empleado cu tabata traha como Public Relationsman pa Bestuurscollege 
anterior mandele na un kantoor, mientras sí Bestuurscollege tin un departam 
mento di Voorlichting nos ta kere cu esey lo ta un lugar adeeuado pa manda 
un hende asina, Ki idea Bestuurscollege tin cu Voorlichtingsdienst? 

Planbureau, Den e carta aki ta ser bisa eu voorlopig lo e worde onderge= 
bracht serca DECOg nos lo ke sa ta kiko ta e inteneion di e “voorlopig? 
Ki tempo lo bin un cambio? SL e Planbureau aki lo bira algo autonono, con 
lo e bai funciona e ora ey, banda di DECO, bao di DECO of riba DECO? 
Nos lo ke tin mas informacion ariba e asuntonan aki. 

Riba pagina tres di e aanbiedingsbrief na Raad Bestuurscollege ta bisa nos 
cu awor aki ta prematura pa nan duna na Raad e ramingnan detalla di e 
gastonan, Den henter e carta aki cu ta bai institui cinco departamento nos 
no ta mira ningun cifra, Bestuurscollege ta bisa eu actualmente e no ta 
asina leu cu nen por duna nos e geastonan, Prome mester tin combergsacion= 
nan cu “betrokken instanties! y despues nan lo haya un bista riba loke 
e ta baù costae 

Departamentonan ta bai costa placa, Nos lo ke sa euanto place nan ta bai 
costa? Nos lo ke tin un bista riba cuanto hende ta bai ser empleí? 
Bestuurscollege ta bisa cu nan no kier sbagnacion y eu nan lo mester hiba 
un beleid, Nos lo ke tin un bista amplio aríba henter e asunto, nos lo 
ke tin mas informacion pa nos sa of pa nos por huzga si ta un verantwoord 

beleid, si ta un beleid responsabel, Nos no por solamente acepta e palabra= 
nan di e adviseur di Bestuurscollege nos mes lo ke huzga pa nos mes, como 
ta nos ta carga e responsabilidad di vota pa e dos aki, sie beleid ta 
verantwoord, si e ta un beleid responsabel, sf of no? 
Colmo de los ecolmos Scfior Presidente, Bestuurscollege ta pidi nos pa “keure 
goed in principe" pa nan cuminsa percura pa huisvesting, nos no sa cuanto 
cas, cuanto lugar, na unda, 

Tuna krachten in dienst, nos no sa cuanto krachten den ki rango, cuanto 
nan ta bai gana, anto ora tur esaki ta ela, ora Bestuurscollege caba di 
haei tur e cosnan aki, ora cu Bestuurscollege sa cuanto e ta costa 
Bestuurscollege ta bai presenta Raad, Por ta cu e por resulta bon, pero 
por ta cu nos lo ripara despues cu e planificacion oki, e gastonan 
envolví den dje ta completamente irrosponsabel, Y ta :esey ta e motibo, 
manera mi a bisa caba, ta haci sumamente dificil pa nos pa bai di acuerdo 
ou e proposieion aki sin mas ni menos, Ore eu Bestuurscollege bini cu 
eijfernateriaal, nos ta para dilanti di un fait acomplis, pasobra nos a 
duna machtiging caba, unieco cos eu nos por haci ta vota pe irrespeeto 

guanto lo e sali, Pesey di nos parti nos ta encanina un cemina contrario 

di oke Bestuurscollege kier camindg Bestuurscollege kier pa nos vota, 
duna machtiging, duna carte blanche y ora tur cos ta cla nan ta bin bisa 
nos, esaki ela costa, Eilandsraadsleden, 
Awor no tin otro moda di haci y obligatoriamente mester vota pe, Nos 
tabata ke pa Bestuurscollege investigá, haci un estudio con e opzet lo 

Dira, cuanto e dienstennan cu ta baL binl, na unda nan ta worde gehuis= 
vest, cuantc hende nan lo tuma den dienst, cuanto e hendenaen aki lo bai 
gana, kiko ta nan trabao, kiko ta doelstelling di e departamentonan 

precies, planificacion cu nan ta bai traha cune, presente na Raad anto 
bisa Raad esaki ta costa e pueblo tanto y tantoe E ora ey nos, como represen= 
tante responsabel, lo por huzga si ta hustified pa duna Bestuurscollege 
machtising pa eseyYe Te asina leu den promc ronde, 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Deut Terup 



8 — 47 

DE HEER D, TROMPs Sefor Presidente, dia 2 di juni ultimo pasado den e Parla= 
mento aki den su constelacion nobo cu a reuni aká den y e dia ey tambe a 
keda nombra Bestuurscollege noboe 

E dia prineipalmente di banda di e mesa alla tabata cai diferente biaha 

palabra “era nobo'', Y awe ki eronio, awe nos pueblo di Aruba ta experimentá 

kiko ta era nobo, pasobra awe pa e prome dia eu medidanan desagradabel di 

Gobierno Central di cual e partido MEP tambe ta forma gobierno ta checutando 
medidanan cu ta hacieeee 

DE VOORZITTER: Sre Tromp, mi ke cu Bo ta baî awor aki buiten e agendapunt. 
Mi kier pa Bo mantönebo mes estrictamente na e agendapunt eu nos ta 
tratando awor aki, E medidanan cu Gobierno Central a tuma no tin nada di 
haei cu e agendapunt eu nos ta tratando awor akie 

DE HEER D, TROMBs B ta haci nos agendapunt mas dificil sf Sefor Presidente, 
Y di dos nos tin nos dilanti aki un carta dá Bestuurscollege den cual 

Bestuurscollege ta pidi aprobacion di Raad y Bestuurscollege no ta bin cu 
cifras, no ta bin cu calculacionnan, pero ta bin pidi solamente carte 
blanche, man liber, pa crea cinco departamento cu ta bai costa nos corrunidad 
een y tur esaki riba costia di nos pueblo 

Ademas mi ta mira aki pee, e Afdeling Wetgeving en Constitutionele Zaken, 
Sefior Presidente, na e otro banda alla ya nos tin mal experimento caba 
cu cierto departamentog awe e departamento ey ta bashi, 
E miedo eu mi tin ta si nos bai crea awe cinco departamento nobo, sin haya 
di antemano cifras ni calculacion cu mayan nos ta haya nos cu e mesun 
resultado eu nos tin awe den cierto departamento den e asunto aki, 
Sefior Presidente, ni ta mira aki e departamento di agricultura, ganaderia 
y piskeria, Mi kier a puntra Bestuurscollege si Bestuurscollege no ta 
satisfecho cu e departamento ou nos tin actualmente dí akkerbouw en 

bedarming na Veterinaire dienst? Pakiko ta necesario cu mester bai crea 
un departamento completamente nobo, pone mas hende na trabao, busca mas 
material, mi kier a haya sa cu cifras si esey ta necesario? 
Y ademas di e departamento ey awor nos kier dí nos banda pa nos haya ae 

Bestuurscollege un plan concreto 

Mí ta mira aki nan tambe e departamento di Deporte y Cultura, Nos ta 
awor aki den e tempo di decentralisacion, Pa hopi luna caba nos ta tende 

e palabra decentralisacione Mi pregunta ta, lo no tabata mas logico, lo 
no tabata mas facil y lo no tabata cuadra mas cu e deseo di pucblo si e 

departamento peece di Deporte y Cultura y e departamento di Servicio 

Informativo, si por a pasa e departanentonan ey di Gobierno Central pa 
Gobierno Insular, Esey ta decentralisacion y escy ta cuadra completamente 
tanbe cu programa di nos partido, 
Âdemas ta para akí bao di Voorlichtingsdienst eso, cue dienst aki "zuiver 

en alleen als doel zal hebben het volk op de hoogte te houden," 

Mi pregunta na Bestuurscollege tas Con? Duna nos detalles, 
Y pa bin back riba decentralisacion si pa cualkier di e departamentonan 
aki mester di dos=tercera parti di Staten nos di nos banda ta dispuesto 
pa cooper cu esey, pasobra esey ta euadra completamente eu programa di 

not parijse, ya no tin nodi di bai na Corsow, pa hinca vodia dilanti partido 
dà oersow va por logra escye 

Dani, Sefor Presidente, 

DE VOORZIETERs Palanra ta na Sre Pedro Kelly, 

De HEU Pe ZublYs Seior rrzesidente, ya cu Bestw rscollege tin plannan 
ear nnen nete eenen nnn 

grandi pa promove activicadnan riba tereno di Esporte, Cultura y 

Recreacion, mi kier a duna sugerencias pa Bestuurscollege studia e 
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posibilidad acerca Gobierno Central cu un proposicion pa bin cu un regla= 

mento o algo por estilo na unda nos ta haci uso di television na promove 

Deporte, Cultura y Recreacione 

E progrananan actualmente na television, mi no kier desgabanan, pero nan 

no ta den e direccion di Recreacion, Cultura of algo por el estilo, 
Mi kier a sugeri pa Gobierno cumpra algun spot pee, pa cierto ora trece 
programanan unda nan ta duna les di musica, nan ta pasa filmnan pa promove 
deporte, weganan grandi di football, baseball of volleyball, of algo por 
estilo, unda lesnan di idioma of algo por estilo ta worde duna, Dus pa 
promove hopi programanan cultural, En: bista di nos Status Aparte ta bon 

pa e programa di Voorlichtingsdienst bin cu programanan tambe pa prepara 

e pueblo pa nos Status Aparte, Duna informacionnan con e sistema di 

Gobierno ta funciona, pa ora cu cada persona busca nan derecho nan sa na 

cua kantoor, na cual instancia nan tin cu baí, Y no solamente pa trabao 
di Bestuurscollege, pero mas tambe pa duna informacionnan ey y ya cu 
Bestuurscollege tin plannan grandi pa agricultura, cria, pesqueria, pa 
duna e lesnan of duna informacionnan tambe con e pueblo mester por 
promove na un manera mas efectivo e agricultura, e cria etc, pa e hendenan 

por haci mas mihor uso di e facílidadnan, 
Y tambe den e mesun programa di Voorlichtingsdienst pa duna tambe p‚ee 

na e hubentud apoya nan pa studia mas y mas ya cu Aruba falta di kader, 
Duna nan informacionnan cual direceionnan ta mas necegario pa nan escohe 

pa asina tempran nan por escoge e direccion cu lo ta mas na benefiicio di 
Aruba pa nan mes tambe, Ya eu un politieco promonente di P,P‚A, a declara 
cu Antiyas, principalmente Aruba tambe, no tin suficiente hombernan studia 

y madura, cual ta un fayo di nan mes Gobierno, nos lo sugerí esey talbez 
ta un bon ínformacion pa agrega taïnbe den e programanan di Voorlichtings= 

dienst, Masha dankie 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Srtas Faustina Frank, 

MEJUFFROUW F, FRANK: Sefior Presidente, mi kier expresa tambe mientras mi 
preoecupacion pa eu e forma di reorganisatie di e Bestuursapparaat manera 

e ta worde meneiona den e carta akie 
Pasobra mi ta spera cu e creamento di cinco departamento manera cu mia 

stipula no ta e opvatting di e Bestuurscollege nobo pa cu e punto di 
programa di nan pa voer uit werkgelegenheid, Mi tin miedo cu door di e 
gastonan cu ta worde envolvi pa tene cinco departamento na bida, cu nos 
lo baí crea un ambtenarenkorps cu nos por compará cu un baby met een 
waterhoofd, Mi lo prefera di mira un otro sorto di reorganisacion 
eaminda hendenan capacita por ocupa e departamentonan cu ya ta existi 
y asina ey nan por resulta te hasta den un reduceion di e cantidad di 
ambtenaren cu awor aki ta worde paga cu placa di pueblo, sin cu e 
produccion y trabao ta baha, Pasobra mi ta convenei pa un isla chikito 
manera nos ta biba ariba dje aki, lo keda semper valido e expresion 

Hulandes cu ta bisas “We moeten roeien met de riemen die we hebben” 

Mi no sa si Bestuurscollege a considerá e forma di reorganisacion cu mi 

ta papia di dje, dus no crea departamento nobo, pero ocupa e departamento 
nan existente cu hendenan mas capacités 
Fuera di loke mi a trece awor ey padilanti lo mi kier a haci algun remarca 
tocante e cinco departamentonan aki y manera mi colega Triníded a bisa 
eaba, mi tambeeo no ta mira ningun ineonvenencia pa breng ouder e Afdeling 
Wetgeving en Corstitutionele Zaken den e departamento Algemene en 

Juridisc:: Zaken, Mi por imagina mi si miembronan di Eilandsraad kier trece 

algun ceabioren necesaric e Departamento Algemene en Juxidigscne Zaken ta 

bon capaz pa hari e trabaonan akie 
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Pasobra awor aki vu nos ta den e afia especial aki di hende muher, ami lo 
kier a trece padilanti lugar di expande e departamento aki, laga esun 
existente haci un estudio profundo den nos materiele ambtenarenrecht pa beve 
eleminá tur e bepalingen ey den cu ta descriminatorio pa un hende muher,. 
Mi sa cu nos no por cambia e Materiele ambtenarenrecht aki na Aruba, pero 
mi ta completamonte conveneí cu nos Bestuurscollege por entamf e leynan 
aki den nos Gobierno Central na unda leynan asina sf por worde cambia, 
E departamento di Dienst Landbouw, Veeteelt en Visserij mi ta haye aki den 
nan masha vaag omschreven, Segun mi opinion lo mester por tin rapportnan 
cu ya ta existi caba, cu lo a duna e diputado concerni di e dienst aki 
su idea con e kier planifica henter e agunto di agricultura, ganaderia y 
pesca, Lo mi kier a tende mas leu a base di ki rapport ela haci gu estudio 
y eon e lo kier planifica esaki, mi ta supone cu e ta bai den diferente fase. 
Anto si tin rapport existente ya caba por duna nos un idea cuanto of ki suma 
ta envolvf den e departamento aki di Landbouw, Veeteelt en Visserije 
E ta un departamento cu ta necesario y manera mi colega Tromp a bisa caba 
e por bien worde ondergebracht den otro departammto existente, Mi lo kier 
duna Bestuurscollege na consideracion si di berdad nan a studia e posibilidad 
di reorganisa e departanentonan manera mi s splíka den euminsamentoe 
Esey lo mi kier sÁ si nan a considera eseys Masha danki, 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Frank Croes, 

DE HEER F,H, CROES: Sefior Presidente, mirando e carta manera cu ela ser 
entrega na Raad sin duia sikiera detalles, ni sikiera un sugerencia of idea 
di euanto e lo bay costa e pueblo arubano, na prome instancia mesora bo ta 
haya un impresion pa bisa bo ta totalmente contra algo entrega irresponsable= 
mente asina 
En todo caso mi kier a elabora riba e carta aki y tocante e huisvesting pa 
cuminsa cu e gasto di mas grandi cu podiser lo bai tini, lo ni kier a puntra 
mirando eu al momento ni pa nan consehero espiritual no tin espacio y 
manera cu mi por a wak den corant Amigoe di awe tardi, cu tin un advertencia 
eyden caminda ta ser publica pa personanan cu kier peapia ecu nan eonsehero 
spiritual acudi por favor na Kantoor di Ministronan, 
Mi no sa cu esey tanmbe ta encera cu lo tin gastonan concerni cu Eiland 
mester paga Land pa e facilidad di e lugar aki, Pero ademas di esey mizando 
eu ní pa esey no tin espacio, awor: lo mí kier puntra ta con lo nos bai 
haei eu eineo departamento nobo y unda por hinka nan na e Bestuurskantoor 
actual, Y tambe si ta e inteneion cu e departamentonan aki tambe lo ser crea 
pa nan subdepartamento den distrietonen principalmente mirando agricultura, 
pesca y oria, Nos sa cu ariba tur e puntonan aki ta keda un pregunta grandig 
kiko e gasto lo ta y net den e tempo aki cu hasta e mesun partido ta 
luchando den Gobierno Central, den Staten, un noodmaatregelen pakket pa 
causa di inflacion, di subimento di costo di bida den Antiyase Awor aki 
nan kier bini cu mas gastonan y sin ser especifico kiko e lo ta y cuanto 
lo e bai ser riba lomba di nos pueblo Arubano. 
Sefior Presidente, tocante di e Afdeling Wetgeving en Constitutionele Zaken 
mi kier a puntra si tin personanan caba cu a ser acerca cu ta bon cualifica 
pa haci e trabao aki, Y tambe mi kier a puntra cu si e tal contesta ta sf 
ou ta en berdad nan kier bai amplia, pone un departamerito nobo cu personanan 
manera nan ta bisa akiden cualifica, anto mi kier a puntra si nan ta considera 
anto e personanan trahando na Algemene en Juridische Zaken al momento como 
incapacita, 
Sefior Presidente, tambe lo ta deseable pa haya sa si e departamento 
Constitucional aki lo ta abierto pa un y tur, dus pa oposicion tambe, of 
lo e ta meranente un advies instantie pa Bestuurscollege soe 
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Tambe ta ser mencioná eyden cu e mester ser utilik moderno, E palabra aki ta. 

masha superficial, pasobra nos no por grip ta kiko nan kier meen exactamente 

cu utilig modernanente y con lo e ser equipag esey lo kier meen cu e lo 

bin.extra luhoso, extra representativo pafor y kisas paden e trabao si no ta 

llega na e altura di e acomodacion? 

Y tambe nirando cu nan tin cu baí traha riba tur locual cu mester ser pasa 

aïnda pa Eiland, lo má kier puntra como cu esey no a sosode ainda, si e 

kouktoor aki of e departamento aki tin asina tanto urgencia of e por warda 

te ora eu nan por logra pasa e leynan ey of bevoegdheden nan ey pa Eilande 

gebiede Tocante e departamento di Cria, Pesca y Agriculture, lo mi kier 

a puntra si escy ta encera tambe cu pere Ce CU Pecs den ramo di pesca si esey 

ta baí encera na e mercado cu nos tini ta empleadonan gubernamental lo bai 

run e of cu ta personanan particular, 

Y tambe si esey ta encera eu nan lo pone un stopverbod na tur otro hende 

eu no ta local pa pisca dem:nos awanan teritorial y pa bin bendé akinane 

Sofor Presidente, tambe lo mi kier a. sa mirando eu agrieultura mester di 

llobida di awa etc, y tera fertil lo mi kier a puntra si nan lo extende 

y anplia e proyeeto di herbebossing cu nan ta tratando cune, kiko e resul= 

tado ta te awor aki, cuanto e ta eostando nos y ki fruto e ta duna of lo 

duna? Toeante di ce departamento di reereacion, cultura y deportee 

Mi kier a puntra cu mescos cu bao di e afdeling eonstitueional si esaki 

tanbe ta sumamente urgente al monento of por ser warda manera rumores ta 

core cu e cultuur en opvoeding land lo ser pasa pa Bilandgebied, Si ta 

esey ta e caso mi no ta mira urgeneia de inmddiato awor akie 

Scftor Presidente tambe ni kier a puntra eon lo para cu e stichting ASU? 

Gobierno lo bai kita tur iniciativa for di nan y tene den nan mes man y 

hacié un sorto di staatsbedrijf of nos lo sigui eu nos deporte a base di 

iniciativa particular, 

Sefior Presidente, tambe den e carta tin masha bunita poní cu nan lo bai 

coordina. Awor pa nos sigur sigur e ta un pregunta. kiko esaki ta encera 

den e coordinacione Si ta nan ta bai hiba e beleid total ariba Aruba den 

tur ramo di deporte, eleminendo manera mi a bisa awor ey ASU y otro 

organisacionnan di deportee 

Tambe Scfior Presidente lo ni kier sa si den e departamento aki nan a acerca 

TT personman caba pe drente servicio y sie reorganisacton kier meen Cu NA 

lo pone loke nan ta llama, vakkrachten traha ey nan, Pues personanan 

cualifiecá y diplomf? 
Tocante di servicio Informativo sigur sigur sin duda lo nos mester haya sa 

ta eon lo e ser organisa, Cuanto hende of persona Bestuurscollege ta kere 

ta necesario pe drenta den servicio? Y tambe si e personanan aki cu kizas 

a ger acerca oaba nos no sa sf of no, pero mirando e urgeneia nos ta kere 

cu escy responsablemente mester a sogede caba, anto nos kier puntra si aki 

tambe ta ger pensa mirando den futuro, si tambe ta cuminsa aki nan cu busca 

personanan capacité of diploma den e ramo aki? 

Tambe tocante di e Voorlichtingsdienst aki sigur sigur lo nan bin cu nan 

programa nan na Radio, Television, etc, pa informa pueblo, Eynan lo mi 
leien a sunt Poetuurseollege sie inkeneinn +a_ na, solamente e partido den 

Gobierno informé pueblo of si oposieion tambe ta haya e mesun oportunidad 

como cu nan tambe tin nan derecho y responsabilidad pa cu nan pueblo, pa 

nan por informa pueblo kiko ta pasando den Gobierno, den Eilandsraad, den 

Bestuurscollege, etce 
Tocante di e Planbureau lo mi ke sa kiko e palabra "planning werkzaamheden'' 

ta encera? Como si esaki ta encera ontwikkelingsproyecten etc, anto mi no 

ta weita pakiko lenta un Planbureau, pasobra ya caba nos tin e departanento= 

nan ey cu por haci e trabao aki y te awor aki ta haciele bone 
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Ki trabao e planning werkzaamheden"! ta encera? Ki proyectonan lo ser traté 
door di nan y pakiko mester di un departamento apart si ta tocante di plannan 
pa desarollo di nos isla, sí esey ta encera cu nan ta considerf e personanan 
awor aki na DECO ete, como incapacita? Dankie 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Spanner, 

DE HEER S, SPANNER: Sefor Presidente, nos ta completamente contra e ideanan 
pa establece e cinco departamentonan nobo, pasobra no tin bastante planifica= 
eion con e departamentonan ey lo funcíona y pasobra nos ta econbenoi cu tin 
problemanan social mas grandi cu nos ta confronta cune,‚ cu ta e desempleo 
grandi cu ta menasae 
Nos lo duna nos apoyo pa atrae industrianan chikito y mediano pa asina crca 
hopi mas trabao pa un gran cantidad di hendenan y alabez combati nos 
inflaceion, Si hende tin trabao nan por traha hunto, pensa hunto y nan por 
yuda hiba nos Aruba mas adilanti, Pero ora un hende no tin trabao e ta 
frustrá, e por haci cos cue ta kere ta yudele, pero enbez di esey e ta 
stroba pe y pa e comunidad tambe, Pa nos entonces nos kier mira enbez di 
establecimento di e departamentonan aki pa esfuerzonan worde haci pa cria 
industrianan chikito y mediano pa asina nos por duna un gran cantidad di 
hendenan mas trabaoe 
Cualkier sobierno cu ta respeta su mes y ke resultadonan positivo mester 
cohe e totalidadnan di problemanan y pone prioridadnan y e prioridadnan ta 
biní na remarca prome cu tur otro-cosnans 
Tambe nos sa cu ora MEP a pone como base rcalisacion di un Status Aparte pa 
forma parti di e Gobierno Central, a sali e idea for di N.V.P.Ue di Corsow 
pa establecé un departamento llama Verzelfstandiging di Eilandgebieden. 
Y eomo e idea di e departamento ey cu a worde estableef aki na Aruba a sali 
for di NV.P.U. Y no for di MEP, e departamento a resulta den un fracaso 
totale Y e miedo ey nos tin encuanto establecimento di e cinco departanento= 
nan noboe 

Un deseo semper ta bon y nos tanbe ta desef semper ce maximo pa Aruba pero 
dentro di nos deseonen tin realidadnan politico y realidadnan economico= 
financiero, Y esey ta dieidi pa nos cual di nos deseonan nester bira realidad, 
Un biaha mas segun nos e ta hopi nas importante pa nos por mira Bestuurse 
college atrae industrianan chikito y mediano pa corbati nos desermpleo 
grandi y pesey nos lo duna nos bendieione Masha danki, 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Pieterse 

DE HEER C, PIETERS: Sefior Presidente, awe caba na atendemento di e agendapunt 
aki, nos por nota eu nos ta ecuminsa preparando nos mes pa nos futuro estatal, 
Ora cu nos bisa cu nos ta cuminsa preparando nos mes pa nos futuro estatal 
ta pasobra nos ta nira cu den e departamentonan di reorganisacion nos ta 
haya Afdeling Wetgeving en Constitutionele Zaken, nos ta haya Iandbouw, 
Veeteelt en Visserij, nos ta haya Sport, Cultuur, Jeugd en Recreatie 
Zaken, Voorlichtingsdienst y Planbureaus 
Ningun momento mi ta kere gea cual ta hos futuro plan di nos Staatkundig 
Structuur nos lo por ta contra di e reorganisaeionnan eu nos isla lo mester 
cuminsa prepara su mes pee Nos por a duna di eomprende eu nos kier a manda 
e agendapunt aki pa huishoudelijke vergadering pa e simple notivo cu nos, 
basa riba un base di federacion, pueblo deseando un indpendencia total toch 
nos mester biní back y ser realistieo y comprendé cu e desco pa reorganisa 
nos aparatonan gobernamental pa asina den futuro nan lo por funeiona y cuadra 
eu nos preparaeionnan eu nos ta tumando pa nos futuro estatal, 
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Ta masha dificil berdad pa bo duna di eomprende cu bo per bai di aeuerdo cu 
e preperacionnan aki, ora eu Raad den su totalidad no tabata tin oportunidad 
den reunion dí comision pa por deliberá prof undanente riba e materianan akie 
No ta asina, a lo mehor nos no ta nirele asina cu e departamentonan aki no 
por tin nan balor, Seguremente nan por tin nan balor, pero e responsabilie 
dad ta keda di e Raad aki, no obstante cu nos no por haya e informacdonnan 
al momento, e responsabilidad pa trece na vigor e departamentonen aki ta 
keda di e Raad den su totalidade 
Masha facíl lo ta, pa nos por bini cu e departamentonan aki, Y ta pa e 
motibo ey mi ta kere cu ní no kier bai den repetieion dà loke e niembronan 

di mi partido a papia caba, pero lo mi kier recomenda pe. den segunda 
buelta bini eu un moeion y euel mi ta spera ecu lo haya apoyo di e Raad aki 
y kisas e moeion lo por yuda eu un caminda ainda nos por tuna otroe 
Pero sinembargo mi ta kere cu mandando e agendapunt aki huishoudelijke 

vergadering rmcho mas tanto efieencia por a sali for di dje, 
Ora nos bisa cu e agendapunt aki ta preparacion di nos futuro estatal mi 
ta kere cu nos tur mester ta di acucrdo cu esey, Y esey nester ta respon= 

sabilidad di tur e politieonan actualmente den e Raad akie 
Mi no kier drenta den detalles individualmente di e departamentonan cono 
mi ta kere a base di e moeion lo mt trata na heei escy y mi ta spera cue 

moeion lo por haya e apoyo di e Raad, Masha dankie 

DE VOORZITIERs3 Palabra ta na Bestuurscollege, Mi ta duna palabra na 
diputado Leoe 

DE HEER De LEO, GEDEPUTEERDE: Scfior Presidente, c departazento cu ta 
concerni bao dini ta e departamento di Agriculture, Cria y Pescae 
Na promer lugar ni kier a gradici e mienbronan dí mi partido Sr, Betico 
Croes y Sr, Kelly, cu a duna nan apoyo eorpleto na e departenentonan nobo 
eu nos ta tratando awe, cu lo ta na benefieio di e puebloe 

Nos por a tende di otro banda eu nan no ta di acuerdo eu e departanento= 
nan aki, tin duda dan e departanentonan y lo mi tin awor aki di bai 

defende esun di Agricultura, Críia y Pescae 
e 5 ë Per 

futuro comokiera eu no tin expertoe Un pais of un isla chikito cu 62 
mil habitante nos tini trahando cu alma y cuerpo Ste Vrolijk cu a studia 

na Deventer na Tropische Hoge Sehool, taabe nos tin un otro Seüor nas 
eu a studia na Middelbaar Tuinbouwschoolynos tiní Keumeesternan cu ta cai 
bao di e departamento di eria y pa e departamento dí pesca nos ta bai 
manda hendenan pa espectalísa pa asina nos tin un bean completoe 

Ora cu Sr, Frank tabata papia di e duda mi pensamento a bai afias pasa 

terpo cu nos tabata bai school, eu nos tabata muchanan chikitoe Nos tabata 
weita den tempo di awacero bieunan ta trahe cunucu, nos tambe tabata yuda 
tatas y abuelos y nos tabata weita cosecha, Awendia cu e sistema moderno 
eu tiní, antes nos no tabata conoce drechanento di tera ou fertilisantos, 
ni kimico. sistemanan di dam eu pose sistema di irrigaeion moderno, drip 

system cu nan ta usando na Israel of otro paisnane 

Tur esakinan ta den e plan cu nos tinie, Nos a cuminsa un par di siman pasé 

eu trahamento di dam of drechamento di damnan existente, Nos ta biniendo 

eu un plan erandisino di dan eu ya a worde ingediend, pasobra ta Gobierno 

Central a pagzé pa nos, conokiera cu nos tabata den oposicion den 

Gobierno Insular tempo cu e plan aki a worde traha, E plan aki a worde 

paga pa Gobierno Central y ela worde entregí siman pasá, siman aki nos 

lo bai hallele y elo worde ingediend na Hulanda, esey ta pa e dam nobo nan, 

E momento ecu nos tin awa cu nos por cuminsa drecha e terenonan cu ta keda 

cerca di dam yudando dofionan di eunucu, drecha nan tereno pa nan, duna nan 

cierto advies, consehos, yudanan cu cierto simillanan cu lo produci mas cu 

locual nan tin awe, yudando nan cu subsidio, 
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E personanan aki lo por bai traha ariba e sisteme. moderno, mi ta kere esun= 
nan cu ta pensa cu esaki lo ta un fracaso, esunnan cu ta pensa 50 afia atras, 
SL den desierto di eierto paisnan awe ta produei, nos suelo di:Aruba ki ora 
eu awa cai boso ta weita con matanan ta cambia di etler den un poco dia, 
eu yudansa di e pérsonanan cu ta interosé pa traha ariba e tereno di 
agricultura, Nos tin mas cu 117 persona caba cu a insoribi cu ta, interega 
pa vraha ariba e tereno aki, Esaki ta den tur districto di Aruba, eogiendo 
for di San Nicolas te Noord y otro partinan di Aruba. Otropersonanan cu ta 
interesa pa cria, ya nan ta trahando riba cierto cooperativo cabas na 
ban Nicolas, Brazil, Savaneta, Santa Cruz y Noord ta trahando den preparacion, 
Nos ta weita ou tin un entusiasmo grandisino aki na Aruba den e momentonan 
aki y nos partido eu ningun momento lo duda pa yuda te unda eu nos por, 
pasobra si nos por lesa rapport eu nos tin den nos poder di FAO, cu ta un 
parti di United Nations, na unda eu nan a manda ecarta nae 1963 terpo cu MEP 
no tabata existi pa Gobierno aki na Antiyas y cu te awe nan a warda contesta, 
Ta nos a baï busca acercanento pa weita kiko nan por yuda nos ainda, 
Na ocuminsamento 1975 paisnaen, islanan di Caribe a euminsa cu e promer fase 
riba tereno di agricultura, Antiyas a keda dfo, pasobra e carta no a worde 
contest nunca, Awor cu nos a acercanan y nos a pidi nan yudansa, nan ta 
wardando nos, Na e momento eu nos ta cla cue trabaonan di dam, momento cu 
nos ta ela ou e rapport cu Proffesor Vinkel eu ta na Aruba aetudl mente ta 
trahando ariba djele, ariba awa den profundidad, esta e grondwateronderzoek, 
e personanan aki ta cla pa bin yuda nos desinteresadanente, 
Esaki mester a sosode afianan pasá, pero nos a keda atras pa falta di 
personanan ou no tabata kere aki den, personanan cu ta di famianan cu 
tabata importadores, hendenan eu tabata tin cierto beneficionan eu no a 
interesa nan mes pa locual cu awe nos ta trahando riba dje. 
Si nos coí Pele dos afia pas Aruba a inporta 28 nillon na alimentos, esta 
na ewsinda, mi ta kere cu ta un deber sagrado di un Gobierno pa traha ariba 
e tereno aki, Si nos bai gasta nillones ariba djele, nos sa cu e nillanes 
aki a keda aká na Aruba, si nos trahé na e sistene cu yudeansa di FAO, IAN 
escy ta e Institucion Agraria Nacional di Yenezucla cu ayudo di SENA di 
Colombia, cu nos tin contactonan cu nan, Hobennan di Aruba lo bai studia 
na Santa Marta y tambe eu ayudo manera ni a bisa di Venezuela y otro islanan 
di Caribe, manera Grenada eu kier yuda nos, zi ta kere nos plan ta logra. 
Pasobra pa nos laga millones bai afo den e tempo aki nan eu tur hende sabi 
eon prijs di cuminda ta subiendo tur dia, nos ta kere cu ta nos deber pa 
nos traha ariba e tereno aki, Toreno di agricultura of di cultura cu ta 
tuinbouw, Esaki nan ta trabaonan cu e awa cu ta bayendo lamar pa afia, un 
caida di awa di 500 mm di awa pa afia di e lunanan oktober, november, 
december ou ta periodo Ci awacero, ta bai millones di ton di awa Lamar, 
Cu e awa aki pa 62 mil habitante e sistema di irrigaecion nos tin bastante 
euminda pa nos pueblo, Nos no ta bisa eu nos ta bai eubri tur sorto di 
euminda, esey ta imposibel, pero cierto cantidad di berduras, cumindanan 
cu antes nos tabata haya aki riba, ewrindanan eu nos a eonoe& antes eu nos 
bieunan tabata planta, nos por bin back cu nan y asina combati inflaceion, 
eombati e cuido di deviezen, placanan cu ta bai afo eu no ta bolbe nunca 
nag, Ta riba esey nos kier bai traha, Ora cu mi tende personanan cu ta 
duda anto ni ta euminsa pensa ta den kiko nos tin di duda, 
Si ni por a bin awe cu e mapanen ni dilanti ta pa mustra terenonan cu a 
worde duna y eu awe nos por a usa pa agricultura, Nan a worde duna na 
eierto grupo di personas, na amigonan pa asîna podiser Dios sa kiko a pasa 
bao di mesa, 
Bo ta tende dudas, pero akinan no tin duda, pasobra no ta nos so ta 
trahando ariba djele, ora nos papia di expertonan di afor ta hendenan cu 
a traha den region di Caribe of Sur=Anerica, hendenan cu a bini for di 
Israel unda cu nan a cambia desierto caminda awe cuminda ta worde producie 
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Ora cu mi papia di ganaderia mi kier meen ta e momento eu nos tin awa cu nos 

por haci cierto terenonan fertil pa bin cu plantacionnan y cierto cumindanan 

pa animal, Y si nos no por haya esey suficiante nos tin cierto contactos 

cu e pais Iatíino pa nos por haya alimento pa animal, peee nos kier bâi 

cuminsa dentro di muy poco, nos tin un lista basta largo di personanan cu 

ta interesa den e broilers, loke nan ta llama na Hulandes braadkuikens, 

Nos tin pa bai cuminsa muy pronto tambe hunto cunele crianza di porco, pero 

intensivamente, no na e sistema cu e ta bayendo awor aki, Mi a tende cu tin 

personas cu ta pensa pakiko nos tin di lanta un departamento nobo ya cu 

nos tin un departamento existente, E departamento existente aki, si mi memo= 

ria no ta fallami, pa afas largo e ta existi pero nunca nan lo duna chance 

na personanan cu awe nos kier duna nan oportunidad pa demostra nan capacidad, 

Na unda cu ciertos personas cu ta dirigi cierto departamentos no ta kere 

den agricultura y cria aki na Aruba, Nan ta kere solamente den importacion di 

eierto oomeroianteer, amigonan eu ta importá cierto cantidad di euminda trece 
aki nan. Nos ta kere den un otro sistema, nos ta kere den e sistema na unda 
e pueblo mester bin cu un sistema di cooperativa, na unda e pueblo mester 
haya yudansa for di Gobierno, na unda e pueblo mester bai demostra cu ayudo 
pa logra locual cu nos kier, esta pa nos tin cierto cantidad di alimento 
pa nos pueblo, Nos tin peee na Bubali e planta di purificacion, e water= 

zuivelinstallatie, E planta di awa aki ta produciendo alrededor dá 500 

tonelada di awa pa dia, di cual ta worde benta afor mas cu 400 ton, 

E planta aki nan nos tine pa: bai use awor, no manera den pasado cu 

Gobierno kier a baï traha un Golfcourse pa un grupo di americano cu ta 

bin aki nan pa bai cu tur e cen for di Aruba, nos tin e awa aki pa bai usa 
pa plantacion di Êrutales, matanan di fruta manera antes nos per corda 

con Bubali tabata tin matanan di fruta, Nos ta pensa di bini cu cantidad 

enorme di matanan inherté, cu ta bai duna producto denter di un periode 
corto, Frutanan cu e pueblo di aki ta gusta, Nos no ta bai trece frutanan 

cu podiser ta un par di hende ta guste, of un grupo cu ta bin di cierto 

pais ta guste, Nos ta bin cu frutanan eu nos pueblo ta cutwibra comes Ora 

mi papia esaki, pasobra ya nos tin e contactonan directo, esaki nan no 
ta sali for di tras di un mesa na e momentonan aki, Ora nos cuminsa cu nan, 
nos ta haci u 5 7 
Tae 
Nan ta puntra ta ki rapport nos tini? Ta ki rapport a worde trahá den pasado 

y cierto hendenan cu a yuda e personanan aki traha rapport a yuda nan den 
un sistema cu eierto beneficio no por ta pa e puebloe 

Nos tin personanan cu ta dunabo di conoce cu ariba terenonan cierto suelonan 
arido bo por produei euminda pa bo pueblo, Pero trabao mester worde hacie 
Pasobra no ta cuenta di cana benta similla pa produci euminda, Nos tin di 

bai traha, Nos tin planea pa bai manda awor aki hobennan no solamente pa 
Colombia pero lo bay personanan studia na Georgetown, Guayana esey ta cu 
ayudo di FAO, un beca di United Nation UNDP, E grupo cu a bai Colombia tambe 

lo ta na un oosto masha abao mes pa Gobierno, Lo bai personas tambe speeialisa 
na Hulanda, Y- oua pais ou kier duna nos um man, nas na ta nengel ey pasohra DEE Sie ichi NK edad 

nos lo kier weita esaki worde Logras 
Manera bosonan por sabi dos, tres siman pasa un decision a worde twaa den 

Bestuurscollege eu nos Lo ke yuda dofionan dí cunucu cu ta interesa pa planta 

nan cunucu, pa yuda nan sera nan cuncue Yuda nan ploeg e cumrucu y llega e 

momento dí plantacion pa nos yudanan planta nan eunucu tambe, 
Pero mi tin di bisa cu den pasado nan no tabata kier e akiden door di esey 
awe nos falta dí hopi machiennan cu nos por usa ariba e tereno akie 

Makinerianan cu awe nos tin di. huur comokiera cu nos mes no tin nan dis= 

ponibele 
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Mi por bisa cu nos ta asina leu cu nos a papia cu e directiva di e maes tronan, 
nan ta asina interesa cu nan kier pa cada school cuminsa cu cierto planta= 
eion di mata di fruta, No ta copia nos ta copia ariba otro paisnan, pero 
esaki ta un stimulans, esaki ta pa duna e hubentud e amor pa mata, pa e 
muchanan lenta y tin competencia dntre e schoolnan pa fin di afia weita 
eual school ta produei nas fruta, Asina e muchanan ta lanta cu amor pa mata. 
Y ora nos ta papia di herbebossing, nos no kier solanente bai planta matanan 
ou despues di diez afia ta blo bladchí bo ta weita cu taki, Nos kier herboe 
bossing cu matenan cu ta produci algo eu bo por come, Bo ta tende di biaha 
kiko lo haci cu cabritonan? Nos lo bin cu eierto razanan pa bin haei cambioe 
Doftonan cu tin awor aki actualmente e raza chikito, pa haci cambio cu nan pa 
nan cuida nan bestianan será den cunucu y asina nan no come locual cu nos 
ta planta pa e herbebossing, Pero tur esakinan no ta trabaonan cu ta papia 
nos ta papia, hací nos ta bai haci, Pasobra nos por tende hende grita cue 
por Êracasá, pero mas fracaso tabata tin den pasado ora cu millones ta bai 
for di Aruba y cierto grupo ta enrikesé nan mes, nan cuenta di banco ta 
bai den millon, pero e pueblo ta esun cu ta sufri y esey nos no kee 
Nos ke weita cu cierto cantidad di nos placa di impuesto cu a worde cobra 
riba conpania petrolero mester bai na beneficio di e pueblo, No na beneficio 
di un parti di e pueblo of. beneficio di políticos, no pa beneficio di 
diputados pa mafian bo tin dos, tres cas y e pueblo ta drumi barica bashi 
anochie Nos kier pa trabao worde haci, na unda e pueblo ta eogecha di dje les 
Y ta pesey un llamamento semper lo keda worde hacf na e pueblo pasobra 
kiko ta mas bunita cu un pueblo cu ta traha pa su cuminda. Un pais cu ta 
depende solamente di importacion, un pais cu ta pensa solamente cu cierto 
pais por yuda mi cu cierto cuminda, dependiendo ariba djele ta yega un afia, 
esey ta e rapport ultimo eu nos tini pa afia 80/82, nos por cane ou cen den 
nos saco aki na Aruba, pero no tin ecuminda pa hiba cas, pasobra cada pais 
lo tin necesidades pa su mes habitante y nos aki banda cu no a traha ariba 
e tereno aki por wel lubida, 
Tambe ariba tereno di pesca, tin cierto rapportnan cu a worde haci den 
pasado, pero nunca bo no a tende di nan, Sca pa falta di interes, podiser 
ey den no tabata tin chance pa haci cierto negoshie Pero nos ta bai busca 
awor aki y si nos tin di bai saca e diablo pa busca c rapport, nos ta 
buskele, Nos no ta importa nos cual pais tin rapport cu a worde traha cerca 
di nos, Ki idealogia nan por tinú, pero si nan tine nan no por yuda nos 
eune y si nan tin experto tambe cu por bin yuda nos ariba e tereno aki, 
nos ta acepta nan yudansae Pasobra ta yudonse nos nester awe pa por bin 
ariba nos pia y pa nos por tin cuminda pa nos pueblo. 
Mi a tende ou e departamento cu nog tin, Veterinaire Dienst, nan a papia di 
akkerbouw, kiko a worde haci? Mi tin di bisa cu e departamento no a haci 
totalmente nada, pasobra si nan tabata interesa, si awe bo ta tende kiekmento 
di eierto departamento, ta pasobra nan no tabata interesa pa haci nada pa 
Aruba, Tin personas ta bin aki nan ganando nan sueldo, llegando na edad di 
pensioen pa bai adios nos patria, Pero awe nos ta sinta aki nan pa weita pa 
nos por traha, pa nos weita pa tin alimento pa nos puebloe Nos lo bai logré, 
lo mi kier demostrd esaki, Cu yudansa dû loeual cu nos tin na nos poder awor 
aki na nos disposieion y eu yudansa di expertonan di otro pais, pasobra no 
ta berguensa pa nos tin expertonan di otro pais bin yuda nos, Cuanto pais 
awe a logra huntos Merca cu Rusia hunto a haci experimento pa bai den espacioe 
Pakiko nos akinan no por busca expertonan di otro pais bin yuda nos, pa nos 
por logra akinan, Pero ni ta bisa esaki ta e trabao, Ora mi papia di 
Agricultura, Cria y Pesca ta un trabao na unda politicos no tin chance di 
enrikese nan mes, Y pesey e trabao aki ta worde stima pa c gobierno di nose 
Nos partido ta alrededor di dos afa caba eu nos tin cierto contactonan cu 
eierto paisnan rond di nos y awe cu nos ta den Gobierno ya nos a haya bishita 
di tres grupo caba y den proximo siman ta bin mas grupos, 
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Nos tambe ta bai sali bai bishitanan pa haya nan apoyo y mi tin di bisa di 
e banda aki eu den un periode ou nos no a cuwrinsa producf ainda, nos ta 
bai haei eierto combenios of pactos pa trece curminda aki nan na un prijs 
mas abao, Pasobra nos tin di haci esaki pa e pueblve Ora cu bo tu trahando 
ariba un proyecto bo tin di weita pa e paisnan cu ta yuda bo, nan por duna 
bo un man tambe pa eierto cuminda, alimentos di prone necesidad, ta bini 
pa e pueblo na un prijs cu e pueblo por pagele, Y na un prijs na unda cu 
tanto: deviezen ta saliendo for di nos Pais, pa nos por wenta sikiera 
laganos, bisa un 30% di djele, pasobra esey nos por cogie y invertiele den 
e trabaonan pa e pueblo, 

Mas oro nos tin un punto di agenda na unda nos mester bai vota placa pa nos 
haya placa pa huur tractors, pasobra nos no tin machine di trabao aki 
riba y nos tin di huur for di particular, Si nos tabata tin nan den nos 
poder awe lo nos por a haci mas trabao, 

Nos tini gruponan cu a yuda nos per, Plan D=2 den simannan venidero un 
plan lo bai Hulenda ariba tereno di agricultura weita si Hulanda ta yuda 
nos, Y si acaso ey nan ta bai ta cuenta di tardansa tin otro paisnan y 
tin otro organisacionnen rundial pees esun di FAO cu ní a menciona, otro 
paisnan cerca di nos akinan cu tin fondonan grandi pa tereno di agrïicultura 
eu ta bai yuda nos, Pasobra no ta Limosna nos ta pidie Akinan ta mescos 
cu otro paisnan ou a erece den pasado, peisnan cu a ecuninsa chikito, 
a cuminsa mescos cu “scrap, awe nan tey unda nan ta, Pesey sin sin 
berguenza nos ta aserca cualkier pais pa yuda nos eriba e tereno akinene 
Y ta pesey e sonidonan cu ni a tende di fracaso, e sonidonan ey tabata 
fracaso den nfn seno, pero den nés seno no tin fracaso pasobra nos ta 
lucha hasta final, nos no eonoce paz, nos no oonoce drumimento, nos lo 
lucha pa bai pa weita pa nos logra locuel cu nos kier ariba e tereno 
aki di agrieultura eria y pescas 

Akinan nos tin di bai traha pa demostra e pucblo eu loecual cu nos ta 
bisele, nos lo kier haciele pele, Sin níingun propaganda politica, 
Pasobra locual eu eosecha no ta e grupo di diputedos, no ta miembronan 
di Eilandsraad, ta henter e pueblo ta eesecha hunto y ta escy ta locual 
IS - de ehd ER Ey e Er eF 5 Te O 

e tereno aki y tur e personanan ou ta interesa por llega cualkier momento 
na e departamento di Agricultura y Cria, eynan nan ta haya tur sorto di 
informmaciones sin ningun gastoe Y despues cu nos te asina leu cu nos dam, 
eu nos posnan y cu nos ta bai coba back, nos ta bai duna ‘tur sorto di 
ayudo, si ta subsidio, ayudo financiero, fianza, pa asina nos por logra 
locual eu nos kes alimento pa nos puebloe 
Dankie 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Diputado Goneze 

DE HEER D, GOMEZ, GEDEPUTEERDE: Sefior Presidente, neta prineipal di 
henter e reorganisacion yv aparato subernamental di e Gobierno aki to 
duna servicio maximo na e pueblo, cumpli ou e deseo di e pueblo principal= 
mente ariba tereno estatale 

Ta pa e nòtibo ey tambo nos a dieidi di institui un departamento nobo, e 
departamento di legislacion di asuntonan constitucional, 
E pregunta a worde hacf door di Sr, Rudi Frank cu tin hopi preocupacion, 
na unda nos ta bai haya ambtenaarnan pa bay traha den tal departamentoe 
Un pregunta, ta duel ni di bisa, pero cu ta hopi infantil, Pasobra di unda 
nos ta haya tur nos ambtenarennan cualifica, no ta di afor nan ta bin? 
Cuanto leerkrachten nos no tin den servicio, di unda nan ta bini? No ta di 
afor nan ta bini? Y pakiko nan ta bini? Pasobra nos mester di nan. 
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Awor si nos mester institui un departamento nobo pa nos por cumpli cu e 
deseo di pueblo, nos lo mester bai busca di afor tambee Di unda cu ta, 
sea di Hulanda, Colombia, Merca te hasta China, nos lo buske, 
Cu tin placa envolvf den e asunto aki, nos ta conciente di esey, aunke mi 
no ta kere cu e ta bai traha den sumanan di millones pa e departamento aki 
manera a worde insinuíe 
À worde puntra tambe kiko lo ta e tarca di e departamento aki? 
Prome mi contesta esey mi kier a haci siguiente remarkee 
Enberdad ta cu nos tin un depertamento di asuntonan general y huridico, 
E departamento ey tin poco empleado sumenente capacité. 
Pero enbista di e lucha di nos pueblo y pa pone mas enfasis riba oe lucha 
ey, nos ta haya cu ta necesario pa bin cu un departamento cu ta bai concentra 
su mes completamente ariba e tarea ey, Den prome instancia ta parce logico 
pa pone conhuntamente, pero trabao di e departamento aki lo ta di asina 
inportancia pa e pueblo, cu ni ta kere eu nos lo mester tín cu bai busca 
anmbtenaarnan cu ta bai concentra nan mes completamente ariba e trabao eye 
E tarea di e departamento aki lo ta haci un inventarisacion di e deseonan 
y posibilidadnan econstitueional di pueblo, Haci un inventarisaecion tambe 
di e atraso cu tin ríba nos toreno legislativoe Di hopi leynan cu nos tin 
awor aki na vigor, anticuf, Nunca nan a worde adapté na situacion, 
Esaki tambe lo ta un di e tareanan. 
Awor ey mi a tende Srta, Frank expresá e deseo pa laga un departamento di 
Gobierno, asunto general y huridico traha tambe ariba materieel ambtenaren= 
recht pa kita bepalingnan descriminatorio cu tin y esaki tambe lo bira un 
di e tareanan di e departamento zye 
STe Guillermo Trinidad tanbe a haci un remarke cu mi no por compronde 
econ un persona, maestro di school fuera di esey cu experiencia den Gobierno, 
ta kritica pee, e carta aki cu Bestuurscollege a manda pa Eilandsraad. 
E ta euninsa cu bisa kiko nos kier meen cu “bepaalde doelstellingen!'? 
Pero Sefior Presidente ta masha logico, ta un carta e ta, e ta cuminsa cu 
introduceion despues nos ta haya kiko e doelstellingnan tae 
Nos ta haya e doelstelling Afdeling Wetgeving en Constitutionele Zaken, 
landbouw, Veeteelt, Visserij, Mashe logico, pesey ni no por eomprendé 
pakiko Sr, Trinidad kier un explicacion mas extenso? 
Otro pregunta cu a worde hacf tambes Pakiko nos no ta laga Algemene en 
Juridische Zaken y formé hunto cu e departamento aki? Pregunta cu a worde 
haoì tambe, si e personanen den e departamento ey ‘ta oualifica? 
Seguramente e ambtenaren di Algemene en Juridische Zaken ta cualifica, nos 
tin hopi confianza den nan y te hasta nos por bisa tambe cu probablemente 
lo tin ambtenaren cu ta trahando den e departamento ey cu lo por pasa over 
pa Wetgeving en Constitutionele Zaken. Y no di e departamento ey so, por 
ta tambe cu den otro departamentonan tin ambtenaaznan tembe eu nos ta haya 
eu nan lo por bai haci un trabao mihor den e departamento ey y tambe nos 
lo usa han, Dus e idea no ta primeramente pa busca hendenan nobo, pero si ta 
necesario nos lo haci escy tambe. 
Mi ta kere Sefior Presidente, esakinan ta e contestanan ariba e preguntanan 
cu mi a hayae 

DE VOORZITTER:3 Palabra ta na diputado Boekhoudt. 

DE HEER C, BOEKHOUDT, GEDEPUTEERDE: Sefior Presidente,y miembronan di Raad, 
Mi kier cuminsa na bisa cu e punto di agenda aki nan ta un di e punto nan mas 
principal pakiko e Bestuurscollege aki a llama e reunion di awc. 
Nos ta haya cu e reorganisacion di e Bestuursapparaat aki ta di suma 
importaneia pa Gobierno por traha efectivamente, 
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Nos mester bisa esaki ta loke nos mester considerá e diferencia cu tin entre 
un Bestuurscollege cu ta activo, dinanieco y un Bestuurscollege den pasado 
cu tabata ta casi falta di dinamismo, putrifica, Pasobra nos a traha cu un 
Bestuursapparaat cu ta laga di desea y aki te unda cu e Bestuurscollege aki 
ta bin cu cierto iniciativonan nobo, cu plannan cu por yuda den e desarollo 
di e pueblo di Aruba akie Nos mester bisa eu henter e Bestuursapparaat mester 

worde sacudf te den su zais, pa asina nos por coi un rumbo nobo pa nos por 
traha ef icientemente y unda nos produecf amplianente pa e comunidad di 

Aruba aki, Ami ta tocami solameonte e parti di e Planbureau pa mi haci 

alêun contestacion na algun di e preguntanan cu e miembronan di Raad a 

presenté awe, 
Sr, Rudi Frank a cuminga na menciona y kier a haci un impresion cu aki ta 
trata na gastonan entre nillones, Esaki ta keda completamente na su cuenta, 

No ta necegariamente eu eierto di e plannan aki nan ta envolvi gastonan 
grandie Esakí nos ta cuminsé prepara pasobra nos no ta permiti nos mes pa 
bai den un periode eu no tin trabao, cu nos no ta produeie Nos mester haya 
e mandaat di e Bilandsraad aki, pa nos por sigi traha e plannan cu den 
principio nos a presenta aki den Eilendsraad y nos por sigi funoiona 
manera debe ser, Sr, Rudi Frank ta meneiona cu tin un departamento cu ta 
haci e trabao magnifico refeziendo, mi ta asumi, ariba e departamento di 

DECOe Mi tin aprecio pa e trabao cu e departamento aki ta haci, pero nos ta 

di opinion cu creando e Planbureau nos ta contribui na un mehoranza den e 

sistema gubernamental, 

Tin cierto aspectonan cu e departamento aki por a funeiona mas mihor y aki 

ta unda cu nos ta bai haya un Planbureau eu por yuda den coordinacion di 

eierto proyectonan, pa por traha y planea den temainonan largo unda cu 

Aruba no ta para confronté cu situacion cu nos ta planea solamente mes 

leu cu nos nanishi ta, pero eu nos ta planea den termino di diez a diescinco 

afia delanta, Unda cu nos ta haya mihor coordinacion di e trabaonan, di 

e proyeetonan cu ta andando y e proyeetonan cu tin pa futuroe 

Nos mester trata di tene estadisticanan mas up=tomdate cu ta posibele 

Esaki ta parti di e trabao di e departamento akis Nop mester cuminsa planea 

henter e sistema al nos economia, planea nos desarollo pa e futuro di Aruba. 

Sr, Rudi Frank ta preocupf tambe di unda e placa ta sali, e dekkingsniddelen? 

Esaki ta parti di nos tarea, nos lo percura pa esaki y na dado momento nos 

lo presenté na Raad eu eifranan, eu cantidadnan, plannan econereto pa satis= 
faccion di e Raad aki, 
Tambe a worde referi den e Raad aki tocante e personanan cualifica unda 

nos ta haya nan, ecu tin gastonan grandi envolvi cu esakinane 
Posiblemente por tin gastonan envolví cu esakinan, pero ni ta puntra si ta 
necesariamente den tur caso Nos mester cuminsa na forma nos mesun persona= 
nan den nos comunidad, preparanan pa nan por twaa e funcionnan aki, duna mas 

beca, prepara nos hubentud pa mafan nan por tuma e puestonan aki y traha den 

e departamentonan aki y no haci manera a worde haci den pagado, sinta drumi, 
nenten hennen DD, NN DE: VEN, menen eten toad moaie L r 
UE PUUU WU Y VIA A ON Odi dehik en Lik UG Uu mes Tee veaihel, y aser 

ta loke ta perhudica Aruba awe y ta pesey nos ta falta kader awe. 

Sr, Guillermo Trinidad tambe ta puntra ariba e asunto relaciona cu e 

departamento di DECO y e Planbureau 

Siguramente prome cu nos haya proposieion di Raad pa nos por sigi desarolla 

e plan.aki nan, cierto plan cu ya ta den trabao caba ta den man di DECO 

cu ta cooperando tremendanente cu Bestuurscollege aki pa prepard esaki, 

tanten cu nos no bin mas concreto cu e Planbureau 

Cu e Planbureau nos lo alivia e departamentonan considerable, unda cu DECO 

tambe por traha nas eficiente, Tambe e departamento aki ta pa complimenta 

e trabao cu e departamento di DECO ta haci, Cu e ta costa placa, Ste 

Trinidad a referi tambe ariba esaki, claramente tur asunto ta costa placa, 

tur cos ta placa, 
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Nos no mester spanta pa esaki pasobra si ta pa bienestar di Aruba si nos 
mester gasta millones di florin, laga nos gastele, nos no por sinta warda 
placa cai for di cielo, Si nos mester traha, si nos mester gasta, ban gastele, 
Sfre Trinidad tambe a menciona tocante e problema di huisvesting, kiko ta 
pasa ecu esey? Con y di ki manera? 
Claro esaki tambe ta un problema cu nos ta haya nos confronta cunele, pa 
tal notibo nos ta agerca Raad awe, Pero esey no ta kita cu ya nos a cuminsa 
traha caba den e direccion aki nan, Ya nos a haci cambionan caba den 
Bestuurskantoor manera e miembronan di Raad por a sinti, sabi y a riparáe 
Den movecion cu nos ta haci den Bestuurskantoor pa prepará caminda pa cierto 
departamentonan, Y esaki ta parti di e tarea di nos akinan, cu kisas no ta 
bai costa mucho placa, 
Sfe Frank Croes tambe a meneiona di e problema di Planbureau, kiko ta e 
planningswerkzaamheden? Mi a menciona esaki den varios parti di e contestam 
eion na e otro miembronan y tambe ni ta repet{f cu un parti importante di 
esaki ta pa planea di vn manera mas coordina pa futuro, pa afianan largo y 
planea eu miras den nos futuro, Nos ta drentando un periode di un independen= 
eia, nos ta bai traha pa realisá nos Status Aparte, nos mester euminsa planea 
di awore 
Pa finalisa tambe mi kier a menoioná solamente haciendo referencia ariba e 
preocupacion di e miembro di Raad Sr, Spannor ariba o situacion di desempleo, 
Nos tambe sa di e situacion aki, nos a cuminsa prepara caba e caminda pa 
nos combati e desempleo aki, Tambe locual e ta menciona pa crea mas trabao 
door di atrae industrianan chikito, industrianan Srandi, esaki tambe ta parti 
di departanento di Planbureau pa yuda y coordina pa nos, 
Masha dankie 

DE VOORZITTERs Palabra ta na diputado Iacle, 

DE EEER R‚He WCL, GEDEPUTEERDE: Sefor Presidente, e puntonan cu nos ta 
tratando awor aki ta puntonan cu ta sali for di ec programa di Movimiento 
Electoraal di Pueblo pa eual e pueblo a pone su confianza dia 25 dí april. 
Cu esaki ni kier nustra cu a base di aprobaeion di c pueblo nos ta trahandoe 
E pueblo di Aruba a vota pa realisa e Status Aparte, pa nos por prepara 
e pueblo pa duna e pueblo mas informacion nos a bin cue departamento di 
informacion, E departamento aki lo bai duna informacion na c puebloe 
Mi ta comprende eu e departamento aki no ta solamente pa diputadonan bai 
Television y spliea, pero pa duna informacion na c pueblo mas amplío cu ta 
posibel, 
Mi ta corda cu afanan pas tabata: tin un servicio di informacion di Gobierno, 
ela funciona te na cierto momento, pa motivonan politioo ela worde opgeheven 
solamente pa motibonan politicoe Despues e Bestuurscollege a keda ta drei 
no tabata tin informacion te cu nan a haya necesario pa nombra un Public 
Relations Man, Pero door di esey e pueblo no a haya informacion, solamente 
tempo di campafa nos por a mira diputadonan tabata presentá na television, 
campafia a pasa y de vez en cuando e PR, Man como invaller tabata actua na 
diputado, 
Esaki no ta e intencion di Bestuurscollege, Diputadonan lo bai television, 
nan lo bai radio pero e tarea lo ta di servicio informativo di Gobierno pa 
duna e pueblo informacionnan necesarioe No solamente pa programanan radial 
y na television, pero tambe nos lo saca de vez en cuando un periodico den 
cual'eierto puntonan ta, worde clarifica, E departamento aki lo: sirbi pa bin 
mas contacto entre gobiermo cu Prensa, pasobra nos ta reconoecé e trabao di 
prensa, pero mester un manera pa tin e contacto. Hopi biaha un diputado ta 
ocupa, e no por contesta na e momento ey cierto preguntanan, pero via e 
departamento aki cu lo traha masha sera cu Bestuurscollege elo por duna e 
informacionnan necesario na e momento eYe 
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Pa cwainsa ya caba Bestuurscollege a twaa desieion pa forme un eondieion 

eu lo bai haci un estudio sí ta necesario pa bin cu un radio di Gobiernoe 

Na prome lugar pa duna informacion na e pueblo, na di dos lugar pa trans= 

niti e reunionnan di Eilandsraad, si esaki ta necesario, fuera di esey pa 

transmití tambe hopi evenementonan eu ta tuma lugar riba terenonan di 

cultura, riba tereno educativo, riba tereno deportivo, Pa motibo eu nos 

emisoranan local ta traha a base comercial, Nos ta comprende cu hopi biaha 

nan lo no por transniti cierto evenementonan pa motibo di eontraetonen 

conercials 

Nos lo bai promove e musica dí Aruba cu hopi biaha ta worde neglishá, ta 

prefera di toca musica di tur pais di rumdo, anto nos propio musica de 

vez en cuando ta worde toca, E mester worde promove mucho mas, esaki lo ta 

un bon trabao pa e emisora di Gobiernoes 

Pa contesta e preguntanan ecu a worde haci, Sr, Rudi Frank a puntra si 

oposicion ta haya oportunidad pa trece su punto di bista padilanti door 

di e servicio infomnativo di Gobierno, E ta un gervicio informativo di 

Gobierno, no tin programa di ningun partido politico cydene 

Ni e partido cu ta sostene gobierno, ni e paxrtidonan di oposicion, 

Ta informacion di Gobierno na ce pueblo, 

Pero na afia 1971 pa 1973 Movimiento Eleetoral dí Pueblo tabata den oposie= 

eion tanto den Gobierno Central y Gobierno Insulare 

MEP mester a cuipra e oranan na television y na radio pa transnitie 

Esey no ta nada strafio y e te un custumber tambe den tur e paisnan, si 

acaso tin un servicio informativo di gobierno ta pa duna informacion di 

gobierno na e puebloe 

No te e inteneion tampoco pa nos haya un earta blanche, Loke nos ta pidi 

aproba e institucion y e departanentonan aki pa euminsa traha ariba e 

programa di Movimiento Electoral di Pueblo, Esaki ta un parti, pasobra 

ya caba nos ta trahando riba reorganisacion di e departanentonan existente, 

No ta solamente esaki ta bin, B departamentonan cu ta existf caba nos lo 

bai reorganìsa nan tambe pa nan duna mihor servicio na e pueblo, 

Pagobra hopi biaha nos ta tende cu nan ta laga hopi di deseca, 

Sr, Spanner a. bini pa erea industrianan chikito pa duna mas trabaoe 

Movimento Eleectoral di Pueblo apenas tin-un luna na mando y e desempleo 

cu tin actualmente ta pa falta di planificaecion di e Bestuurscoliege di 

PPA y AVPe 
Te aki Selor Presidente, 

DE VOORZITTER: Palabra ta na diputado Oduber, 

DE HEER N. ODUBER, GEDEPUTEERDE: Seüor Presidente, tocante e preguntanan 

haci door di Sr, Trinidad, cu si ta e intencion di Bestumrscollege pa 

forma un Sportbureau, e contesta lo ta cu e departamento Sport, Cultuur, 

Jeugd en Recreatie manera ta para den e aanbiedingsbrief lo bai tin un 

tarea coördinerend, E persona cu lo bin ey nan lo ta e persona cu lo worde 

encabezá cu e Leiding, su trabao io ta coordineere Ì nos iv brake di laya 

personanan cu ya ta den servicio capacitá y cu experiencianan ariba remo di 

deporte en general pa worde encargé cu e leidinge 

Tocante e subsidie di ASU, Mi ta kere nos Bestuurscollege lo no tin nada 

contra cu ASU lo keda hafia subsidie, 

Seöor Presidente, ariba e preguntanan di Sr, Pedro Kelly, relaciona cu e 

departamento Sport, Jeugd, Cultuur en Recreatie, y caninda e ta bisa cu 

actualmente programanan na television no ta pa promove, no tin bastante 

atencion pa promove deporte y cultura, B inteneion di Bestuurscollege ta 

tambe pa e departamento aki aserca Tele=Aruba pa nos haya promove deporte 

cu atardií nos por pasa cinenan dí peee diferente ramonan di deporte, 

personanan eu ta duna informacion den diferente ramonan dá deportee 
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Tambe pa parti cultural, personanan cu ya tin hopi experiencia di educacion 
ariba tereno di musica, tambe nan por duna tur nan cooperacion pa apoya 
musica y asina duna pee, lesnan na television y apoya nos cultura y asina 
gobierno ta duna su cooperacion na moda cu gruponan local por bini mas vez 
na television pa promove nos musica, 
Sefior Presidente, axiba e pregunta di Sr, Frank Croes di ta sumamente 
urgente pa lanta e Departamento di Sport, Cultuur, Jeugd en Recreatde, nos 
Bestuurscollege ta di opinion cu sf e ta sumamente urgente pa motibo cu un 
pais cu ta pensa ariba independencia mester cuminsa promove su cultura y 
haci su hendenan, su eiudadanonan stima e pais y asina nos ta di inteneion cu 
door di lanta e departamento oki cu lo tin un trabao coordinerend eu nos 
por promove nos cultura, promove deporte, deporte ta haci un pais, bini cu 
mas programanan pa nos hubentud y sport. 
Ningun momento ta inteneion di nos Bestuurscollege pa elemina ASU, alcontram= 
rio lo nos apoya tur e iniciativanan particular ariba ramo di deporte, 
SL nos a aserca personanan caba? Nos Bestuurscollege no a papia eu ningun 
persona ou e intencion cu e lo bira e persona eu lo worde belast cu e leiding, 
Sf, mi tabata tin orienterend gesprek, pero no cu mi por bisa eu mi acerca 
persona bisa nan cu nan lo ta belast ou ec leiding, 
Si ta pone vakkrachten, mi ta kere onder vakkrachton Sr, Cwes lo kier meen personanan diplom, Mi kier contesté cu sf nos Bestuurscollege tin intencion ou si bin personanan cu c leiding, lo ta personanan capacité di moda cu nan 
lo por guia e departamento aki den bon caminda, 

DE VOORZITTER: Nos ta pasa pa tweede ronde, Sr, Rudi Franke 

DE HEER Re FRANKs Sefior Presidente, mes sunrier cu Bestuurscollege tabata 
den su aanbiedingsbrief, mes sumier mayoria di Bestuurscollege tabata ta 
awe den nan contestaecion di e preguntanan, eu excepeion di dos diputado 
STe Oduber kende a duna e instruccionnan eu Raad a pidi y ki e contestacion 
di Sre Daniel Leo kende a duna nos algun informacion pa asina nos tin un 
mihor cormprendenmento di su tarca y di su plan, Aunke Sr, Daniel Leo a bai 
tin biaha un poco menos zakelijk den su contestacionnan, 
Sefior Presidente, claro mi no ta kere cu e Raad aki tin algo contra e 
plannan pa desarolla agricultura, eria y pesca aki na Aruba, Mi ta kere cu 
Raad lo aplaudi ora eu plannan aki brinda nan resultado pa nos conunidad, 
Mi ta kere cu ami lo ta un di e promenan cu lo expresa mi felieitacion si e 
plannan aki resulta, 
Sefior Presidente, mi kier a bai toch un poco mas ariba e contestacion cu mi 
a haya di eierto politiconan awe nochi, E uitbreiding pees di e departamento 
di Wetgeving en Constitutionele Zaken, Por ta cu tin cu ta bisa ou cierto 
trabaonan no por worde haci debidamente door di Gobierno como cu e aparato 
no ta funciona optimalmente, Pero esaki no ta duna nos un motibo di baá 
snijte un placa di pueblo ereando cierto departamento 
Pesce Wetegevings pakiko Bestuurscollege no a pensa ariba e posibilidad di 
acerca algun experto, algun Meesters in de Rechten y pa asina nan traha 
bao di guia di e mesun departamento di Juridische Zaken, Esaki ta bizra 
menos costoso y toch e trabao ta bin cla pa asina canbia ecierto leynan cu 
tin aki na Aruba, cu segun Sr. Gomez ta un poco anticud, 
Tambe mi no ta kere cu e trahamento di un grondwet, algo cu ta masha 
importante pa e isla aki, ta hustified un departamento oonpletamente noboe 
Pasobra un grondwet ta worde traha eenmalig, e ta worde trahá door di cierto 
expertonan riba tereno di constitutionele zaken y despues cu nan caba cu nan tarea, nan ta bolbe, nan contract a caba, nan ta regres nan pais of. di unda 
nan ta bini, 
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Pesey mi ta haya e creacion di e departamentonan aki ta algo innesesario 

como cu e por worde haci bao di guia di Juridische Zaken mes, basta cu nos 

bini eu plannan pa uitbreiding di e aantal krachtennan cualifica na e 
departamento aki, Ta claro cue departanento aki cu e cantidad di persona= 
nan cualifica cu ta traha ey nan, no por haci mucho trabao pero uitbreiding 

y buscamento di algun experto por facilitá gobierno su tareas 

Sefior Presidente, naturalmente e futuro estatal di Aruba ta algo di gran 

importancia como cu nos ta den un era unda cu lo bini eierto cambio den 

nos constitucion estatal, Mi ta spera cu Bestuurscollege aki.ta diligente 

ecu nan trabao y pronto nos por mira nos propio grondwet cu lo warde discutí 

aki den Raad, Mi ta spera cu e trabao aki lo worde haci door di expertonan 

kendenen tin hopi experiencia den e materia aki, 
Sr, Gomez ta duel mi di bisa eu den su contestacion dá mi preguntanan ela 

bisa cu mi ea haci preguntanan infantil, ya ela bira menos zakelijk y mi 
ta spera cu den futuro e 1ò ta mas zakelijke Pagobra ce ora mi tambe por 
bira menos zakelijk, kisas dunele contestacion cu ta menos parlamentarioe 

Esey mi ta trata di evita, pero mi ta suplica Sr, Gomez tambe pa e no usa 
e ptlabranan aki mase Mi no ta kere cu mi ta hací preguntanan infantil, 
ora mi puntra sí nan ta duna e raming cuanto e ta bai costa, pasobra ta 

informacionnan cu nos tur lo kier sa, Creando cinco departamento lo tin 
hopi placa envolvi, kisas lo e no ta millones, pero e lo ta alrededor di 

e suma aki sf, Ta duel mi di bisa cu e diputado di finenzas no por a 

contesta e pregunta aki, euanto lo e bai costa of bisa nos cu tin un 
globale raming, pasobra ta algo cu nos ta bai discuti ariba dje awor aki 

y mafian pueblo lo sinti e consecuencdanan di e gastonan, 

Sefior Presidente, mi ta kere cu prone cu Bestuurscollege entrega cierto 
aanbiedingsbrieven na Eilandsraad pidiendo un carta blanche pa crea 

einco departanento, nan mester sa ta cuento por ta e gastonan envolví 
den e casonan aki, Pasobra nan ta pidi un “machtiging voor indienstneming 
van bepaalde krachten", Bepaald ta algo masha relatief, cuanto e ta diez 

hende, bintí hende, eien hende? Y dunando un carta blanche na Bestuurs= 
college, Bestuurscollege por pone hende na trabao y despues Raad su man 

ta mara, pasobra ya eierto pergonanan a worde poni na trabao y no tin 

_ ningun remedio pa mengua e consccuenciânan Financiero cu esaki por HL 
Sr, Leo ta masha entusiasno cu su plannan pa agricultura, horticultura, 
cria y pesca, y di curazon mi ta spera cu lo e por ta exitoso den su 
plannan aki, Pero graag lo ni kier a haya sa di Sr, Leo si Bestuurscollege 

no ta haci uso dí un research cu Agroco NeV, a haci aki na Aruba y si no ta 

posibel pa usa e datonan di Agroco aki na bienestar di agricultura aki na 

Aruba, Naeturalmente mi ta kere cu e research aki di Agroco lo costa hopi 

placa y un sorto dá subsidio manera Sr, Leo a priminti na e otro personanan 

cu ta cla pa bai den agricultura, kisas aki tambe den forma dí un subsidio 
caminda bo ta paga pa un cierto research, kisas bo por yuda un bedrijf cu 

ya tin varios hende na trabao y cu ta yuda tambe den afvloeiing di deviezen 

pa exteriore 
Dambe- mi lier a ea ta enante a ecsta a estydie on Dien Dd a heei pa 

Bestuurscollege encuanto di e darmans Sre Gomez di cu mi a haci preguntas 

nan infantil ora ni a puntra ta unda ta saca e expertonan akie Ta claro 

eu den e casonan aki Bestuurscollege nester haci un esfuerzo pa busca 
eierto expertonan for di exteriora Pero di experiencia mi sa cu ta cuanto 

esfuerzo den pasado a worde haei pa e afdeling financiën por traha optimale 

mente y mi ga tambe di experiencia ta cual tabata e resultado di e esfuerzo 

nan aki, econo cu tabata dificil pa haya eierto personanan for di Hulanda 
eu tabata available cu tabata gustoso pa bin traha na cierto departamento= 

nane Pasobra e sueldonan cu ta worde pagí na e momentonan aki na Antiyas 

no ta compara cu e sueldonan eu na e momento aki ta worde pagé na Hulanda, 
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Pesey mi ta duda cu lo ta asina facil pa haya cierto expertonan bin for di 
Hulanda of di donde sea pa bin yuda gobierno den e departanentonan nobo akie 
Tambe Sr, Boekhoudt no a contesta e preguntanan ou nos a haci caminda ela 
bisa cu mi ta papia di millones, pero graag mi kier a Sa, global ento mi 
kier meen e no mester klap riba cen, riba cada florin, pero un globale 
raming cuanto e ta pensa cu e departamentonan aki lo bai costa Gobierno 
Insular di Aruba, 
Tambe mi kier a mustra Sr, Boekhoudt riba e pasado cu Bestuurscollege tabata 
duna alrededor di 30 a 40 beca pa afia na muchanan di Aruba y si mi no ta 
ekiboca cu mi a lesa ultimamente den un di e diarionan local cu Bestuurs= 
college nobo di Aruba ta duna solemente 18 beca e biaha aki pa bai studia 
den exterior, Graag lo mi kier a haya sa ta cuanto precies tabata e cantidad 
di becanane 
STe Iacle a bisa eu Voorlichtingsdienst ta bay duna informacion na pueblo. 
Naturalmente nos sá cu Voorlichtingsdienst ta pa duna infommacion na pueblo, 
pero mi no ta kere cu ta hustifica pa lanta un Voorlichtingsdienst solamente 
manera Sr, leacle ta. bisa ta e inteneion di Bestuurscollege pa bini cu un 
emísora di su mes, Pa biní cu un emisora, un radio estacion di gobierno mes 
no ta nifica ou Gobierno mester lanta un Voorlichtingsdienst pasobra 
esaki ta algo cu por traha ariba su mes, basta e sa cu e manera di manehé 
esaki, 
Sefior Presidente, tambe mi kier a bisa cu afia 71 gobiermo no tabata tin 
ningun emisora, pesey opositie no por a haci uso di e emisora aki, pero den 
futuro mi ta kere cu ta aconsehabel pa Bestuurscollege nan mes bon pa no usa 
tanto medio di informacion, pasobra a lo largo ta un grupo lo papia y e 
resto no por worde tendie 

Sefior Presidente, te asina leu. 

Dit VOORZITTER, Palabra ta na Sre Betico Croese 

„DE HEER G,F, CROES: Sefor Presidente, despues di a tende e diferente comenta= 
rionan den e prome ronde, cierto momento mi a ecwainsa pensa ta con bin e 
representantenan di e partidonan di oposicion ainda no por realisa cu pueblo 
a vota pa un cambio, pueblo a vota pa e partido cu lo mester realizá su 
deseo ariba tereno constitucional, 
Nos ta mira con varios miembros ta purba bochorna e ereacion di e departamento 
eonstitucional y legislacion, Nos ta weita eon otro miembronan ta purba 
boehorna y ridiculisf e departamento di estructura estatal cual ta bezig 
ta tretando di llega na preparacion di decentralisacion, pa finalmente 1lega 
na realisacion dá e meta final di nos puebloe 
Personanan cu cada vez eu nan habri nan boca den combersccion particular 
eu ni nos idioma aindea nan no ta dominá, ta papia y ridiculisa e deseo di 
nos pueblo di Aruba, 
Den ouanto ocasion mi no a para bisa-aki tempo nos tabata den oposieion eu 
aki ta papia consenchi di nos pueblo y despues di eleecion mi ta kere cu nos 
tur ta combenci cu ta eonsenchi di e pueblo a papia y e pueblo a duna e 
aprobacion pa sigi traha ariba tereno constitucional, asina tapando boca di 
tur esnan cu ta contra e lucha dí nos pueblo. 
Pero amor pa bo patria ta nace bo ta nace cunee Y awe ta un duele y un pena 
di weita poco hohenes cu casi nos por llama nan nos eriaturanan, criaturanan 
di nos pueblo ta haciendo insinuacion y ta purba stroba e trabao pa cual 
e pueblo a encarga nos. 
Sefor Presidente, tempo di e formacion di e departamento Staatkundig Structuur, 
e mesun persona cu ta apone contra e departamento constitutionele zaken awe 
a bisa den Staten cu awor nan ta bini cu departamento di Staatkundig 
Structuur anto na Aruba, ridieulisando e hecho cu pa prome vez den historia 
departamento dí Gobierno Central su hoofdkantoor a worde estableci na Arubas 
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Sefior Presidente, awor pa kita tur dudas di esnan cu ainda ta kere cu por 
trece e departamento di Wetgeving en Constitutionele Zaken bao di Juridische 
en Algemene Zaken, mi kier a trece un clarificacion chikitoe 

Ta berdad cu Constitutionele Zaken en Wetgeving tin un aspecto juridico 
cune, pero manera e departamento Algemene en Juridische Zaken ta establecf 
awor ta pa duna consehonan juridieo cu ta trata tur departamento y tur 
tereno di Gobierno, Domeinbeheer Personeelszaken ete, tur ta pidi juridische 
zaken advies pa asina duna gobierno su consehonan, Esey lo mester keda pa 
Algemene en Juridische Zaken. E departamento Constitutionele Zaken en 
Wetgeving lo mester bai worde encarga pa concipieer un constitucion di 
Aruba, Ademas den e proceso cu nos ta aden awor cu nos ta participa na 
conversacionnan encuanto independencia di Surnam, independencia dí 
Antiyas loke tin consecuencias pa realisacion di nos Status Aparte, nos 
lo mester haya conschonan ariba tereno di nos nacionalidad, ariba 
lereno dl verdragen, axíba tereno di internationale orgaan, ariba grens= 
kwesties, 
Sefior Presidente, pues aki nos ta weita e tarea di e departamento Wet= 
geving en Constitutioncle Zaken, 
EB departamento Staatkundig Structuur a prepara un buki di Status Aparte 
y awor aki ta prepara e decentralisacion di e departamentonan di Land, 
pa finalmente nos llega na realisa e Status Aparte. 
Constitutionele Zaken ta euwzinsa di biaha pa traha ariba e concretisacion 
di nos Status Aparte, mientras tanto Staatkundig Structuur ta traha ariba 
e decentralisacion cu pa nos, pa Aruba, ta un fase transitorio, kisas pa 
otro islanan ta un fase Final di deeentralisacion, pero pa Aruba manera 
e ta anera den e moeion di 19 di december 1973, ta un fase transitorioe 
Pero Sefior Presidente, nos ta mira nos meta nos dilanti, Nos ta marchando 
na realisacion di nos meta y conhuntanente hunto cu nos, nos pueblo ta 
marchando eu nos, pero ningun'pais a realisa su libertad sin encontra 
dificultades, sin eneontra traicion, Y entre e dificultadesnan aki nos por | 
meneiona politieonean hulandes pasobra pa nan facilnente nan por bisa nos ta | 
trata cu un Antiyas, pasobra 500 afia pasa nan a eolonielisf nos nan a pone 
nos hunto y awor sí nan weita eu Aruba mester sali afor nan lo keda respone 
sabel kisas pa otro islanan, aunke semper bai Aruba ta dispuesto pa yuda 
e otro islanan, Aki na: Antiyas ho te tur politioonan ta duna nan plena 
cooperacion, esey tambe ta un estorboe Pero estorbo mas penoso: eu nos lo 
por tin ta estorbo eu nos ta encontra den nos propio cas y esoynan ta e 
personanan sinta na unda ecu nan ta lucha contra e deseo di e pueblo, 
pasobra nan por bai television y bisa cu nan ta acepta e deseo di e pueblo 
y nan lo coopera, Unda nos ta weita e cooperacion awe? Palkiïko nan no por 
bai di aeuerdo cu e ereaeion di e departamento di asuntonan constitucional. 
Pero mi conseho ta pa nan bai medita, pa nan bai busca nan mes, pa nan 
bay purba reconoce nan identidad, pa nan bai biba nan cultura cu nan no a 
traha, pero nos mayornan nos generaecionnan di prone, 

Y reflehando asina anto lo nan por bai sinti kiko e mayoria di e pueblo 
sorsirsiy te kestimereurainternea no terstmti oke TEyoEie di TOS 
pueblo ta sinti, Ora cu nos ta tende tocante e kostenaspeet, solamente 
ta worde deliberá aki e ta costa placa, malgastamento di placa. 
Pero ora ou e politieke bevorderingn n a tuma lugar na gran escala prome 
eu elecoion nan a corda ariba e malgastamento di placa, Ora cu pa usonan 
particular nan tabata haci mal uso di eierto departamentonan, nan 
tabata gorda ariba e kostenaspect? 

Claro eu nan lo no por e momento ey pasobra nan fin tabata solamente pa 

gana votos, Y gana votos pa haci mal uso di dje contra mayoria dí nos 
pueblo, Y mi ta kere cu mi no mester lansa ningun critica contra e 
persona miembro di Raad representando e partido AVP, pasobra aunke e tin 
su critiecas mi no ta kere cu e por bai contra e consenchi di nos pueblo 
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pasobra den nan bandera tin e S marca ye S ey ta e S di scparacion of 
Status Aparte, 
Y e departamento Constitutionele Zaken ta pa concretisf e deseo di e mayoria 
di nos pueblo, tambe pa coneretisa e deseo di su partido. 
Ora mi ta tende Sr, Troap ta bisa cuestion cu lo mester bai cai na rudia 
na Corsow pa nos por logra tal, mi ta kere cu ya caba ta bien conoci cu 
e caimento na rudia no ta aparece den nos vocabulario, 
Manera hombernan di caracter y eu un consenchi limpi mester bai, na unda cu 
ta, nos a sali na defensa y e interes dí nos pueblo y semper baî nos a 
usa e lemas 'mas vale morir de pie, que vivir de rodillas,'" 
Pero naturalmente '"piense el ladron que todos son de su eondieion, 
pasobra nan tabata na rudia semper y nan ta kere cu otro ta mescos cu nan, 
Mi no tin nodi di menciona cu awe ta 11 di agosto, antayera tabata 9 di 
agosto y sì nos bai back na 1968, 9 di agosto tabata e dia cu nan a saca 
poder for di den Gobierno Insular, for di Aruba y for di e otro islanan y 
deposita den man di Gobierno Central contra nan propio estatutos, contra e 
ideal di nan propio lider, 
Mi kier a extende palabranen di felicitacion ne. nos diputadonan cu na un 
manera sobresaliente nan a defende nan departamento y duna e splikacion clas 
Awe nos por a tende un hoben cu ta papia cu Constitutionele Zaken ta pa 
oposieion tambe? Nos por a tende un hoben ta pep ia Voorlichtingsdienst ta 
pa oposieion tambe? 
Sefior Presidente, mi ta kere cu e hobennan aki lo nester sifia hopi aïnda. 
Nan no ta biba den e mundo di realidad, nan mester sa cu politica a cambia y 
destino a duna a base di e voluntad di e pueblo cu nan lo mester bay den 
oposieion, Â base di partido, bo por bay television, pero no verwacht cu 
departamento Constitutionele Zaken cu a worde fundá pa cumpli eu e deseo 
di e pueblo, pues concipid e eonstitueion pa coneretisá nos Status Aparte 
por bay traha alavez pa e idea di federacion di oposieion? 
No, Sefior Presidente, 
Ademas sí acaso Voorlichtingsdienst ta worde usa, ta gobierno ta haci uso 
di dje pa asina reflcha su propio politica, Nos ta spera cu den Futuro 
ora eu nos ta papia pece di Departamento di Cultura, cu e partidonan aki, 
pa duna forza y duna coneretisaeion, duna eontenido na nos lucha, duna nos 
e cooperaeion tambe pa nos yega na determine nos himno di Aruba, pa nos 
yega na determina nos propio bandera, Awe mainta nos por a weita con nos 
Bestuurscollege a manda un telegram ya caba pa e reorganisacion pa uza 
Aruba Dushi Tera temporalmente econo himno di Aruba, pasobra nos kier demostra 
nos: propio cultura, nos propio identidad, nos propio cara 
Ohala cu nos por ta asina leu cu nos por hiza nos propio bandera, Pero e 
dia eu nos hiza nos propio bandera, esnan cu ta bringa contra dje awe lo 
cay na rudia y pidi pordon, pasobra nan a traïciona e causa di nos puebloe 
Pues Sefior Presidente, mi ta spera cu lo no tin ningun inconvenencia mas 
durante di e reunion aki, pa nos bay over na duna Bestuurscollege e 
machtiging pa coneretiza e lucha di nos pueblo. 

DE HEER G,P, TRINIDADs Scfior Presidente, mi kier cuninza cu gradici e diputam 
donan pa e contestachonnan cu nos a haya, pero ni kier renarka inmediatanente 
e contestanan cu nos a riecibi a fortifica nos duda den e mancho cu Bestuurs= 
college kier hiba den e caso aki, 
Br, Leo a defende su departamento nobo di agriculture, cria y pesca, e la 
duna nos un relato di loke a sosode durante di ec luna aki, y prome cu esey 
tambe y loke lo sigi sosode durante e dianan aki, pero cu tur e expertonan 
cu Sr, Leo a expresa, esunnan cu e la meneiona tanto expertonan local, como 
esunnan cu a bin di afor, nos no ta comprende di con Bestuurscollege cu 
sobiduria di tur e expertonan aki, no por a yega asina leu di por presenta 
awe envez di e carta vago y superfiecial aki, un plan coneretiz encuanto 
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institucion di e departamento noboe Expertonan estranhero ta bin, nan ta 
bay y nan ta bin bek, pero Bestuurscollege no ta present un plan detayd, 
Nos no sa kiko ta sosode despues di e prone pasonan cu Bestuurscollege 
tuna, y nos no sa kiko lo ta e siguiente pasonan cu lo twaa lugare 
Loke nos kier haya ta un hustificacion di e lantamento di e departanento= 
nan nobo aki, Sr, Leo a visualizá cu nos lo tin bastante cuminda basta nos 
logra capta e toneladanan di awa cu despues di oada yobida ta bay lama, 
Pero no ta awa so ta produei e cuminda eye STe Leo a meneiona e cherpel di 
Israel, lubidando cu na Israel nan tin un motivaeion enormenente grandi, 
casi nos por yamele un struggle for life, pero kiko Bestuurscollege a haci 
pa notiva nos hendenan? B hendenan eu a haya beca pa bay studia ta un 
paso, pero esey nos no ta kere ta suficiente motivacione 
Sefior Presidente, ariba e tereno aki mi a bisa caba hasta cu bon planifica= 
eion por fracasá door di eosnan imprevisto, corda awor den un sistema 

eu nos ta trahando cu ní mira nos ta mira e planificacione 
Entusiasno so no ta basta ariba e tereno aki, Diputado Sre Leo a priminti 
dí lo hiba Eilandsraad pa bay mira kiko Bestuurscollege ta haciendo ora 

nan ta efectuando e trabaos Nos kier pa Bestuurscollege splíka nos awor 
ta kiko ta e inteneion, ta kiko nan ta bay haci, pa nos sa exactamente y 
asina nos evalua y huzga si e manera cu Bestuurscollege kier trata, ta 

e manera cu ta sigura exito, esey ta e manera cu ta sigura nos cosecha, 
Tambe Sr, Leo a trece padilanti eu sindieato di maestronan ta dispuesto 
na yuda pa motibo nos muchanan, 
Masha bunita, pero esaki so no ta suficiente, esaki ta parti y e nester 
forma un parti integral di e planificacion, No solamente si nan ta motiva 

e nuchanan na school, nos mester mira kiko ta sosode rond di esey tambe, 
Cu razon diputado Sre Leo a trece padilanti e gran cantidad di placa cu 
ta sali for di Aruba, door cu casi tur cos nos tin cu importáe 
Ta berdad un gran parti di e placa ey por keda Arubaz pa medio di inversion 

ariba e tereno aki di agriecultura, eria y Pesca 
Pero esey mester sosgode na un manera responsabel cu ta exclui mas tanto 
cu ta posibel fracasoe Despues di tempo cu e asunto ta andando, e proyectome 

nan cu ‘ta en preparaeion ta andando, pa no resulta cu place cu antes 
tabata bandona Aruba door di importacion, para bira placa cu ta bay benta 
afore 
Mi kier sa si Bestuurscollege por a informa Raad encuento di e plan cu 

ta bay Hulanda? 
Talvez e ora ey nos por haya un mihor vista ariba e intencion cu Bestuurs= 
college tin pa eure departamento noboe 
Sr, Gomez a treee padilanti cu e meta principal ta pa duna un servicio 
maxino y pa cumpli ou e deseo estatal, Masha bunita, E la renarca cu mi 
a trece critica ariba cuninzamento di e carta "bepaalde doelstellingen', 
Naturalmente mas aleu den e carta ta worde formula despues ta kiko ta e 
intencion, pero manera mi a bisa caba y mi ta bolbe ripitf, vago, superfie 
eial, no suficiente concreto, insuficiente pa nos por huzga debidamente, 
Mi ta eontento di: tende for di boea di ST, Gomez cu den e reorganisacion 
y ereamento di e departanmentonan nobo ta posibel cu pete na e departamento 
di Algemene en Juridische Zaken, tin hende bon cualifica cu por ser uzá y 
tambe hendenan di otro departanentonan cu por ser uza, Esey ta exactamente 

loke nos kier, laga nos sa na unda tin hende, euanto nan ta, cu por worde 
saca for di otro departanentonan y ponf na e departamento noboe 

Cual ta e hendenan nobo eu toch lo mester worde buscá? 
Nos kier sa pee, ta cuanto e hendenan ey ta cu lo bin na remarca? 
Nos kier sa cualificacion di e hendenan nobo cu mester worde busca? Nos Lo 
kier sa den cual rango nan lo worde nonbré? Esey lo haci posibel cu nos 

por huzga segun nos responsabilidad ta exigi di nose 
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STe Boekhoudt a bisa cu Bestuurscollege lo presenta plan despues, y cue 
plannan aki lo ta na satisfaceion di Raad, Esey ta loke nos no kier, Nos kier 
mira y tende di e plannan proné y cu satisfaccion e ora ey, nos den e sentido 
di responsabilidad nos lo vota gi e plannan berdaderanente ta bone 
Pero e ora ey nos sa ora nos vota placa, nos ga ta euanto, nos por huzga si 
ta di nas of no, y nos por huzga di e sacrificio, pasobra laga nos yana 
tur placa cu nos ta gasta awor aki sacrifieio, pasobra nos tin un tekort 
di 15 miyon ariba begroting, si e sacrificio ey ta hustificf, 
Nos tin plena confianza cu e departamento cu ta planifica awor aki pa gobierno 
DECO por haei hopi trabao den e planificacion cu ec Bestuurscollege kier hibae 
Y hasta si ta manera cu Sr, Betico Croes ta bisa, cu mester di hende local, 
ni ta kere eu den un coordinacion eu e departamento aki eu hende local por 
yega na un planificacion eu ta na behefieio di Aruba. 
STe Boekhoudt: a bisa tambe cu ta tur cos ta costa placa, Naturalmente tur 
oos ta costa placa, pero semper ta keda e diferencia cuanto placa e ta costae 
SL, Boekhoudt ta bisa si mester gasta, ta gasta hasta 1 miyone 
Sefior Presidente, pueblo kier sa kiko e ta haya bek pa e miyon CY e 
Pueblo kier sa si loke ta worde realizá vale la pena e miyone 
Sre Iaclé a papia encuanto di e depertamento di informacion, masha bunita, 
e ta neceserio, nos no ta contra, Pero cosnan simpels euanto hende lo bay 
traha eynan? Nos no ta mira un dificultad pa Bestuurscollege informa nose 
Si ní esey no ta programa ainda, si ni escy Bestuurscollege no so, ainda, ta 
eon Bestuurscollege kier lanta un departamento nobo asina® 
Ki preparacion e empleadonan cu ta bay traha den e departamento nobo ey 
mester tin? Nos ta puntra nos mes, mirando e trabao cu Voorlichtingsdienst 
ta haci, pa Gobierno Central, caminda e mesun partido aki ta participé, si 
no ta mas facil pa decentraliza e departamento ey of pa coordiná e trabao cy 
tanto pa Tand como pa Eilande 
Sr, Iaclé a bisa tambe eu aprobacion di e carte aki, no ta carta blanche, 
Pero si ni un raming no tin, nos no por cualifiké otro, cu un carta blanche, 
pasobra nos no sa nada, nada, Manera mi a bisa no tin ningun cifra menciona 
den e car ta cu Bestuurscollege a presenta pa Raad, Loke cu nos kier ta simple 
mente sa delantá ta kiko Bestuurscollege ta bay haci, Bestuurscollege kier 
bay encamina e caminda net robez, Bestuurscollege kier haci y despues duna 
ouentae Traha despues planifief, of alomenos mientras cu Bestuurscollege 
ta instituyendo e departanentonan, ec ora ey nan lo kier formaliza nan 
planificacion, Esey ta loke cu mi a comprende for di STe Betico Croes, y 
nos no por permiti nos mes y duna Bestuurscollege e mandato pa experimentá 
eu e placa di pueblo, 
Sefior Presidente, avro nos a caba di nanda un moeion Hulanda, caminda nos 
ta mustra Hulanda ariba nos situacion eritico=finaneiero, nos ta manda 
bisanan cuanto tekort nos tin ariba beerotinge 
Pero lo mi kier mira e reaccion di Hulanda, ore. cu nan a tende cu den e 
mesun reunion ey algun ora despues, Eilandsraad o aprobé 5 departamento 
nobo, sin sa cuanto nan ta bay costa, sin tin preuba di nan utilidade 
Den cierto sentido Raad a bisa Bestuurscollege dal bay numa, ora boso ta 
cela presenta e cuentae Esey ta un aetitud cu nos no por tuma, 
E actitud ey bo por tuma ora bo tin placa pa benta afor, of ora cu bo tin 
placa cu a sobra of ora cu bo tin placa di mas, Pero ainda den e caso ey 
e no ta algo eu ta brílla di responsabilidad, Pues den e forma cu e carta 
aki ta, y den e direccion cu Bestuurscollege kier hiba e cago aki nos no 
ta sinti cu nos por coopera, 
Sr, Pieters a anuncia un moeion y atrobe pa medio di e mocion aki nos kier 
demostra nos buena boluntad, Pasobra manera dia cu e Bestuurscollege a worde 
eligi, mi a bisa eu no ta nos intencion pa nos obstaculiza e trabao di 
Bestuurscollege, Trabao cu Bestuurscollege ta kere eu e mester haci pa e 
pueblo, nos no kier strobé, 
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Nos lo denostra atrobe Êlexibilidad pa cu e intencion di Bestuurscollege. 
Nos ta spera di por haya e cooperacion, pasobra cu nos lo presenta e 
mooion aki, nos ta kere cu ta cuadra mas cu nos responsabilidad pa cu 
pueblo 

STe Botico Croos a bisa cu pueblo a vota pa cambio. Esey ta corecbo, 
pesey awe su partido ta dan gobierno, Pero esey no kier meen cu pueblo a 
vota pa un free for all, Pueblo si no a duna carta blanche, y pueblo a 
vota pa cambio, pero toch un parti di pueblo a vota pa awe tin un oposicione 
Y den e oposioion aki nos tin un tarea y nos ta cumpli cu e tareca ey segun 
nos ta sinti ta necesario, Te ainda nos no a ser convenef eu locual ec 
sistema cu Bestuurscollege kier aplica, ta mustra di ta un maneho corecto, 
STe Betico Croes a duna un splikacion un poco mas amplio, encuanto di e 
departamento cu mester traha e constitucion di Aruba, pero atrobe e no por 
bisa nos síkiera euanto hende nan ta mira delanté cu lo mester worde enpleá, 
ki rango nan mester tin, kiko ta nan trabao. 
Nos tin masha mal experiencia di loke nos por a mira a pasa poco leuw, no 
ta toka nos direotamente, nos tin mal experiencia cu c departamento di 
estructura estatal di Tand, Bxactanente a pasa loke Bestuurscollege kier pa 
awor tambe nos haci, dal bay numa y despues ta vota ercdito, Manera ni a 
bisa e resultado di eleccion a pone nos den oposieion, pero nos lo cumpli 
eu e tarea cu nos tin den oposieion debidamente, ni ta bolbe ripitf 
manera cu e carta aki a ser presentá nos no ta mira nos den un posicion di 
por apoya e departamentonan nobo aki, Nos ta spera cu pa medio di un moeion 
eu lo worde presentá nos por haya otro manera diferente biaha awe nos a 
haya otroe 
Te asina leuw Sefior Presidente, den segundo rondee 

DE HEER D, TROMP: Sefior Presidente, den e tempo aki cu nos pueblo ta sinti 
consecuencia di inflacion, den e tempo aki cu aki na Aruba segun informae 
eionnan eu nos tin den asunto economico nos tin mas cu 5 nil hende sin 
trabao, di cual gran parti ta tatanan di fania, 
Den e tempo aki cu nos tin problema cu nos balanza di pago, den e momentonan 
aki nos ta haya nos dilanti di un carta nashe, vago, un carta di Bestuurs= 
college cu to, sairbi masha superficialmente, den oual nan ta pidi Eilandste 
raad aprobacion pa erea 5 departamento nobo ariba custia di pueblo, 
Manera diferente miembronan di fraccion aki a bisa prome cwaï, nos di nos 
parti nó por duna nos aprobaecion na tal peticione 
Sefior Presidente, di e preguntanan cu ni a hací y e contestanan cu ni a 
haya di parti di Bestuurscollege cu tur frankeza ni tin cu bisa cu e 
contestanan cu ni a haya di e diputado di agricultura Sr, Leo a satisfacemi 
eonpletanente, pasobra ni ta sinti eynan tin un persona cu ta traha cu 
alma y curpa especialmente pa nos agricultura, Mi ta sinti cu e palabranan 
y e splikacionnan ta sali for di su curazone Di ni banda mi por siguré, mi 
ta duné un nan, ni ta deseé hopi forza y energia y pasenchi cu e trabaom 
nan di agricultura, Si tin nester nos ta duná tur clase di cooperacion 
Algun pregunta ainda a kedami pa haci en coneceïon cu algun noticia eu mi 
a Lesa den courant ultimo simannan, esaki tambe ainda ta ariba agricultura, 
e,oe bendemento di matanan di fruta cu a worde importa, of cu lo worde 
importá, ni kier sa di appelsina, en todo caso citrusvruchten, 
Mi pregunta ta, si e matanan aki a worde importá caba, cuanto nan ta, 
euanto nan a costa y na ki lugar nan lo worde planté? Tambe na television 
y den courant tabata tin e noticia sensacional eu aki rond di Aruba nos 
lo tin tunafish, Tambe ariba escy lo mi kier tende mas detalles, 
Sefior Presidente, ta di lanenta cu e carta cu nos tin nos dilanti aki pa 
banda di e partido eu ta sostene e gobierno ta worde forza pa cu tanto 
rapidez, cu hopí purá, pa pasé mas pronto cu ta posibele Awe den curso di e 
reunion ora cu nos por a tende mas cos na beneficio di pueblo, pe@e-awe 
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mainta ora cu e pregunta a worde haci: con ta pará cu e bahamento di prijs 
di awa, ariba esey loke nos a tende di e diputado concermi té cu lo bay 
haeï an estudio profundo con ta eväta subinento ci awae Ta di lamenta tambe 
eu di e moeion cua sali for di nos fraceion, esta e moeion pa elemina 
e descripancia cu ta existi den kindertoelage di obrero y ambtenaar, cu esey 
tampoco no a worde tratá cu rapidez, pero e lo worde mamdá pa reunion di 
Conision, Te di lanmentd Sefior Presidente, 
Sefior Presddente, di diputado Leo mi a tende e.o. cu lo tin un plan grandisimo 
di dam y tambe lo tin un rapport masha interesante di FAO, Lo mi kier a haya 
nas splikaeion tocante e plan grandisimo di FAO, Y alavez mi kier puntré 
si caba e dipwtado concerni of e Bestuurscollege a haci un estudio profundo 
di e rapport Grondnaatschappij Sogrea den cual rapport tambe nan ta papia 
y duna detalles di un plan grandisino di diferente damman eu nos lo por 
traha aki na Aruba, 
Tambe ariba tereno di agriculture lo ni kier puntra si Bestuurscollege a 
haei caba of ‘ta haeiendo un estucio profundo di nos mercadoP Pasobra mi ta 
supone cu mafan si cos bay bon eu nos agriculture y nos tin suficiente fruta 
aki ariba pa nos pueblo, suficiente verdura suficiente euminda, ta yega un 
momento ecu nos mester bay papia ariba limitacion di daportweion di e 
produetonan aki di afor, 
Mi pregunta ta si Bestuurscollege ya caba a haci un estudio caba di c 
mercado aki? 
Sefior Presidente, mi kier a sugeri na Bestuurscollege y den e caso aki 
specialmente na nos diputado di agricultura, pa den futuro invita mas tanto 
posibel nos miembronan di Parlamento pa bishita e proyeetonan di agricultura, 
cria y pesca, Esey ta haci su trabao aki den Parlamento mas facil y lo evita 
tambe eu e ta haye cu preguntanan fastiosoe 
Di e mesun diputado ni ta tende cwe departamento di akkerbouw y bedamming 
na Veterinaire Dienst den pasado no a haci mucho cos. Mi tambe un tempo 
tabata diputado di agricultura, y mi por bisa cu e tempo ey cu e posibilidade 
nan cu nos tabata tin, e departamento ey a haci hopi, Pasobra si mas aworo 
nos ta bay vota placa pa haei dam linpi y pa coba dam mas, tur ta damman 
existente caba trahá e tempo ey. Tambe e tempo ey nos tabata tin plannan 
pa traha damman grandi ariba Aruba, Y nos a cuninsa cu nan, mi no sa cue 
diputado ta na haltura, pees na Rooi Calbas:@ unda eu un dam grandi tabata 
planea pa ser construi, 

No eynan so, pero 5 o 6 nas ariba henter Aruba, No solamente damman ehiquito, 
pero tambe un paar di damman grandie Ademas e tempo ey tambe a traha e centro 
agricultural na Santa Rosa, Pa boca di Sefior Presidente awe maïnta, y tambe 
awor ey pa diferente miembro di nos Parlanontó, mi a tende di e promocion 
di nos cultura, especialnente di nos musicae 
Y tambe a worde papia di e himmo nacional di futuro Y eseVe Sefior Presidente, 
mes a bisa ya Bestuurscollege a aserca caba e autornan dis “Aruba dushi tera,'' 
pa mira si por traha, si por conpilé y eu den tal forma e por bira en Futuro 
nos himno nacional, Mi kier a sugeri Bestuurscollege pa no teni: esaki 
solanente den un grupo ehiquito, pero laga nos hacié nas democraticanente, 
laga Pete via nos e departamento di cultura y educacton, laga nos tene un 
eoneurso den pueblo, no golamente pa e himno pero tambe pa e bandera, 
laga esaki bay den pueblo, laga e pueblo particip pa mafian nos por tin un 
hinno nacional ou a sali y cu ta acepta y tambe un bandera cu a sali y cu ta 
aceptá pa e pueblo den su totalidad, E ora nos ta traha debidamente democra= 
tico, berdaderanente cu sentinento pa nos pueblo, 
Sefior Presidente, prome cu mi a tende tabe di un orador un rato a pasa 
ariba e departamento di ostructura estatal, cu ta departamento di Gobierno 
Central y di cual den primera tanda mi a bisa un departamento cu a principia, 
eu a worde ere cu hopi buya eu hopi propagandag pero awor aki e ta un 
departamento mortoe 
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Preuba dí esey ta cu e persona cu a papia ariba esey ta un persona cu a 
traha na e departamento ey cu no tey mas e la huye, y a tuma como adviseur 

8 Di Á ’ 
di Bestuurscollege, Te aki den sí gegunde vuelta, masha dankie 

DE HEER P, KELLY: Sofior Presidente, na moda eu e contestacionnan di 
Bestuurscollege a drenta, mi ta considera cu e Bestuurscollege su plannan 
pa reorganisa to, serioe E reorganisacion di e aparato gubernanental ta na 
su lugar, Pero sf mi ta pidi e Bestuurscollege pa haci tur esfuerzo posibel 
pa haci e reorganisacion mas eficiente posibel y mas econonico posibele 
Y pa trece c cifranan di e gastonan dentro di un temino cortico pa Eilands= 

raad, Danki, Sefior Presidente, 

MEJUFFROUW FAUSTINA FRANKs Sefior Presidente, ni ta comparti e entusiasmo di 
e diputado di agricultura, eria y pesca, Mi ta sigura e diputado y mi no 
tin duda tampoco den e beneficionan cue departamentonan aki lo trece y 
por trece pa nos puebloe Loke cu ami a trece padilanti, ta mi preocupacion 
ora mi a comprende con poco e planificacion tabata, Mi por bisa aserca 
cu e splieaeion cu nos diputado di cultura a duna, no a kita e preocupacion 
dimi ey tampocoe Tocante di e rgeproche di e diputado cu gobiermo anterior 
no a haei nada pa promove agricultura, mi por bisa cu cierto ideanan ta 

haya nan importancia den e exa eu nan ta worde expresáe 
Cu otro palabra, nos tur sa cu e problema mundial di energia y siguientee 
mente e problema di inflacion dí e ultimo afianan a pone tur gobiermo di 
mundo kibra nan eabez eon nan mester reduei gasto pa kita for di nan pueblo 

e fantasma espantoso di pobrez, hamber y niseria, Y e unico manera di haci 
esaki na un manera sano, sin tin nodí pa e pucblo sufri nas té, segun ni 
opinion, un plancenento sistenatico, Pasobra nihor planning bo tin, menos 
gasto escy lo trece euné,. Y pesey e splikacion di nos diputado a lagemi preo= 
cupf, Pasobra ariba ni pregunta a base di cual rapport e diputado kier traha 
y elaborá den gu departanento, ná no a haya un contesta satisfactorioe 

Te hasta si nia tende bon, mi a coeprende eu no tin ningun rapport at alle 
Pasobra si ni no ta equiboet, te hasta e asina yaná rapport Sogrea, tampoco 
no ta completo y no por worde bisá segun eu ni a eomprende eu e diputado 

lo kier pa su departancoto funeiond, Mi a corprende for di dje, ou nos 
Bestuurscollege awor numá ta sperando ariba cierto expertonane Mi ta sugeri 
pa laga e expertonan aki haci nan trabao, tuma nan terpo y asina despues 
duna nos un rapport pa nos por haya un mihor idea di e posibilidadnan, 
pasobra ni tin niedo eu “sippie purá ta sali salo", 
Ariba ce experto cu lo bin di Israël, mi por bisa di antemano cu pasobra 
e la resulta na Israël, esey sì ta sigurá cu e lo resultá na Aruba, 
Berdad cu Istaël tin su desierto 'Negez'', mi ta supone cu ta esey Diputado 
Ieo a referi na dje, pero podiser Sr, Leo no sa cu scrca, masha serca di e 

desierto Negev ey‚ ta core un rieuw cu normalmente henter afia ta yen yen di 
awae Y nan por ta sigurá masha facil di e awa ey, solamente tubonan mester 
a pasa pa bay na e desierto, Nos no tin e siguranza ey, pasobra nos ta 

depende di un terpo mashe cortico relativamente di yobida y asina mes o 
yobida ey no tà bin tur aöa tampocos 
Mi ta kere cu e problema di awa, e diputado Leo a duna algun sugestios, 
manera e la bisa trahamento di damnan, Ami lo kier ta interesa pa sa cuanto 
metro oubico ta e contenido di e damman aki, dus cuanto awa nan por wanta? 
Y den cuanto tempo e diputado ta kere cu e damman aki por ta asina yen cu 
nan por tin resultado pa e 157 hendenan cu ta interesé den e proyecto aki, 

Mi a tende di e trabaonan di irrigacion, nan ta conooi caba den tur pais= 
nan afor, pero ami lo kier sa si ya e diputado tin idea cuanto e trabaonan 

aki lo bay costa nos? Y despues tanbe lo mi kier sa si e proyecto completo 
di agriculture ta rendabel, of. ta asina cu e aspecto aki no a worde studid 

ningun momento ainda? 
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Ariba e forma cu e diputado a trece su splikacion padilanti, mi kier bisa 
esaki cu mi ta eomprende cu ta masha facil of mas facil ainda pa traha 
ariba sentimento y bira emoeional, Y ariba un stage politico den un 
canpafia eleetoral, ni no tin nada contra di gritonan emocional tampocoe 
Pero den un sala di Eilandsraad, mi ta verwacht na prone luger zakelijkheid, 
tänto como di e miembronan di Eilandsraad como di e diputadonane 
Pescy lo ni kier haci un suplica na nos Bestuurscollege tene na pecho e 
berdadero amor pa nos pueblo, y tuna e tempo pa studia tur proyecto di tur 
e 5 departamentonan aki debidamente, 
Y bin despues di esey cu un proyecto bon balanzée Mi ta kere cu nos pueblo 
lo sa di aprecia loke ta worde hacf pa nos pueblo for di un bon boluntad. 
Masha dankie 

DE HEER FH, CROESs Seflor Presidente, na prome lugar mi mester bisa cu mi 
por elogia e ideanan cu ce Bestuurscollege actual a trece padilantie 
Pero sf, ta duel mi eu e ideanan sublime cu nen tin ta drei rond eunele, 
na Bestuurstafel no por a resulta dén plannan conereto caminda nos por bûsa 
nos mes ariba “facts! pa nos por traha ariba djele, 
Tocante di agricultura, oria y pesca, lastimamente ou Sr, Leo no a contesta 
kiko lo para eu e mercado di pesca, Tampoco cu si lo bin verbod pa no local= 
nan pisca den nos awa teritorial y tambe pa no localnan por bende piscanan 
eu nan ta haya den nos awanan teritorial akinan, Tanbe ainda ta restami un 
otro pregunta cu si lo tin subsidio tambe na e piscadoman cu kier bay gana 
nan pan den e ramo aki, pa asina nan por entrega na pueblo Arubano cuminda 
mas barata, pero toch cu nan tanbe lo tin entrada sociälmente hustificÂ 
cu nan por eria y mantene nan famia di djele, 
SL, Leo a expresa cu Venezuela lo a duna yudanza na Aruba den e ramo aki 
di agrioultura, cria y pesca, Awor ni kier puntra e diputado concerni, ki 
e yudanza di Venezuela aki ta encerra? Bao Ri eondieion e la worde entregd? 
SL ta prestamo o donacion? Y tambe ki ta ser exigf pa Aruba duna bek? 
Tambe Sr, Leo a meneiona cu Bestuurscollege lo a heei of lo haci pacto pa 
trece cuainda di afor mas barata pa e pueblo Arubano, Awor mi kier puntra, 
si esey ta un plan anto di Bestuurscollege pa lanta nan propio Inkoopcentrale? 
Tambe Sr, Leo a meneiona un rapport cual Bestuurscollege lo tín den su poder 
eu ta demostré of ta, analizá y yega na e conclusion cu na 1982 e scarsedad 
di euminda, y tambe econoniecamente lo ta ewandi na Aruba, Si tal ta berdad 
anto mi ta haya un fallo di Bestuurscollege cu un rapport tan importante 
anera esaki no a ser entregá ni sikiera pa e miembronan di Raad por a haya 

inzage di un tal rapport pa nos futuro di nos dushí isla di Aruba. 
Tocante di e departamento di legislaecion y asuntonan constitucional, nos por 
a tende ecu Sr, Betico Croes a menciona eu nos lo ta contra e ereacion di 
tal departamento aki. 
Nos no ta eontra directamente di e ereacion di e departamento aki, pasobzra 
P.PeÂe ta e prome den su programa a accentud e necesidad di trece decentra= 
lisaoion pa Aruba, Y pa tal motibo nos tambe por aportd y boga e idea ey 
di curazone Pero esey no ta kita e duda ou nos kier ga ta con lo e ser 
haci, y si nan lo tene cuenta cu deseo di henter e pueblo Arubano, y no un 
deseo partidario, Tambe un pregunta cu mi a puntra den prome tande y eu no 
a ser contesta na mi, tocante di e departamento di legislacion y asuntonan 
constitutional mi kier sa kiko nan kier meen cu e p&labra moderne Poutillage! 
Y tambe con e lo ser equipá? Esta e inrichting di tal departamento? 
Si e ta bin solamente un oficina di: luho, of mas bien e mester ta un oficina 
eu personanan capaz pa enberdad realiza e deseonan di nos pueblo Arubano? 
Tocante di e Planbureau, mi por a tende dí diputado Boekhoudt cu mester 
purba atrae industrianan chiquito y grandi, Pero esey sf mi no por ta di 
aouerdo, pasobra si enberdad Sr, Boekhoudt kier meen pa atrae industrianan 
grandi, mi por ta full di acuerdo, como cu kizas mi ta ripitf, kizas akinan 
no tin inversionistanan suficiente grandi, pa lanta akinan mes industrianan 
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grandi, pero sf mi no por ta di acuerdo hamás, caminda e ta bisa cu nos 

mester purba atrac hasta industria chiquito, Ami ta haya cu ta nos deber pa 

yuda stimula den pueblo cada persona cu kier bin na un empresa chikito, pa 

purba yudé pa akinan localmente e tuma lugar, Y tambe nos mester waak pa 

proteh tur nos industrianan chiquito cu tin, Y tambe pa pidi proteacion 

pa nan por eoncurf cu e otronan cu ta importa di afor, Mi ta kere cu STe 

Boekhoudt mester purba trece un proyecto como tal, studié y analizá pa nos 

yuda nos empresanan chiquito akinan y stimula pa nos Arubianonan por haya 

chens tambe pa bin na indutrianan chikito cu subsidio, dônaecion of con cu 

gea pa nos por treo: industria local aki nan mes, 

Tocante di departamento di cultura, recreacion, hubentud y deporte, mi no a 

haya e contestacion si e plan manera rumornan ta corrc ta enberdad existente 

eu nan lo warda te ora cu land pasa na Eiland e departamento di cultura 

y educacion di Tand actualmente? Mi kier ripití cu mi por elogia tur e 

ideanan aki cu Bestuurscollege tin, pero ta duel mi di corazon di no por 

apoya e carta aki, manera e la ser entregá na nose Como cu aki den e ta 

laga un vacfo enorme, kiko lo ta e gastonan ariba custia di nos pueblo 

Arubano, Y tambe e ta laga e vacfo enorme cu si enberdad cu plannan vago 

solamente cu idea e lo bira enberdad departamentonan util, necesario y na 

bienestar di nos dushi pueblo Axrubanoe Dankie 

DE HEER S.A, SPÄNNERs Sefior Presidente, nos ta contra e ideanan pa 

establece e 5 departamentonan e,oe pasobra kizas e ta bien posibel, manera 

mi a splika anteriormente, cu e idea pa crea e departamentonan ey no ta 

idea di nos Bestuurscollege encuanto nan funceionamentoe 

Nos di e fraccion di P.PeAe lo duna nos apoyo na proyectonan cu a base di 

estudionan profundo, cu a resulta prioridad di nos pueblo, Pa contesta 

diputado Sr, Iaclé, mi kier a bisa cu berdad ta apenas 4l dia cu e 

Bestuurscollege aki ta funeioná, Pero mescos cu nan a heei tanto esfuerzo 

pa traha ariba e 5 departamentonan nobo, Bestuurscollege tambe por a haci 

su maximo esfuerzo pa cumíinza atrae industrianan necesario pa asina combati 

un gran parti di nos desempleo, No ta nos intencion ningun momento pa stroba 

ningun proposicion sano di e Bestuurscollege aki, manera Sr, Betico Croes 

a caba di expresf, pasobra nos fraooion di P.P.A, a demsotra esey poco rato 

pasa caba, Pero e lider di MEP, Sre Betico Croes, mester tene bon cuenta 

cu nó ta nos partido a aboga pa un aparte status, Y na ningun momento nos 

lo duna nog cooperacion pa realiza esey, Nos fraccion di P,Peie Lo duna 

nos cooperacion, ora nos hustifiecd eseye Y si mi memoria ta sirbii bon no 

ta nos ta stroba ni traicionf e aparte status di Aruba, pero mas bien e 

líder di MEP, cu durante e ultimo Koninkrijkscomnissie cu a tuma lugar na 

Hulanda na 1954, eu a bay di acuerdo cu na momento cu Surinam haya su 

independencia, Aruba lo no por haya su status aparte, Pasobra lo no por bin 

cambio, wijziging den statuut entre Hulanda y Antillas, Te asina leuw Sefior 

Presidente, 

DE HEER CF CRORSe Sefior Presidente, esaki ta e engafio di mas grandi ecu por 

tine 

DE VOORZITTER:Bo tin un punt van orde Ste Croes? 

DE HEER G.F, CROESs E ta un persoonlijk feit, Cu ami lo acepta esaki, e ta 

un mentira Sefior Presidente. 

DE HEER S.A. SPANNER: Sefior Presidente, envista di e comentarionan di 

diputado Sr, Leo, mi kier a haci cierto preguntanan ariba tereno di 

landbouw en veeteelt na Ste Leoe 
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E prome pregunta con e plantacion ariba tereno di agricultura lo tuma lugar? 
Y si Bestuurscollege tin e rapport prepará caba? Y si nan tin e rapport 
prepará caba, si cada un di e raadsleden por haya un copia di e rapport ey? 
E segundo pregunta cual ta e terenonan disponibel pa agricultura? 
Y di tres pregunta: Kiko y cuanto ta e demendanan encuanto di agricultura, 
di nos hospitaal, nos hotelnan grandi y chiquito aki na Aruba, e supermercado= 
nan y e tiendanan grandi y chiquito? Y ariba e tereno di eria, mi kier a 
puntra e sefior diputados ki sorto di bestianan Bestuurscollege ta pensa 
pa importáÁ pa cria aki na Aruba? Y for di unda e bestianan lo worde importá? 
Cuanto bestia tambe lo ta envolví? 
Tambe mi kier a puntra cual ta e terenonan disponibel pa eriamento di bestia? 
Y mí kier a sa tambe si e terenonan pa criamento di bestia ta aangesloten 
terenonan? Te asina leuw Scfior Presidente, 

DE HEER C, PIETERSs Seüor Presidente, for di prome vuelta caba mi a duna 
‘d comprende, y lo mi ta desea di a mira e agenda aki, como e preparacion 
pa nos futuro estatal, y pa e forma cu nos Gohierno Insular lo ta desea pa 
nos cuminza prepara nos mes pa e manera cu nos lo mester maneha nos mes isla, 
Y ta pesey mi a bisa cu mi ta kere cu lo tabata mas prudente, si nos no por 
a trata e asunto aki den huishoudelijke vergadering, pero como cu e partido 
cu ta forma gobierno, ta mira su urgenceia awe nos ta tratando e cu un poco 
cuidaoe 
Un banda mi ta contento di esey, pa nos no perde for di vista e parti ef iciente 
y importante cu e agendapunt aki tin cuncle, Sinembargo mi ta kere cu den tur 
e conversacionnan aki nos no a bin ainda na un punto camínda nos ta mira 
e importancia di e departamentonan aki, of kizas di mas departamento, 
Awe casualmente ta sali den courant, cu Sr, Smeltzer, ta bisa cue sistema 
euidadoso y paso pa paso cu Antillas pues cu Aruba tambe ta preparando pa 
nan independencia den futuro, ta di aplaudf,. 
Y pasonan cuidadoso asina aki y pasonan pacffico asina aki ta masha 
aconsechable, se 

DE VOORZITTER: Sefior Pietòrsg, ri no ta kere cu ta bo intencion di bay lesa 
henter e courant pa nos loke cu Sr. Smeltzer a declará? 

DE HEER C, PIETERS: Mi ta kere si esey ta necesario pa e reunion Setior 
Presidante, eee 

DE VOORZITTER: Mi no ta kere cu tur loke Sr, Smeltzer a declará ta cay bao 
di e punto 10 di agenda: Brief van het Bestuurscollege van 4 augustus 1975, 
betreffende de reorganisatie van het bestuursapparaat, Asina ta mi kier pidi 
bo pa bo mantene bo mes na e punto di agenda, 

DE HEER C, PIETERS: Corectamente, ta djies un frase tum pa e asunto pacifico 
y euidadoso y di hopi atencion cu nos mester paga na e reorganisacion y e 
estableoimiento di e departamentonan aki, mi kier a haale aan, pa mustzra 
cu nos mester tuma e medidanan aki ecu mas cuidao y cu mas firmeza, 
Mi no ta kere cu Bo ta verwachte dimi cu lo mi bay Lesa henter e courant, 
pero mi ta kere sf cu ta bon pa cita un parti di djele, ecu lo por tin efecto 
ariba e agendapunt eu nos ta tratando aki, Y ta pesey mi kier a informa 
eneuanto di eseye 
Seflor Presidente, e departamentonan aki por ta departamento berdad cu 
mester cuzinza haya nan forma, 
Nan mester haya nana forma mescos cu e otro departvamentonan tambe mester haya 
nan forma den nos futuro estatal, Pero nos mester keda realistico, Nos mester 
corda cu enberdad nos a caba di mustra Hulanda ariba su mal hecho, dí no a 
cuadra cu un agendapunt cu nos a trata anteriormente, 
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Pues lo tabata mucho mas aconsehable, sí nos lo por formula e departamento= 

nan aki mucho mas eficiente prome cu nos a present nan na Raad, Ho 

obstante mi ta kere cu e moeion cu nos lo por trata aki rato, por ta un 

moeion eu por duna nos e oportunidad di por topa otro, pa asina ey bin 

na realisacion di e departamentonan aki, Kizas esey por yuda nos di keda 

den e rumbo di eficencia y keda den e rumbo toch di realiza e departamento= 

nan aki, Masha danki, 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Bestuurscollege y mi ta duna palabra na 

diputado Leo. 

DE HEER D, LEO, GEDEPUTEERDE: Sefior Presidente, den di dos ronde casí nos 

a bin haya e mesun papiamento pa parti di oposicione, Pa parti di partido 

di Gobierno nan ta comprende tur nos plannan, ta cosnan cu nos ta tratando 

hunto ya pa casi 2 afa largo, Pero mi ta kere cu oposicion no kier comprende 

kiko nos ta bay haci, Esey no ta interesa nos tampoco, sí nan kier comprende 
of laga di comprende, nos ta pa Aruba nos ta traha, 
Loeual cu nan a bin padilanti cunele, si e plannan aki lo rosulté? Parce 

cos cu ta interes masha grandi tin pa protecha eierto grupo cu nan ta 

spanta pa e plannan aki bay door, Di manera cu mi a bisanan den di prome 

ronde, cu si nan kier, of laga di kier, nos ta traha ariba e plannan aki, 

nos ta bay door cu nan, nan kier buta contra ta nan asunto, nos ta dicidf, 

Pueblo a bisa nos cu e ta duna nos e confianza cu nos ta bay traha ariha 

cierto proyecto pa nan, y nos ta bay haciele, Si den pasado nan no a 

interesá pa busca rapport, nos no ta mucha chiquito pa cana busca rapport 

pa parti pa nan awe, Dios sa ken nan ta bay duna e rappoùt aki, pasobra 

den pasado hopi rapport a dispareé cu a bin den man di kapitalistanan 

grandi cu a haya terenonan favorabel cu tin eierto recursonan natural bao 

di nane 

Y e rapportnan ey nunca nos no a haya nan den nos poder, Pero den pasado 

eierto miembronan, di nan gobierno, a haya cierto rapport cu a disparcóe 

min eiertbo hendenan eu tin cierto terenonan den nan poder cu tin recursonan 

natural. di nos paises 

Pero pesey tambe nos lo bin eu leynan, tur recursonan natural di suelo di 

Aruba, ta pertonece na e pucblo y ta pertenece na e pueblo di Arubas 

Nan ta puntrando cuanto awa lo tin den un dam, si awa yobe? Esey ta depende 

na euanto awa lo caye Tin dan cu ta worde trahá cu lo por carga un cantidad 

dí 500 mil ton di awae Escynan ta damnan traha door di expertonan, pero no 

expertonan di PePeÂe pasobra nan experto a traha solamente, pa un grupo 

ehiquito, cu awe ta consehá di 5, 4 cas cu ta biba mihor cu cualkier otro 

hende ariba Aruba, pero nos ta trahando pa e pueblo, 

Mi no ta acusa tur nan miembronan, tin di nan siguramente ta traha cu amor 
pa e pueblo, pero tin di nan sf cu a traha solamente pa un grupo chiquito 

cu awe ta bon pará R, e pueblo ta bentá un banda, 
De, DN B. mmm edt ane eenen lansen d == 

Nei La papia LOCTLE dt zakKeLijkeids Ore vu tr GOELEN) ed 

apenas 1 luna y pico, nan lo kier pa nos lo tin tur sorto di informaciones 

pa nan, Tur locual na a defia den e ultimo afia, nos lo mester a drecha den 1 

luna y pico, esey ta imposibel, Locual nos tin awor aki ta expertonan, manera 

un hoben cu ta sinta aki tras nan, Podiser e no ta pertenece na cierto grupo, 

por ta cu su cavpacidad nan no ta rzeconocele, pero nos sí ta reconocele, 

Nos ta reconoce tur e hobennan di Aruba cu a bay studia y cu ta yudando nos 

awe. Sí nan ta bibando afor, nos ta busca manera pa trece nan akinan pa 

yuda nos, pasobrea nos sí ta kere den nan, Pasobra eierto geuponan semper 

a worde privilesid, Cierto gruposan cu a bin pa yuda solamente un grupo 

bay padilanti, ‚e otro parti di e pueblo a worde benté un banda, 

Nos ta kere den un otro lucha, nos ta kere cue pueblo ta esun cu mester 

ecogecha tur locual cu e gobierno haya den su poder, 
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Esta impuesto e ta bin den man di gobierno, si ta plennan, proyectonan, ta 
e pueblo ta esun cu tin di cosecha di djele, no un grupo chiquito, Nan ta 
papia di awa teritorial, tocante pesca, esey nan sa masha bon cu Hulanda 
te awe no a haci nada den e direccion pa yuda nos, Of nan ta kere cu e 
Gobierno cu ta sinta 1 luna akinan ta bay bringa cu e paisnan rond aki pa 
bay weita ta cual parti ta pertenece na djele, Pero nos tin corahe sf, nos 
tin eierto contactonan cu nos por aserca cualkier pais, Poco dia pasa, e 
compafiero akinan, Sr, Delwin Gomez a bula bay Venezuela cu un minister di 
nos partido bay regla agunto eu no por worde drechá pa lunas largo. 
Nam «ta bay den dos dia, tur cos ta cla pa Aruba, Ey bo ta mustra cu tin 
homber cu kier traha pa nan lugar, No ta bay, anto ta bin cu saco yen di 
placa, y e pueblo benté un banda, Nos ta traha pa nos pueblo, Ora nos 
ta papia di pactos y convenidos, nos ta tende awor aki tocante di Inkoop= 
centrale, Nos ta traha pa e pueblo akinan, con cu bo kier yamé, si ta inkoop= 
centrale of bo kier yamé X, bo kier yamé Z, pero locual nos kier ta cu e 
pueblo ta haya cuminda na un prijs barata, 
Ta esey ta importa nos, No cinco diputado, ni e miembronan di Raad di nos, 
ningun parti chiquito, pero e pueblo mester goza di djele, no un grupo 
ehiquitoe 

Nos no ta den e cosnan cy 
Tocante ki ayudo Venezuela lo yuda, of si Venezuela a duna caba? 
Den pasado nunca nan a bay Venezuela, ni Colombia bay busca ayudo, 
Semper bay bo ta tende ta un grupo chiquito ta bati na porta aki na Aruba 
mes, ta pidi ayudo serca otro, E gxupo ey, ta esun cu ta yen di kapitaal 
na banco, Pero nos ta bay serca paisnan afor, weita pa nan yuda nos pueblo, 
Ta nos pueblo a pone nos, y nos kier pa nos pueblo worde yudé, 
Poco rato despues bo ta tende eon Sre Spenner ta bin padilanti, ta atacando 
lider di partido cu e la traicionf nos lucha, Ta aki na Aruba so boso por 
bin papia sorto di eosnan aki, Otro caminda hendenan cu ta yega na nos pais 
bin goza di nos hospitalidad, mester sifia respeta nos pueblo, pasobra, se 

DE VOORZITTER: Sr, Diputado Leo, mi kier pa bo meantene bo mes na e punto 
di agenda, Mescos cu mí a pidi tur e oradornan, mi kier pa bo mantene bo 
mes tambe na e punto di agenda, Pasobra ora STe Spanner a bisa e cos ey, 
STe Betico Croes a pidi un persoonlijk feit, e la haya chens di rectifica 
esaki, e punto ey a keda rectificd, Asina ta e reunion a bay te awor aki 
masha bone Laga nos mantenenos mes mas tanto cu ta posibel na e agendapunt, 
no desvia di djele, 

DE HEER De, LEO, GEDEPUTEERDES Sefior Presidente, ta comprendeni, e pueblo 
cu a pone nos aki den pa respet, y nos no ta den wega mas. Pasobra ta 
yamamento nos ta haci na e pueblo, Y e yamamento aki ta serio Sefior 
Presidente, E por causa bida, mi ta bisa Bo eseye 

DE VOORZITTERs Mi kier pidi publico presente pa nan keda, keto, mi no kier 
tende ningun sorto di reaccion di nan, Sigui Sefior Diputado Leo. 

s Pesey mi ta kere ora cu nos ta bin 
awe pa trata departanentonan cu nos ta bay lanta nos: ta bay lanté pa e 
puebloe No ta pa ningun diputado bay coseché, e pueblo di Aruba mester 
eosechá di fruta di nos trabao, Nan ta pagadé di impuesto, nan ta esunnan cu 
sa ta kiko ta e lucha pa nan puebloe Pasobra hopi pais a worde traicioná, 
pero aki na Aruba sf nos no ta acepta traicion di esunnen cu ta keda cu ta 
bin biba aki riba, Esey lo mí kier bisa uno y tur awe, cu nos ta aki den 
awe nochi tratando e punto di agenda ami y locual cu nos tin den nos consenchi 
locual cu e pueblo a duna nos ta pa trana pa nos pueblo. 
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Ora eu nos cuminza realiza nos plannan, ta plannan serio nos ta bin cu nane 
Nos no ta bin eu cosnan di macaco, cu preguntanan, keriendo eu nan ta bin 
bochorna nos aki den. 
Ora nos ta traha, ta traha nos ta bay traha, Y nos ta bay cu e pueblo 
completo tras di nos, Nos kier bay denostré eu ta un gobierno serio ta aki= 
nan no un gobierno cu ta yena gaco pa enriqueza nan nese 
Danki. 

DE HEER M.D, GOMEZ, GEDEPUTEERDE: Setior Presidente, manera mi a splika den 
mi prome ronde caba, encuanto e departamento nobo di asuntonan 
consticuecional y legislacion, e idea no ta manera aparentemente miembronan 
di oposiecion a pensa, cu nos lo a nanda busca hendenan di afor pa loco pa 
traha den e departamento eye Mi ta kere cu aki na Aruba nos tin basta 

material hwmano cu nos lo por uza, Nos tin basta personanan podisé cu 
nunca nan no a worde reconocfe 
Y awor nos kier bay duna nan un chens pa traha den e departamento eye 

Tocante di e cantidad di personas cu lo bay traha den e departamento ey, 
mi no por duna un contesta definitivo ainda, Mi tin contacto cu 2, 3 
jurista caba, cu a Lustra interes pa bin traha serca nos, Y nan ta trahando 
ariba un programa áì e departamento ey, Y nan lo bin cu sugerencianan y 
bisa si nos mester busca nas hende, sí of no, 

Encuanto e pregunta di Sr, Frank Croes di acuerdo cu e carta cu ta worde 
papiá di un "goed geoutilleerd bureau, Bestuurscollege ta pone accento 
ariba un departamento cu ta bon organizá cu personanan capracité pa haci 
trabao cu nos ta desea di nane 
Masha danki, 

DE HEER C,B, BOEKHOUDT, GEDEPUIEERDEs Sciior Presidente, den e segunda vuelta 
aki, lo mi ta masha corticoe Comofuera cu ta masha poco pregunta a worde 
haci directamente na mi personas 

Sr. Rudy Frank a cuminza na ripiti e pregunta tocaxte e posibilidad eu nos 
por a duné un raming globals Mi kier ripiti mesoos atrobe ou Stres Frank no 
kier a lesa e carta cu nos a presenta na Bestuurscollege unda cu ariba 

pagina 5, di 5 lifa, nog ta menciona claramente cu awor akinan Bestuurs= 

college ta haya ta poco prematura pa nos por aserca Raad cu un rammine di | 
e gastonane Tambe ni kier a contestele tocante di e becadonan:s Cuanto beca a 
worde duná? Mi kier a bisa eu nos a duna alrededor di 25 beca, 

Sefiorita Faustina Frank no a haci ningun pregunta directamente na mi 
persona, solamente e la accentuí e importancia di e planeamento. 
Mihor planning nos tin, mihor nos por traha, 

Esey nos ta comparti e idea akinan y ta pa tal motibo nes nos ta aserca 
Raad pa nos traha ariba e Planbureau, Mi ta spera mirando esaki cu Sxta, 
Frank lo coopera cu nos ariba e punto aki, 

Sr, Frank tampoco no a hacimi ningun pregunta directanente, solamente e la 

heei um referenete atbweebeartbe ni venenkenen di etmeemente di tadastrtenmm 
chikito, mediano y grandi pa Aruba, Esaki pa contesta solamente ariba 
remarkenan cu Sr, Spanner a trece padilantie Mi ta di acuerdo cu Sr, Croes 
den e caso aki cu nos mester encurasha e hendenan local pa inverti placa 
aki na Aruba, pa erea industrianan chiquito, Mi ta completamente di 
acuerdo cunele, esaki no ta nada nobo pa nose Pero unda nos por atrae 
industrianan chiquito of mediano di afor cu por yuda nos reduci desempleo, 
crea mas trabao sea pa 10 of 25 hende nos mester aceptá nan, Y di akinan nos 
mester bolbe sifia nos mes hendenan pa nan tambe por sigi progresa, 
Masha danki, 
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DE HEER R‚He LACLE, GEDEPUTEERDE: Sefior Presidente, e prome orador di oposie 
eion den segunda buelta a cuminza bisa cue diputado encuanto di servicio 
di informacion tabata corto y a duna masha poco informacion, 
Mi a para secucha tur e oradornan di oposieion, y mi no a haya ningun pregunta 
concreto ariba e servieio di informacion cu nos tin intencion pa entamas 
Solamente tabata tin cierto gritonan, “pueblo lo sinti eonsecuencia, 
palabranan di Sr, Rudy Franke Sr, Guillermo Trinidads “Cuanto placa ta costa 
kiko e pueblo ta haya bek?! 
Esaki ta ironia, Mi ta corda un biaha sint como publieo, scuchando Eilands= 
raad, econ den un pida papel e fraccion di PePeÂe Y AVePe a bin pa vota 1À 
miyon pa Awruven, sin duna un splíkacion na Filandsraad, Con cierto momento 
e mesun fraccionnan akí ta bin eu un proposiecion na Eilandsraad pa regala 
800 mil florin na A,C,Ie 
Esaki ta un ironia pa bin puntra cuanto lo e costa e pueblo, E Bestuurscollege 
actual ta un gobierno responsabel, 
Nos no ta bay malgasta placa manera e Bestuurscollege anterior, 
Tambe Sr, Spanner a trece padilanti cu e lo duna apoyo na proyeetonan cu 
ta worde trecf cu un estudio padilanti, Su partido a duna bon ehempel e 
tempo ey, pero nos ta haciendo nos maximo esfuerzo pa atrae industria, 
Siman pasa diavierna nos, tabata tin combersacion cu un compafiia particular 
eu tin inteneion di pone un shopping=center, y tambe un recreatiem=center 

„otro banda di e Hyatt Hotel, Pero nos a drenta Bestuurscollege hayando cu 
eierto plannan cu por a worde entama djies e diputadonan a pone “deponeren”, 
Un proyecto cu por a duna 400 persona trabao, djies pone “deponeren?, 
Gewoon hiba e politica di "verschroeide aarde'!, 
Te asina leu Sefior Presidente, 

DE HEER NE, ODUBER, GEDUPUIEERDEs Sefior Presidente, ariba e pregunta di 
STe Tromp, pa laga mas hende ye pueblo participf na e himmo di Aruba, mi kier 
participá cu “Aruba Dushi Tera’, por lo pronto a worde tuma como himno di 
Aruba, pero e intencion di Bestuurscollege tÁ pa schrijf uit un prijsvraag 
na unda pueblo por participd y despues nos lo bay dieidi ta cual cantica 
lo bay bira e himmo di Aruba, 

sefior Presidente, ariba e prekunta di Sr, Frank Croes, si e plan ta enberdad 
pa Land pasa e departamento di estructura estatal pa Eiland, mi kier a 
bisele cu nos pensando ariba nos lucha di status aparte, a cuminza anticipá 
caba ariba e futuro di Aruba, y a cuminza promove nos cultura door di bin 
eu e departamento di cultura ariba su mes. Y si ta berdad cu Tand por pasé 
pa Eiland? Lo mi kier bisa, cu tempo lo duna na cla cu nos mes lo hacié 
Eiland, 

DE HEER J.R, FRANKs Hen vraagpunt Sefior Presidente, Mi a haci un pregunta 
ariba cual mi no a haya contesta, Mi a puntra Sr. diputada Leo sí lo ta 
inteneion di Bestuurscollege di haci uzo di e research cu Âgroco NeVe un 
biaha caba a haci ariba tereno di agricultura? Y tambe si ta posibel pa nan 
tambe haya laga nos bisa, pa Bestuurscollege puntra e gegevennan di e 
research ey, y cu nan tambe por sigi cue trabao pa sigi empled e cantidad 
di personanan cu nan tin den nan servicio? 

DE HEER D, LEO, GEDEPUTEERDE: Sefior Presidente, si ta tocante di puntramento 
di eierto trabaonan cu a worde haci pa un grupo particular? Bestuurscollege 
no a twa ningun decision, Bestuurscollege ta hibando e programa cue tin di 
agricultura, cria y pesca e ta trahando ariba djele, Y akinan e ta keda na 
desieion di Bestuurscollege con e ta sigi entama su trabaonane 

MEJUFFROUW F, FRANK: Vraagpunt, Sefior Presidente. Mi a puntra Sr, Leo algun 
pregunta y segun mi mi no a haya contesta ariba nane 
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E preguntas Den cuanto tempo e darman cu ta stipula pa worde haci ta yena 

cu awa? Y e proyecto di irrigacion, tubonan cu a worde ponf, cuanto e 

proyecto ey a costa? Y si e proyecto di agricultura lo ta rendabel, sf of 

no? 

DE HEER De LEO, GEDEPUTEERDE: Tocante ki dia e damman lo ta cla? Esey ta 

depende di e machinnan cu nos tine Den pagsado PeP.A, no a bestel machin 

nunca, wor aki nos tin di huur e materialnan di trabao pa nos por traha 

nos dagman, Doof dt esey nos trabaonan ta bay poco stagná, Y ki dia e 

damnan lo yena eu awa? Esey ta depende dia cu awa yobee 

DE VOORZITTER: Asina nos a yega na fin di e tweede ronde aki, Awor akinan 

mi kier duna Sr, Pieters cu a anuneiá un moeion e oportunidad pa e 

presentá e mocion aki na Raade 

DE HEER C, PIETERSs Sefior Presidente, manera mi a bisa caba anteriormente 

mi ta kere cue reorganisacion di e bestuursapparaatnan aki, no ta asina 
dificil, Kizas cu un moeion nos por trata na topa otro, pa asina cy nos 
lo por realiza âinda loke ta deseo di e Raade 

E moeion ta bisa lo siguientes 

Eilandsraad van Aruba, heden 11 augustus 1975 ín vergadering bijeen, 

Besluit: 
Het Bestuurscollege te machtigens 

De bestaande afdeling Algemene en Juridische Zaken te reorganiseren tot een 

Afdeling Algemene Juridische Wetgeving en Constitutionele Zaken, 

De bestaande diensts Landbouw Veeteelt en Visserij, zodanig te reorganiseren 

dat het tegemoet komt aan het beleid dat het Bestuurscollege wenst te voeren, 

De bestaande afdeling DECO te reorganiseren tot een Afdeling DECO en Plane 

bureau. 

De landsregering te benaderen teneinde de landsdepartamenten Sport, Cultuur 

en Opvoeding en de R_V‚De te decentraliserene 

De raad te benaderen met een kostenraninge 
En gaat over tot de orde van de dage 
E ta sòstene pa 5 mieybro di Raad, 

DE VOORZITTER: Mi kier stel aan de orde e moeion di Sr, Pieters, cual ta 
sostene door di Sr, Rudy Frank y Sr, Guillermo Trinidad, E sprekerslijst 
ta habrí y mi kier duna Sr, Pieters palabra, 

DEE CF CROFSr-Seftor-Prestdenter mi bin um voorsbet vanonder Perte 

como cu nos. a deliberá tanto caba den eerste cu tweede ronde ariba e 

asunto aki, kizas ta aconsehable pa nos bay over na votacion sin beraade 

slagingen? 

DE VOORZITTERs Mi tin un voorstel di orde di Sr, Betico Croes, y e voorstel 

aki ta worde ondersteund, Sr, Betico Croes? Sf e ta worde ondersteund, 

Mi ta proponé pa bay over na stemming ariba e mocion aki sin tene beraad= 

slagingens 

DE HEER G,P, TRINIDADs Sefior Presidente, mi ta kere cu etica Parlamentario 

ta exigi di nos, aunque cu nos no ta tene beraadslagingen, cu un indiener 

sikiera por lichte toe su proposicion, 
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DE VOORZITTER: laga e indiener lichte toe, anto pa nos comprende otro bon, 

despues cu e indiener lichte toe, no tin ningun bezwaar pa nos bay over 
mesora na votacion? 

DE HEER G.P, TRINIDAD No, pasobra mi ta kere cu nos ta bay exigi hopi di 

Bo tempo, y esaki no ta mi plane 

DE VOORZITTER: OeKe anto mi ta duna oportunidad dus na e indiener Sr, Pieters, 
pa e lichte e proposicion aki toes 

DE HEER C, PIETERS: Sefior Presidente, personalmente mi no ta mira eigenlijk 
e necesidad pa lichte in e motie, pa motibo cu ni no ta kere cu e motie aki 
lo ta na satisfaccion di e Raad mas, aunque cu esey tabata e desco pa e 
motie hayag At least mi ta kere cu lo por a schors e vergadering y mira 

eu por tabata tin un tegemoetkoming a base di e motie pa e agendapunte 

Pero mi no ta kere cu ta necesario pa lichte in e motiee 

DE HEER J‚Re FRANK: Sefior Presidente, den pasado mi ta corda cu Bestuurs= 
college tabata tin e amabilidad aki dennan na oranan tempran di dia, 
pasando simannan largo contestando tur pregunta y scuchando tur inlichting, 
scuchando tur mocion cu worde entregá pa parti di e lider di fraccion di 
MEP, Pero awe nos ta ripará door cu situacion a cambiasesese 

DE VOORZITTER: Sr, Frank, mí tabata kier pa bo duna un toelichting, mi no 
kier pa bo bay den detalles, Un toelichtins ariba e mocione A worde papia 
masha hopi ariba e punto di agenda aki caba, Mi ta kere cu awor aki por duna 
un korte toelichting pa nos por bay pa caba e agendapunt akie 

DE HEER JeRe FRANK: Mi kier a trece e punto aki padilanti Sefior Presidente, 

Esaki ta algo contra Ética Parlamentarioe Bo ta worde kita di palabra pa 
papiae Y argumentá, Bo boca ‘ta worde será bo no ta haya contesta ariba 

pregunta, Y a bin un mocion, un voorstel cu ta bisa, ban vota sin beraade 

slagingene Danki pa tur cos 

DE VOORZITTER: Mi ta trece na votacion e mocion dí Sr, Pièters, manera e 
la worde sostené, Tin hende cu ta desed hoofdelijke stemming ariba e moeion 
aki? 

Sr, Betico Croes ta pidi hoofdelijke stemming? 

DE HEER G,P, TRINIDAD: Sr, Croes a haci un voorstel, no tin deliberacion 
ariba djee 

DE VOORZITTER: No, mi a comprende cu mi a papia masha habrí, Mi ta kere 
cu nos tur a deliberá hopi ariba e punto di agenda akinan, Mi no ta kere 
cu ta e intencion di ningun miembro di e Raad aki pa nos bay laga e reunion 
aki mas cu ta necesarioe 

Ora cu e proposicion a bin, mi a puntra e lidernan dí fraceion, cu ora e 
proposicion aki a bin cu nan tabata tin remarka, E proposicion tabata pa 
no tin ningun sorto di beraadslagingen ariba e mocion aki, 

Prome cu mí pone e punt aki aan de orde, mi a puntra e lidernan di fraccion= 
nan alomenos, y mi a puntra tembe e indiener di e mocion di orde aki, 
si e no tin bezwaar si e indienersnan duna um toelichting ariba e cos 
akinan, despues nos pasa pa votacione Y esey a worde acceptá door di ture 
Kier meen, awor akinan si ora mi stelle e votacion ariba e mocion aki, ta 
pasobra nos a wijke af caba ariba e cos akie 
Pasobra mi ta weita cu nos ta alargando e reunion y e punto aki, y mi kier 
yega na conclusion di e punto akinane 
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Awor pesey mi ta pidi, tin algun miembro cu kier hoofdelijke stemming ariba 

e moeion akij mi a comprende cu Sr, Betieo Croes kier hoofdelijke stemming 

ariba e mocion aki, laga nos vota ariba e mocion aki pa nos caba, 

Y despues laga nos vota ariba e agendapunt cu si ta necesario tambe pa caba 

eu e punto akie 

Mi ta stelle awor na votacion e mocion di Sr, Pieters manera e la sostené, 

Esun cu vota pro, ta vota pro e mocion di Sr, Pieters, y esun cu vota 
contra, logicamente ta vota contra di e mocion aki, 

VOOR STEMMEN DE LEDEN: Fe Croes, Meje Fe Frank, JeRe Frank, Ce Pieters, 

S.Ee Spanner, De Tromp, GePe Trinidad, 

TEGEN STEMMEN DE LEDEN: He Angela, Meje Ge Barefio, Pe Bislip, GeFe Croes, 

Je Croes, Fe Figaroa, MeDs Gomez, ReVe Henriquez, Pe Kelly, ReHe Lacle, 

Dele Leo, Je Vede Linde, Cele Odore 

DE VOORZITTER:s Resultado di e votaeion tas 7 pro, 13 contrae 
Asina ta cu mocion a keda rechazáe Y awor nos a yega na fin di e delibera= 
eíonnan arïba agendapunt 10, Tin miembro cu ta deseÁ hoofdelijke stemming? 

Sr, Trinidad ta desea hoofdelijke stemming, Mi’ ta trece aan de orde awors 
WBrief van het Bestuurscollege van 4 augustus 1975, betreffende de reorgani 

satie van het bestuursapparaat, 

Esunnan cu vota pro, ta vota pí e proposicion di Bestuurscollege aki, esnan 

eu vota contra, ta vota contra e proposicion di Bestuurscollege. 

VOOR STEMMEN DE LEDEN3 He Angela, Meje Ge Barefio, Pe Bislip, GeFe Croes, 

Je Croes, Fe Figaroa, MeDe Gomez, ReVe Henriquez, Pe Kelly, Rele Lacle, 

Dele Leo, Je Vede Linde, CeBie Odore 

TEGEN STEMMEN DE LEDEN: FP, Croes, Meje Fe Frank, Jelie Frank, C, Pieters, 

S, Spanner, De Tromp, GePe Trinidad, 

DE VOORZITTER: Resultado di e votaoion tags 15 pro, 7 contra, 

TSina ta cue proposicion di Bestuurscollege a keda accepté, 

Awor nos ta pasa pa agendapunt noe le 
Brief van het Bestuurscollege van 4 augustus 1 betreffende het verzoek 

van de Bvichsd e Wiet Wit=Gele Kruis Arubaf! om subsidie verhogi 

FTE ta habri. Mi ta Bebel e deliberacionnan ariba e agendapunt 

aki, Mi ta duna palabra na Sr, Betico Croes, 

DE HEER G.F, CROES: Sefior Presidente, nos fraccion ta aplaudf e carta 
di Bestuurscollege aki pa aumenta e subsidie na Stichting WiteGele Kruis 
Aruba, 
Den pasado tempo cu Movímiento Electoraal di Pueblo tabata den oposicion, 

nos tabete tin reuma vue diferentestiekriingnanartbeverene 
social, Y aki a worde demostrá cu cifras cu e subsidies ta demasiado abaos 
Y nos a bin cu e proposicion durante di diferente begrotingsbehandeling pa 
aumenté, Y aki nos por agregá hechos na nos palabranan pa asina yega na 
un realizacion di aumento, Pues nos lo bay di acuerdo cu e aumento aki pa 
demostzra tambe e gratitud cu nos Raad tin pae bon trabao cue stichting 
aki ta haci ariba tereno sociale 
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DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Trinidad, 

DE HEER GeP. ERINIDADs Nos ta probech4 e oportunidad pa nos expresá nos 
satisfaccion pa e bon trabao cu e stichting aki ta haci pa nos pueblo, Nos ta 
kere cu nos no tin nada contra pa vota e suma aki, Solamente lo mi kier un 
clarificacion Sefior Presidente, nos ta vota aki pa un aumento di e subsidio 
of nos ta vota pa un suma stipula cu cual e stichting ta sali for di su 
liquiditeitsmoeilijkheden. Esaki ta un éénmalige of Sr, Croes ta ekiboca 
eu ta un aumento di subsidie, 

DE VOORZITTER: Sr, Trinidad, den e carta cu Bestuurscollege a manda pa Raad 
ta ponf cu ta un éénmalige extra subsidie, E pregunta di Sr. Trinidad a keda 
contestá, Mi no ta kere cu ta necesario pa nos pasa over pa un segunda buelta, 

DE HEER Ge, CROES: Sefior Presidente, toch mi kier a remarca cu e subsidie den 
e begrotingnan cu ta bini lo mester worde adaptáe. 

DE VOORZITTER: Naturalmente, si ta necesario cu e mester worde adaptá, esey 
no ta problema, 
Tin un miembro cu ta deseÂ hoofdelijke stemming? E agendapunt aki a keda 
aceptá zonder hoofdelijke stemming. 
Agendapunt 12, Brief van het Bestuurscollege van 8 augustus 1975 betreffende 
telefoonvoorzieningen ten behoeve van de nieuwe vleugel van het Bestuurskantoor, 
Âs.noe 8 s bijlage 1 nOe Sede 

E sprekerslijst ta habki, Mi ta habri e deliberacionnan ariba e punto di 
agenda aki y mi ta duna palabra na Sr, Betico Croes, 

DE HEER G.F, CROESs Sefior Presidente, masha brevemente lo mi kier a participá 
eu nos fracèion ta bai di aeuerdo cu e proposicion y solamente ta pará abaos 
“De graafwerkzaamheden zullen worden verricht door de aannemer, aan wie het 
graafwerk gegund is naar aanleiding van de laatst gehouden openbare inschrij= 
ving, 1 

Mi ta kere cu den futuro cu mester bin e trabaonan adicional pa toch aunque 
cu den pasado cierto firma tabata e laagste inschrijver, pa cada proyecto … 
mantene oponbare inschrijving, te ora cu resulta cu e indole di e trabao no 
ta permiti un openbare inschrijving. 

DE HEER R‚H, LACLD, GEDEPUTEERDE: Sefior Presidente, nos ke tuma e sugerencia 
di Sr, Croes na consideracion, 

DE VOORZIETER: No tin ningun spreker mas, nos a llega na fin di e Algemene 
Beschouwingen tambe ariba e punto aki, Mi ta kere cu Sf, Croes den su segundo 
ronde di awe a trece tur cos padilantie 
Tin algun miembro cu ta desea hoofdelijke stemming riba e agendapunt aki? 
E punto aki tambe a keda aceptá zonder hoofdelijke stemming, 
Awor nos ta bay pa agendapunt no. 13, Brief van het Bestuurscolle e van 8 

stus 1 betreffende de beschikbaarstelling van aanvullend krediet 
voor bouwkundige voorzieningen bij het Coleeio Arubanoe 
bijlage 1975 no, 55 
E sprekerslijst ta habri, Mi ta habri e deliberacionnan ariba e punto di 
agenda aki y mi ta duna palabra na Sr. Betico Croes 

. DE HEER G.F, CROES: Sefior Presidente, aki ta trata un suma di Fe. 40113453 pa trece e provisionesnan na Colegio Arubanoe Di antemano nos por bisa nos ta di acuerdo cu tal proposicion, pero una bez mas nos kier expresa nos deseo pa porta di school di Colegio Arubano worde habri pa nos muchanan, pa motibo 
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eu varios bez ta sosode cu hobenesnan cu ta caba nan lagere school no ta 
haya toelating pa e brugklassen di HAVO of Ateum, Of esnan cu ta caba 4de 
klas di MAVO no ta haya toelating pa 4de HAVO, Ta pesey nos di principio 
semper a expresd e deseo pa llega sea na uitbreiding di Colegio Axrubano of 
construccion di un segundo middelbare school of e sugerencia pa llega na e 
MAVO scholennan, llega na establece e 5 klassennan onderbouw y HAVO, 

Y manera mi tin entendi, ya e diputado ta trahando den tal direccion y nos 
ta spera cu muy pronto nos por haya algo concreto ariba esaki, 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Kellye 

DE HEER P.P, KELIYs Sefior Presidente, gustosamente lo mí kier a coopera cu 

e aprobacion di e credito necesario pa e construccion di e parti aki di 

Colegio Arubano, Mi ta desea cu mesun empefio cu Bestuurscollege a haci 

pa trece e stuk aki pa Eilandsraad pa aprobacion di eredito, cu e mesun 
empefio Bestuurscollege trece e peticion pa e kleuterschool na Tanki Leendert 
y Pos Chiquito den Raad, ya cu pa e proyecto di kleuterschool Tanki Leendert 
desde januari un peticion a worde haci pa aprobá eredito pa loke cu falta pa 

completá e eigen inbreng di 25%, ya cu Hulanda a duna aprobacion pa financia= 
mento di e proyecto aki, Ta intencion di gobierno pa incorpora e kleuter= 

onderwijs cu e basisonderwijs, p'esey mi kier a pidí Bestuurscollege pa 
trece mas pronto cu ta posibel e peticion pa e completacion di eigen inbreng 
pa e tereno di Kleuterschool Tankí Leendert y tambe esun di Pos Chíquito den 

Eilandsraad pa nos por aprobá cu mes rapidez e creditonan necesarioe 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sr, Trinidad, 

DE HEER GeP, TRINIDAD: Sefior Presidente, mi ke sá si e caso aki tabata un 
caso urgente y si ta asina cu un schoolbestuur mirando un caso urgente por 
remedia esey y cobra e placa despues sin ningun aprobacion of comprendemento 

promere 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Bestuurscollege, Mi ta duna palabra na diputado 

Gomez e 

DE HEER De, COMRZ, GEDEPUTEERDE: Enberdad esaki tabata un caso hopi urgente y 
prome cu nan a bay over na haci e trabaonan nan a tuma contacto cu Onderwijs= 

zaken y tambe cu Departement, Nan a haya e blessing y como cu e tabata 
necesario nan a hacié y nan ta pidi pa voteer e awore, Encuanto locual Sr 

Kelly a pidí, e construccion di e school na Tanki Leendert tin nos interés 

debido y e por conta cu pronto nos lo trecé den Eilandsraad pa regla e 

asunto di creditoe 

Masha dankie 

DE HEER P.D, KELLY: Mi kier a pidi aprobaecion y papia di un termijn masha 

cortico pa haya trate den Eilandsraad pee, un simane 

Dii HEE De GUMLLs GEDEEULGLADD: Uu slan be parvenu kopi ante Hing mi Jee 

siguré Sr, Kelly si cu nos lo bay trecé mas pronto posibele 

DE VOORZITTER: Asina nos a llega na fin di e deliberacionnane Tin algun 

miembro ta desed hoofdelijke stemming? E agendapunt aki a keda aprobá sin 

hoofdelijke stemming, Y awor mi ta pasa pa e ultimo agendapunt, 

Asendapunt no. 14, Brief van het Bestuurscollege van 8 augustus 1 betreff en= 

de de beschikbaarstelling van aanvullend krediet voor het uitdiepen van tanki's 

en het verbeteren van dammens (Agenoe 100323 bijlage 1975 noe 34 



8 _ 83 

Sprekerslijst ta habri, Mi ta habrí deliberacionnan eriba e punto di agenda 
aki y mi ta duna palabra na Sr, Rudy Frank, 

DE HEER J.Re FRANK: Sefior Presidente, prome cu mi cuminza mi discurso, mi 
kier a haci un suplica na Bo, como voorzitter di Bestuurscollege, si Bo 
por a hala atencion di e miembronan di Bestuurscollege pa nan duna e contestam 
nan adecuado na Raad, vasobra a pasa den varios puntonan di agenda cu pre= 
guntanan a worde hacf pero e contestanan tabata masha Vaage 
Mi ta spera cu den e turnonan aki Bestuursoollege ta dune e contestacionnan 
manera debe ser, : 
Sefior Presidente, uitdiepen van tanki!s y tambe uitbreiding di e dammennan, 
naturalmente riba su mes nos no tin nada contra di e proyecto, Nos no tin 
nada contra pa vota e cantidad di mas o menos 200 mil florin cu ta haei posibel 
pa e damnan aki worde construf, uitgediept y tambe expandé, Pero sí tin 
algun pregunta cu mi kier a haci, mi ta spera ecu mi por haya un contestacion 
ariba djele cu por ta satisfacé, Naturalmente ta traha dam, ora cu awa yobe 
y eu tin awa den e dam aki, esnan cu ke haci uso di e damman aki mester por tin 
aceso pa transporta e awae Sefior Presidente, mi kier a sa ta con transport 
di e awa aki pa e cunucunan lo worde haci, y con Bestuurscollege ta pensa ariba 
esnan cu no tin truck por haci uso di e awa aki pa nan tambe por gana algo, 
Trambe mi kier a puntra sí Bestuurscollege a pensa ariba e posibilidad door 
cu na Aruba tin un solo cayente cu e verdamping, evaluacion di e awa aki, por 
ta algo cu por duna Bestuurscollege hopi dolor di cabez, pasobra e verdamping 
di awa ta basta grandi aki: na Aruba. Tambe mi kier a puntra cuanto placa 
Bestuurscollege mester a paga e expertonan cu mester a bini for di Colombia 
y di Israel pa nan conscho ariba tereno di agricultura, 
STe Leo den un agendapunt anterior a haci comparacion ariba agricultura 
di Aruba cu Israel cu meimei di un desierto nan a converti un paraisoe 
Tabata trata personanan cu no tabata tin patria mas y tabata den necesidad 
pa logra algo pa nan mantene nan mes y cu un afan masha grandi tabata convencí 
di loke nan tabata haci, nan tabata e personanan cu a. haci di e desiertbo 
di Israel ùn lugar pa agricultura, 
Akií na Aruba tambe den pasado, mi ta corda cu nos antepasadonan ora cu awa 
yobe tabata zorg pa nan cunucunan ta será, tabata zorg pa e tractornan limpia 
nan cunucu y tambe nan tabata tin e amor pa bin cu nan cosecha despues cu 
awacero basha, Sefior Presidente, mi ta kere sf cu e mentalidad di nos 
poblacion a cambia den esaki, Por ta cu tin algun di e cunukeronan ainda cu 
ainda eu amor ta tuma un chapi den nan man y eu ta haci e trabao di antes, 
Pero mi ta pensa ariba e juventude 
Y pesey mi ta kere cu un voorlichting ariba e asunto aki lo ta na su lugar, pa 
nos bin ariba un ombuiging di e mentalidad y asina duna nan e amor cu nos 
antepasadonan tabata tin pa e trabao di cunucu, 
ML ta kere cu prome cu nos pone e cabai patras di e garoshi enbez di dilanti 
di djele, mi ta kere cu nos mester cuminza cu voorlichting tambe y pone 
atencion ariba agricultura pa asina nos por ta sigurá cu e plannan aki por 
resultáe 
Mi por a lesa den courant poco dia pasa ey di plannan di Gobierno Central 
pa proteccion di eierto articulonan aki na Aruba pa duna pee, tambe e oportuni=. 
dad na e panaderonan pa nan por emplea mas hende door cu nan producto riba e 
mercado local tin preferencia riba productonan cu bin di afore 
Mi kier a sa si Bestuurscollege a tuma contacto cu Gobiezmmo Central pa asina 
bind tambe eu un comprension di Iand- en Tuinbouwproducten den futuro, 
pasobra sin esaki mi ta kere lo ta dificil pa e agricultura local sigi 
eontribui cu e productonan cu ta bini Peee di Colombia y di Venezuela. 
Loke eu mi no a haya un contesta favorabel den un agendapunt anterior mi kier 
a menciona un biaha mas e bon trabao cu Agroco NeV, a haci e ultimo afanan aki 
pa agricultura aki na Aruba, 
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E bedrijf aki ta un bedrijf naturalmente e ta na cuminzamento di su plannen, 
pero mi ta kere cu tur plan tur ta bon pa bienestar general di nos pueblo, 
mi ta kere cu mester di ayudo financiero di gobierno,e Graag mi kier a haya 
sa si Bestuurscollege ta pensa ariba un cierto subsidio na e bedrijf aki, 
pasobra e tambe ta un kleinbedrijf y manera den pasado a worde dicidi door 
di Bestuurscollege Cleese 

DE VOORZITTER: Sr, Frank, mi hier interumpi bo si no ta necesarioe Mi kier 
pa bo expresga bo mes den plena libertad, pero mi ta haya cu awor aki cu e 

gendapunt ta het uitdiepen van tanki's en het verbeteren van dammen", y 
awor aki ya bo a .hiba nos hopi leu caba, awor ak bo ta hibando nos na 

Agroco y subsidioe Mi ta pidi bo mantene bo mes mas tanto posibel na e 
agendapunt aki pa buena marcha di e reunion. 

DE HEER JeR, FRANK (vervolg)s Sefor Presidente, lo mi trata na mantene mi 
mes na e agendapunt aki, pero naturalmente relaciona cu agricuttura 
bo ta haya bo obliga di haci cierto preguntae 

DE VOORZITTER: Bo por a haci tur e preguntanan ey Sr, Frank ora cu ta 

papiando tocante agendapunt 10, ecu ta juist e instelling di un deportanento 
di agriculturas 
Eynan tabata e caminda sí bo kier a haci e preguntanan aki, pero no ariba 

e agendapunt 14 cu ta papiando solamente di “aanvullend krediet voor het 
uitdiepen van tanki's en het verbeteren van dammen,“ 

Mi ta haya dus pa buena marcha di e reunion mi kier a hasi un petiecion na 
bo pa mantene bo mas tanto cu ta posibel na e agendapunt. 

DE HEER J.i, FRANK (vervolg)s Sefior Presidente, den e otro punto ora cu 
eierto preguntanan worde hací, bo ta haya un contestacion di Status Aparte 
loke tampoco no tin náda di haci cu e agendapunt anterior, Mi ta haci 
pregunta solamente pa mi satisface mi awor, pa mi wak pakiko mi ta vota 
e placa aki, no ta contra di e "uitdieping" di e damnan aki, pero como cu 
de ae no a jaer etek Likens lun den edervo „gesnapt, graag 

college ensuembé embee. zi 4 p=esey mi fr ents De Ce proteocton di e 
productonan agricola pa asina nan por competi cu e mercado Venezolano y e 

mercado Colombianoe 

Como cu Bestuurscollege tin inteneion di partiecipa den e risico dragend 
kapitaal di industria chiquito, mi kier a puntra sí Bestuurscollege a pensa 
ariba e problema di e bedrijf aki cu tambe ta un bedrijf chikito y tambe 
tin hopi necesidadnan di cierto fondonan ecu nan no tin Bestuurscollege y 
si Bestuurscollege lo participa den e risico dragend kapitaal, 
Tambe mi kier a sa sí Bestuurscollege por hasi un onderzoek di e waterzuivel= 
installatie na Bubali, como cu nos no sa ki clase di detergente e hotelnan 
ta, uzando na e momento aki, kizas esaki por ta perhudicable pa cierto agri= 

cultuta v cierto horticultura aki na Aruba. 

DE HEER G.F, CRODSs Sefior Presidente, ya durante e tratamento dí punto 10 
di agenda nos a papia ariba e plannan tocante agricultura etce. 
Manera ta ponf den e carta di presentacion aki, esaki lo ta un eerste aanzet, 
e prome paso, nan a pone hecho tras di p&labranan pa asina demostra cu nos 
kier realiza nos plannan ariba tereno di agricultura, Den e lista aki 

naturalmente falta mas dam pee, dam di das Aruba, e dam di Rooi Bosal 
Pero mi ta comprende eu tur no por worde trata di biaha, pero cu esaki ta 
un prome vista y cu pronto nos lo haya un plan total pa nos llega na un 
trabao ariba tur e damman y tanki cu tin aki na Aruba, 
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Mi ta subraya e proposicion di Sr, Rudy Frank na unda aunke cu ya caba e 
ta den plan di Bestuurscollege, pero toch ta bon pa lage resona una bez 

mas, pa laga no solamente e miembronan di Bestuurscollege, pero tambe exper= 

tonan ariba tereno di landbouw pa bay television pa duna informaciones 
na e pueblo pa asina nos por inculca den e hubentud tambe amor pa e zamo 

aki, Y esey indudablemente lo mester worde aplaudi, Pues Sefior Presidente, 

di parti di nos Êfraccion nos lo bay di acuerdo cu e proposicion aki, 

DE VOORZITTER: Palabra ta na STe Trinidad, 

DE HEER GeP, TRINIDADs Sefior Presidente, atrobe mi tin cu expresa cu nos 
no tin nada contra Bestuurscollege pa traha dam warda away pero mescos 

den agendapunt anterior Bo a trece algo di fastidia den e Eilandsraad aki, 
mi tin cu trece padilanti eu e watervoorziening Bestuurscollége kier 
realiza aki pa bevordering di agricultura ta gsolamente un parti di e totale 
Awor aki nos ta vota pa e parti aki, pero nos no tin vista riba e totale 
Pesey mi ta spera manera adviseur di Bestuurscollege a priminti cu nos lo 
haya un afgerond plan pa nos por evalua mihó, pasobra esaki ta un paso 
manera nan a bisa y nos lo kier sa ta kiko ta e proximo paso of kiko ta e 
pasonan siguiente, Peee nos ta mira äki cu pa 10 dam nos ta vota un suma 
di 194 mil florin, Si mi no ta ekiboca, nos por a lesa den prensa, cu 
Bestuurscollege a bisa cue intencion ta pa llega na un total di mas o 
menos 60 dam di cual 30 lo ta damnan existente, manera esakinan, y 30 lo 
ta damman noboe 
Nos ta haci un calculacion cortico y nos ta mira cu 194 mil florin aki pa 
10 dam, practicamente nos por bisa 200 mil florin, pa drecha 10 dam ora ‘cu e 
30 damman worde drechá ta mas o menos 600 mil florine 
Si bini 50 dam nobo aserca, cual mi ta supone cu lo costa mas cu e drecha= 
mento di dam, un calculacion por bisa cu mas cu 1} miyon florin lo bay pa 
Watervoorziening den planificacion di Landbouw sin cu nos sa ta kiko ta 
e otro pasonan cu lo sigi despues di e watervoorzieninge Ademas di esey 
mi kier a infoma Bestuurscollege den e carta aki riba pagina 2, caminda 
Bestuurscollege ta bisa de aard der werkzaamheden maakt openbare aanbem= 
steding onmogelijk", lo mi kier a haya un splicacion dá e diputado, ta kiko 
ta karakter di e traboanan aki pa nos por huzga si berdaderamente e ta 
stroba un destaho publicoe 

Tambe lo mi tabata kier a pidi e diputado pa ún spliecacion tocante e ultimo 
parti caminda e ta bisas ‘aangezien het benodigd zwaar materieel bij 
enkele aannemers afwezig is en het.geheel niet gewerkt kan worden, ® 
Di e por a duna un splikacion mas claro na nos ta kiko ta e problema 
exactamentees 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Sre Domi Trompe 

DE HEER D, TROMPs Sefior Presidente, e puntonan cu mi ‘tabata tin a worde 
trata caba den agendapunt anterior, 

Mi tin solamente ? pregunta chikito, Aki ta para cu en coneccion ou e 

temporada dí awacero pronto e trabao aki ta urgentenente necesario y mi 

pregwrta te den onanto tempo e departamento di agricultura ta pensa di 
bin cla cue trabao aki? Normalmente awacero ta cay den oktober ta 
dura vn luna hoogstens 2 luna y si ta intencion pa terminá mesorae 
Ki tempo nos por spera dì Bestuurscollege un lista of un plan cu 
e damman noboe Mi otro pregunta ta pees un persona tin un dam ariba 
su propio tereno, pues damnan particular, si e persona aki aserca 

departamento dí agriculture e tambe ta heya e damman coba? 

DE VOORZITTERs Palabra ta na Bestuurscollege, Mi ta duna palabra na diputado 
Leoe 
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DE HEER D.I, LEO, GEDEPUTEERDE: Sefor Presidente, prome orador Sr, Rudy Frank 
a bin padilanti cu si na e momento cu e damnan ta cla y nan tin awa den nan, 
con lo bai haei cu transportacion, E dofonan di cunucus kiko nan lo bai haci? 
E dofonan di ecunueu ta biba serca di e damnan, hopi dam den pasado a worde 
trahá banda di cunucunan y e cunuceros, plantadónan dí cunucu, eseynan lo 
no tin dificultades, Personanan cu ta haciendo trabaonan di horticultura 
esta tuinbouw cu tin nan trucknan cu pomp ariba djele, por hala awa sin 
ningun gasto for di e damnan aki, Pero cu e damnan cu nos tin awor aki nos 

ta weita cu e cunucunan cu ta fertil of cu por worde haci fertil cu hendenan 

cu ta interesa pa haci agricultura, por haya tereno for di gobierno, esta 
terenonan cu pa afias largo no a worde hacf nada cu nan, Tin hende cu tin 
tereno aki na Aruba benda di rood, cunucunan bon cu a laga nan crece llena 
eu ecadushi y otro sorto di matanan eu no ta produc nada, E personanan 
cu ta interesa den agricultura por haya nan pa traha ariba e terenonan akie 

Asina ta tambe den futuro ora cu nos por yuda personanan cu subsidio of cu 
yudansa financiero den forma di fianza, cu nan por haci trabaonan pe@e door 

di cumpra pomp of cierto trabaonan, nos ta cla pa yudanan tambe, 
Y tocante di e verdamping cu Sr, Rudy Frank a papia di djele, esey ta na nos 
full ateneion, Nos tini cierto contactonan pa weita kiko nos por haci pees 
manera nan ta haciendo na Guajira Colombia, usando cierto sorto di azeta cu 
scuma, pero nos ta weita kiko otro posibilidad tin pa nos por yuda bringa 
esaki, Pero ya ta naturalesa, si nos por haci algo, por salba poco di e 
verdamping, nos lo bin cu e trabao aki. 
Tocante expertonan di Colombia cu a bin akinan, nan a bin ariba cuenta di 
Ilandsregeringe Gobierno Central a paga nan estadia pa nan a bini aki na 
Aruba y nan a bay e otro islanan di Antillas tambes Tocante Israel, un parti 
tambe ta cay bao landsregering, Y esey ta ora cue ta cla cu su trabao nos … 
lo haya sa cuanto gasto lo tin envolvi den e trabao cu e haci, pasobra e no 
sa ainda kiko e ta baí topa cune aki na Aruba door di sondeamento cu nan a 

cuminsa cunele dos dia pasé, 
Tocante proteccion di nos productonan agrfcola, ora nos llega asina leuw cu 
nos “tini productonan cu por cubri cierto mercado aki na Aruba, nos lo bin 
siguramente cu proteccion pa nos cunukeronan, agricultornan, pa nan por tin 
protecctor pa nan por bende nan productonan artba mercado local, Y esun cu 

ta interesa pa cumpra cierto productonan di afor, lo tin di baí paga mas 
pa nane 
Tocante loque Sr, Rudy Frank a bin padilantí cune atrobe di Agroco mi a bisa 
caba basta rato pasa cu Bestuursoollege no a tuma ningun desicion ainda 
ariba ayudo financiero na cualkier grupo cu ta existente aki na Aruba, 

Sre Trinidad a bin padilanti eu un plan cu mester ta afgerond, E la puntra 

tambe cu 30 dam lo bai costa alrededor di 600 mil, Di e damman nobo te 

awor aki e berekening completo no ta cla, pasobra tin cierto problema cu a 
surgi ariba cierto terenonan ou ta den mannan particular, Y tocante di e 
pregunta pakiko lo a core huur materiaalnan pa haci e trabao aki, nos mester 
a haciele, pasobra si awa cuminsa yobe dentro di dos luna e damnan cu no a 
worde cohá of no a. worde trahá, nan ta, vona. on awa yv ta immosibel na nos 
por bay haci trabzo ariba nane Sr, Domi Tromp tambe a bin cu e mesun pregunta 
aki, y esey ta e temporada di awacero cu lo ta luna di oktober pa november, 

tempo di horean, asine ‘ta eu nos va haya nos cu difienltades cu damnan of 
rooinan yena cu awe. neos ‘ta haye nos imposibilitá va trsha ariba e damnan, 
Tambe Sr, Tromp a bint tocante @ damman particular, Despues cu nos ta cla cu 

e damnan di gobierrno, esta demnan publicog personanen cu tin. damnan particue 
lar por acudi ne. “levarvamerrvsov Ul agriculture y eyran mos ta weita con nos 

por yuda nan, #5 besdaaeramernte nog ts woita cu e persozanan aki ta haci 
trabao di agrbcuitere aan io haye yudaasa di gobiezmo, 

DE VOORZITTER: Tweede ronde, Sr, Frank, Sr, Betico Croes, Sr, Trinidad, 
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Di HEER GeP, TRINIDAD: Sefior Presidente, den tweede ronde mi kier a haci 
uso di e oportunidad pa ripiti un pregunta ariba cual mi no a haya contestae 
Io mi kier sa ta kiko exactamente ta haci cu e trabao aki no por worde 
uitbesteed; kiko ta e origen di e hecho cu e no por ta un openbare aanbe= 
steding? 

DE VOORZITTER: Palabra ta na Bestuurscollege, Diputado Leo, 

DE HEER D.I, LEO, GEDEPUTEERDE: Debf cu e trabao mester worde hací den un 
termino corto, y akí na Aruba nos ta ripara cu D.O.W, ta solamente un 
bulldozer e tiní, cu nan ta uzele pa saca e graniet of grijs, E otro instan= 
eianan of gruponan, firma, tin nan bulldozer den servicio, si no ta na Iago 
ta den otro trabaonan, Ora cu nos ta sinta busca bulldozer, nos a bin haya 
bulldozer for di un grupo, payloaders for di un otro grupo y pa asina nos por 
a huur nan pa haci e trabaonan aki, 
Ainda falta masha hopi material, si nos por bay haya material for di placa, 
cu nos lo bay vota awe, si nos por bay haya otro siman podiser materiaalnan 
eu ta oosta hopi placa, anto si nos wak e prijs pa ora, ta un cantidad di 
placa nos tin cu paga, si nos mes tabata tin nos mes materiaalnan, mi ta 
kere den futuro nos mester zorg pa esaki pa asina e costa gobierno menos 
placa, Pasobra bo ta haya Fe 45y== of Fe DOg=e pa ora pa bo huur materiaalnan 
aki pa traha dam, nos por haci un calculacion ta kiko e costo lo ta, 

DE VOORZITTER: Asina nos a llega na fin di e tweede ronde y tambe fin di e 
deliberaeionnan ariba e punto di agenda aki, Tin miembro cu ta desed 
hoofdelijke stemming? E agendapunt'akí a worde aceptd zonder hoofdelijke 
stemmings 

DE HEER GeP, TRINIDAD: Sefior Presidente, prome cu bo sera e reunion, lo mi 
kier a pidi bo permiti mi pa haci un kort verklaring. 

DE VOORZITTER: Basta cue ta “zeer kort!, 

DE HEER GeP, TRINIDAD: Sefior Fresidente, pa parti di nos fraccion lo mi kier 
a expresa cu nos ta lamenta cu e reunion aki a euminza den um esf'era asina 
bon caminda cierto miembronan a bandona nos sala y miembronan nobo a drentas 
Na final mester a tuma un curso un poco vervelend, manera mi a bisa awor ey, 
por ta cu nos a sinta hopi largo akiden sin come, pero ta di lamenté sf cu 
nos a tende cierto momento tononan cu hasta nos por bisa tononan di amenasae. 
Mi ta spera cu den futuro, especialmente awor cu nos a bay den un sala 
nobo, awor ecu nos: ta papia di independencia, awor cu nos ta yama nos mes 
Parlanento, cu e esfera lo no dafa di manera cu nos por haci nos trabao 
debidamente, Mi ta kere cu ta posibel y ta sosodé y a sosodé cu tin diferen= 
eia di opinion eu lo bin debatenan fuerte, pero mi ta spera, cu semper lo 
worde tenf ouenta eu e derecho di e minoria, Nos ta consiente como minoria 
eu ta mayoria ta dicidf, pero nos no kier bay den un era caminda nos lo 
sufri bao di un dietadura di un mayoria, 
Y mi ta spera cu den futuro Sefior Presidente nos lo sigi traha den un 
bon comprendemento, pasobra mi ta kere cu “tanto partidonan den oposgicion 
ta haci nan trabao diferente, pero tur ta hacié cu nan consenchi y na 
bienestar di pueblo, 

DE VOORZITTER: Sr. Betico Croes, 

DE HEER G.F. CROESs Sefior Presidente, di nos banda nos tambe ta lamentá 
ecu e reunion a tuma un curso menos agradable, pero berdad ta cu nos tur 
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ya tabata un poco cansá caba of aburf di sinta tanto, pero pa interes 

general semper nos mester ta dispuesto pa haci sacrificio, Nos por primintí 

eu nos lo respeta e voz tambe di minoria, pasobra esey ta un di e Órganonan 

di control den nos demoeracia, pero si nos ta spera Sefior Presidente, cu 

akiden, aunque can diferencia di opinion por tin, mentiras no worde lansa, 

Ora mentiras ta worde lansa, e por causa un cambio den e ambiente di e 

reunion y desde ou e mentira cu a worde lansa pa parti di e fraceion di 

P.PeAe nos por a ripará cue ambiente a tuma un curso desagradable, 

Masha dankie 

DE VOORZITTER: Prome cu mi sera e reunion, mi ta kere awor cu mi a tende 

tur dos banda y ami tambe lo ta masha corto, Mi ta kere cu mi ta di 

acuerdo cu tur e dos oradornan aki, laga nos en lo futuro, especialmente 

awor eu nos reunionnan ta worde transmitf, pa nos tambe actua manera un 

bon Parlamentario mester sé di actua den e sala dá reunion akie 

Y nos a llega na fin di nos reunion, e reunion ta será. 

De Voorzitter sluit de vergadering. 

Aldus vastgesteld in de vergadering Väleecoocecves 

De Voorzitter, 

De Sekretaris, 


